
سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی:

سهمیه بنزین کارت سوخت از بین نمی رود

سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت :

وضعیت هیچ استانی سفید نیست

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: چهار میلیون نفر از افراد فاقد درآمد 
ثابت در کشور از تسهیلات خرید اعتباری کالا تا سقف دو میلیون تومان 
بهره مند خواهند شد. محمد شریعتمداری بعدازظهر یکشنبه در گفتگوی 
ویدئو کنفرانس با جلسه مقابله با کرونای گلستان اظهارکرد: چهار میلیون 
نفر از افراد فاقد درآمد ثابت در کشور از تسهیلات خرید اعتباری کالا تا 
سقف دو میلیون تومان بهره مند خواهند شد. وزیر معین گلستان افزود: 
با هماهنگی با استانداری های کشور این افراد که فاقد درآمد و شغل ثابت 

هستند شناسایی و از دریافت تسهیلات که به صورت کارت های اعتباری

 مدیر حوزه های علمیه با ارسال نامه ای به پاپ فرانسیس پاپ واتیکان 
ضمن ابزار همدردی با قربانیان بیماری کرونا در سرتاسر جهان، برای 
همکاری و تبادل تجربیات حوزه علمیه با مراکز علمی و دینی و رهبران 
ادیان آسمانی جهان اعلام آمادگی کرد و بیان داشت: مقابله با بحران های 
معاصر مستلزم همفکری بین المللی است.  به گزارش روز شنبه مرکز خبر 
حوزه،  متن نامه آیت الله علیرضا اعرافی خطاب به پاپ فرانسیس،  رهبر 
کاتولیک های جهان، به این شرح است: با سلام و احترام و با حمد و ثنای 

الهی و با سلام و صلوات بر انبیاء عظام الهی و حضرت عیسی

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبرداد

اعطای کارت خرید ۲ میلیون تومانی
 به افراد فاقد درآمد 

آیت الله اعرافی درنامه ای خطاب به پاپ :

مقابله با بحران های معاصر مستلزم
 همفکری بین المللی است

1

فرمانده انتظامی استان قم ؛

مسیر های منتهی به جمکران 
در نیمه شعبان بسته می شود

دوشنبه  18 فروردین 1399 12 شعبان 1441   6 آوریل 2020   شماره 5007  سال بیست وسوم   2000 تومان

روزنامه صبح ایرانروزنامه صبح ایران

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم خبرداد

تسویه 400میلیارد تومان 
بدهی بانکی 

طعنه کرونایی محسن هاشمی به روحانی
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معاون شهردار قم از پرداخت و تسویه حدود ۴۰۰ میلیارد تومان بدهی سنگین بانکی توسط شهرداری قم خبر داد.  سیدمرتضی 
حسام نژاد در گفت وگو با خبرنگاران، با اشاره به اقدامات حوزه معاونت مالی و اقتصادی شهرداری در سال 98 اظهار داشت: حوزه 
مالی و اقتصادی پشتیبانی از حوزه های اجرایی را بر عهده داشته و در قسمت مالکیت و تملک های شهرداری به عنوان مجری در 
حال خدمت رسانی است. معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم افزود: در قسمت های اجرایی، معاونت های عمرانی، حمل ونقل و 

ترافیک، خدمات شهری و مناطق عملیات اجرایی که انجام می شود نیاز به منابع مالی، ملکی، قراردادی و حقوقی دارد که معاونت

فرماندارقم:

مدیرکل انتقال خون استان قم گفت: از ابتدای سال جدید تا ۱۵ فروردین ماه جاری اهدای 
خون در این استان نسبت به سال گذشته ۴۰ درصد کاهش داشته است.  مرتضی نوریان 
افزود: باوجود کاهش اهدای خون در نوروز ۹۹، میزان مصرف خون در مراکز درمانی استان 
از ابتدای سال تا ۱۵ فروردین ماه جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۲۳ درصد افزایش 
داشته است. وی ادامه داد: در ۱۵ روز ابتدایی سال جاری ۷۷۰ شهروند نوع دوست قم اقدام 
به اهدای خون کردند، این در حالی است که در این مدت ۲ هزار و ۲۰۰ خون و فرآورده خونی 
در مراکز درمانی استان مصرف شده است. مدیرکل انتقال خون قم با تاکید بر این که ذخیره 
خونی استان باید همواره در یک سطح استاندارد قرار داشته باشد، افزود: باوجود کاهش 
اهدای خون در روزهای اخیر و تشدید این موضوع به دلیل شیوع بیماری کرونا، ذخیره خون 

استان در سطح قابل قبولی قرار دارد. نوریان بابیان این که این استان برای ۱۲ روز ذخیره

استاندار قم گفت: براساس مصوبه ستاد ملی مبارزه با کرونا ، فعالیت حضوری همه مراکز 
آموزشی دانشگاهی و حوزوی تا پایان فروردین تعطیل است. بهرام سرمست پس از پایان 
جلسه ویدئوکنفرانسی با رئیس جمهور در ستاد ملی مبارزه با کرونا افزود: مراکز زیارتی قم 
نیز مانند حرم مطهر و جمکران تا پایان فروردین تعطیل خواهد بود. استاندار همچنین از ادامه 
اجرای طرح فاصله گذاری اجتماعی با کنترل ورودی ها و خروجی های قم تا پایان فروردین 
خبر داد و گفت: همچنان از تردد افراد غیربومی و غیرساکن جلوگیری خواهد شد. سرمست 
خاطر نشان کرد: حمل و نقل عمومی بین شهری نیز تا پایان ماه جاری تعطیل است.  استاندار 
در بخش دیگری از سخنان خود فعالیت ادارات را از هفته آینده تا پایان فروردین مورد توجه 
قرار داد و گفت: از ۲۳ تا پایان فروردین، دو سوم نیروها باید در ادارات حاضر و یک سوم به 

صورت شیفتی سرکار حاضر شوند و یا از مرخصی استفاده کنند که مرخصی استحقاقی

مدیرکل انتقال خون استان قم خبرداد

کاهش 40 درصدی اهدای خون در نوروز
استاندار قم اعلام کرد

تعطیلی مراکز آموزشی و زیارتی تا پایان فروردین
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عکس:محسن کرمعلی
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یک بام و دو هوای رئیس جمهور و تلویزیون؛

من کجام؟ اینجا کجاست؟ 
شلوغی  از  گزارش هایی  سیما  یک  شبکه  ساعت 14  اخبار 
خیابان ها و ترافیک و ... پخش می کند، نه فقط تهران بلکه شهرهای 
مختلف مانند رشت، مشهد، ساری، شیراز، تبریز و ... در هر کدام 

هم گزارشگر با لحنی ناراضی اعلام می کند که دوباره مردم به خیابانها آماده اند و این اتفاق به عدم 
رعایت "فاصله اجتماعی" منجر شده است.

حیدری گوینده اخبار با این جمله ما را هدایت می کند به سوی گزارش: »در خونه بمونیم تا روزهای 
قشنگتری رو کنار عزیزانمون داشته باشیم«

گزارشگر: »خلوتی خیابانها و رعایت فاصله اجتماعی چند وقتی بود امیدوار کننده و موثر شده 
بود اما دوباره یکی دو روزیست افزایش ترددها در شهر و رفت و آمد خودروها انگار نه انگار که بیماری 

هست!« بعد هم در ساعت های مختلف انواع خبرنگارها از خیابان های شلوغ گزارش می دهند!«
پرسش این است که آیا تلویزیون یا صدا و سیما واقعا بی خبر است؟ یا خود را به بی خبری زده است؟ 

در هر 2 حالت باید گفت: وا مصیبتا...
وقتی که ادارات، بانک ها ، نهادها و ... تعطیل نیست و هیچ گونه قرنطینه یا محدودیت خاصی 
اعمال نشده است چطور انتظار دارید مردم در خیابان ها نباشند؟ وقتی که همه مجبور به حضور در 
محل کارشان باشند خوب معلوم است که از خیابان ها این اتفاق می افتد! آپشن دیگری سراغ دارید؟ 

طی الارض کنند؟ پرواز کنند؟
هیچ کسی در این دستگاه عریض و طویل صدا و سیما وجود ندارد که بگوید چنین گزارش هایی 
توهین به شعور مخاطب است؟ چرا مدام مردم را مقصر جلوه می دهید؟ مگر در 15 روز اول سال 
خیابان ها خلوت نبود؟ اگر کسی مجبور نباشد آیا حاضر است برای خودش و خانواده اش خطر ایجاد 

کند؟ وقتی باید در سرکار حضور پیدا کند انتظار چه چیزی از این مردم دارید؟!
همین صبح دیروز شبکه خبر سخنان رئیس جمهور را بصورت زنده پخش کرد و در همین بخش 
خبری ساعت 14 هم مشروحی از حرفهای حسن روحانی پخش شد که گفت: ساعات کاری 
ادارات از شنبه 23 فروردین از 7 صبح تا 2 بعدازظهر خواهد بود.]...[ اگر بیماری ادامه پیدا کند، 
این رویه در ماه رمضان ادامه خواهد داشت.]...[ کسب و کارهای کم خطر در استان ها از شنبه 23 
فروردین از سر گرفته می شود.]...[ فعالیت های کم ریسک در استان تهران از شنبه 30 فروردین با 
رعایت موازین بهداشتی و تحت نظارت دقیق آغاز خواهد شد. ]...[ از شنبه 23 فروردین صرفاً دو 
سوم کارمندان ادارات حاضر به خدمت خواهند بود. اصلا انگار این بخش اخبار ساعت 14 شبکه 
یک ، بخش حرفهای رئیس جمهور متعلق به یک کشور است و بخش اخبار کرونایی و گزارش های 
شلوغی خیابان ها و ... برای مردمان کشور دیگری است؟! مردم باید چه کار کنند؟ هیچ خبری دال بر 
تعطیلی در کار نیست و زیر فشار و استرس حضور در محل کار هستند، از طرف دیگر صدا و سیمایی 
است که از این حضور مردم در خیابان ها گزارش تولید کرده و آنان را بی احتیاط و حتی غیر مسئولیت 
پذیر می داند! این یک بام و دو هوا را هم باید مردم حل کنند؟ به آقای روحانی باید گفت همین امروز 
دبیرکل سازمان جهانی بهداشت هشدار داده است کشورهایی  که برای بازگشت به حالت عادی و رفع 
محدودیت های اعمال شده به منظور مقابله و کنترل شیوع کرونا شتابزده عمل کنند با رکود اقتصادی 
"حتی شدیدتر و طولانی تر" و تداوم بیشتر شیوع ویروس مواجه خواهند شد. به صدا وسیما هم باید 
گفت لطفا همین اخبار بخش ساعت 14 روز یکشنبه 17 فروردین سال 1399 خودتان را از اول شروع 

خبر ببینید تا یک کم در جریان اتفاقات قرار گیرید.

علاءالدین بروجردی ؛

دولت در ایام کرونایی هزینه های آب، برق و 
گاز را به صفر برساند

عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت : با توجه به اینکه مردم در این مدت 
درآمدشان در حد صفر است، مشکلی وجود ندارد که دولت در این چند ماه اعمال محدودیت ها، ملت 
را مهمان خود کند و هزینه هایی مانند هزینه آب، برق، گاز، مالیات و عوارض ها را به صفر برساند زیرا 

هزینه های اقتصادی این امر کمتر از هزینه های درمان است.
علاءالدین بروجردی با اشاره به تصمیمات اتخاذ شده از سوی ستاد ملی مدیریت و مقابله با کرونا 
درباره زمان و شکل فعالیت ادارات و کسب و کارها، گفت: حضور مردم در خیابان ها به ویژه اماکن 
عمومی و مراکز خرید به شدت نگران کننده است. نماینده مردم بروجرد در مجلس شورای اسلامی با 
بیان اینکه کرونا پدیده جهانی است و این پدیده خطرناک قواعد شناخته شده ای دارد، اظهار کرد: 
بنابراین اگر بخواهیم قواعد این بازی را رعایت نکنیم، قطعا شکست خواهیم خورد. وی ضمن اشاره به 
اینکه توجه به مسائل اقتصادی در شرایط کنونی به ظاهر یک ضرورت است، ادامه داد: اگر جمعیت به 
خیابان ها کشانده شود، شاهد شکل گیری موج دوم شیوع کرونا و درگیر شدن با این ویروس خواهیم 
بود؛ نباید فراموش کرد هزینه های شکل گیری موج دوم کرونا در ایران به مراتب بیش از ضررهای 
اقتصادی عدم فعالیت بازارها در کشورمان است. این نماینده مردم در مجلس دهم تصریح کرد: ضمن 
اینکه جان انسان ها با هیچ قیمتی قابل مقایسه نیست و آثار اجتماعی، روانی، کاهش جمعیت و 
خطرات ناشی از آن و آثار منفی منطقه ای و بین المللی آن نیز به مراتب بیشتر از آثار و تبعات کاهش 

درآمدهای اقتصادی است.

وزیر بهداشت در نامه ای به روسای دانشگاههای علوم پزشکی :

از بیماران مبتلا به کرونا وجهی دریافت نکنید 
دکتر سعیدنمکی در نامه به روسای دانشگاهها و دانشکده های علوم پزشکی سراسر کشور تاکید 
کرده است: در مورد افرادی که فاقد پوشش بیمه، بی بضاعت و یا اتباع خارجی هستند از محل منابع 

طرح تحول نظام سلامت محاسبه و در حسابهای بستانکار آن دانشگاه لحاظ شود.

کاوه معین فر*

فرمانده انتظامی استان قم گفت: تمامی مسیر های منتهی 
به مسجد جمکران از روز قبل از نیمه شعبان توسط پلیس 
راهور استان قم بسته خواهد شد، از هموطنان خواست 
همکاری لازم را با پلیس داشته باشند. سردار عبدالرضا 
آقاخانیاظهارداشت: هر سال همزمان با جشن نیمه شعبان، 

خیل عظیم زائران و میلیون ها دلداده حضرت، ولی عصر 
)عج( برای حضور در مسجد مقدس جمکران عازم شهر قم 
می شوند. فرمانده انتظامی استان قم اضافه کرد: امسال با 
توجه به شیوع بیماری کرونا و برابر تصمیمات صورت گرفته 

کنگره عظیم نیمه شعبان در قم برگزار نخواهد شد.

 وضعیت پرخطر 
کرونا در قم 
پابرجاست 

8

آیت الله اعرافی درنامه ای خطاب به پاپ :

مقابله با بحران های معاصر مستلزم
 همفکری بین المللی است

 مدیر حوزه های علمیه با ارسال نامه ای به پاپ فرانسیس پاپ واتیکان ضمن ابزار همدردی با 
قربانیان بیماری کرونا در سرتاسر جهان، برای همکاری و تبادل تجربیات حوزه علمیه با مراکز علمی 
و دینی و رهبران ادیان آسمانی جهان اعلام آمادگی کرد و بیان داشت: مقابله با بحران های معاصر 

مستلزم همفکری بین المللی است. 
به گزارش روز شنبه مرکز خبر حوزه،  متن نامه آیت الله علیرضا اعرافی خطاب به پاپ فرانسیس،  
رهبر کاتولیک های جهان، به این شرح است: با سلام و احترام و با حمد و ثنای الهی و با سلام و 
صلوات بر انبیاء عظام الهی و حضرت عیسی مسیح)ع( و حضرت محمد مصطفی)ص( و خاندان 
مطهرش؛ حادثه ناگوار انتشار ویروس کرونا مایه رنج و مصیبت کشورها و ملت ها و موجب غم و اندوه 
رهبران ادیان، عالمان و اندیشمندان شده است. حوزه های علمیه و بزرگان دین در قم و ایران ضمن 
ابراز همدردی با مصیبت دیدگان و آسیب دیدگان از پیروان همه ادیان و همه ملت های جهان، آرزوی 
دوری همه بلاها و نابسامانی ها از جهان و رحمت الهی برای جان باختگان و شفای عاجل برای بیماران 
را از خداوند منان دارد و از عالی جناب و همه تلاشگران برای حل این مشکل و رسیدگی به مبتلایان و 
نیازمندان تشکر و برای آنان دعا می کند و نیز بر اهمیت تنظیم همه امور و برنامه ها براساس دیدگاه ها 
و توصیه های کارشناسان و متخصصان و دانشمندان تاکید داشته و در این زمینه پیشگام و همراه و 
هماهنگ بوده است . حوادث و بلایای طبیعی در منطق ادیان آسمانی پدیده هایی هشداردهنده 
برای آزمون بشر، زمینه ساز تکامل و تعالی انسان، مایه بصیرت نسبت به مبدا و معاد، فرصتی برای 

سنجش و تجلی خصلت های انسانی و اجتماعی و شکوفایی روح همدلی، ایثار و فداکاری است .
تبیین صحیح، عقلانی و حکیمانه این گونه حوادث و چگونگی مواجهه با آن، پرهیز از دوقطبی 
غیرواقعی علم و دین، توسعه پژوهش های ناظر به معالجه آسیب ها و معضلات اجتماعی، استمرار 
شورونشاط اجتماعی و اقتصادی، تقویت همبستگی اجتماعی و تحکیم امید، عزم، اراده، آرامش، 
مهربانی و خلاقیت در جامعه، وظیفه ای سترگ بر عهده همه نخبگان، فرهیختگان و مسئولان است و 

در این میان به ویژه رهبران و عالمان دینی مسئولیت مضاعفی دارند.
 لازم است با تحکیم مبانی اعتقادی و توجه به ضرورت تزکیه نفس و صیانت جامعه از ناهنجاری ها و 
آلودگی ها و نیز توجه به قدرت لایزال خداوند متعال، اهتمام به دعا و تضرع در پیشگاه خداوند را ترویج 
کنند و بدون تردید انجام این مهم نیازمند همدلی و همکاری همگانی همه مراکز و مجامع علمی 

دینی و رجوع به سرمایه بی نظیر تعالیم وحیانی پیامبران آسمانی با رویکردی جامع و عقلانی است .
مقابله با این چالش و سایر بحران های معاصر مانند بی عدالتی، تبعیض های ناروا، تحریم های 
غیرانسانی، بحران زیست محیطی، جنگ، تروریسم، تولید و نگهداری WMD ها، مستلزم همفکری 
و همکاری های بین المللی و مقابله همه جانبه با سیاست های غیرمسئولانه برخی کشورهای سلطه جو  
و قوانین یک جانبه گرایانه و مبارزه همه جانبه با جریان های فساد و تبعیض و تحریم و ضدعدالت و 
اخلاق و  معنویت و پایبندی صادقانه به آموزه های مشترک انسانی، عقلانی و دینی و تحکیم مبانی 
محبت و عدالت و صلح و همبستگی انسانی است . رهبران راستین الهی همواره بر ارادت و پیمان خود 
با خداوند و پیامبران الهی و انسانیت ایستاده اند و خواهند ایستاد؛ این روزها در جمهوری اسلامی 
ایران شاهد جلوه های وصف ناشدنی از حرکت های داوطلبانه و همدلی ها و همکاری های گسترده 
دولت و ملت و مردم از همه گروه ها و ادیان و مذاهب و پرستاران و پزشکان و کادر درمان و جوانان و 
دانشجویان و نخبگان دانشگاهی  و روحانیت و حوزه های علمیه و بزرگان دین و طلاب علوم دینی و 
جوانان امدادگر  با هدایت مراجع دینی و رهبری معظم انقلاب اسلامی هستیم و بر این پیوند آسمانی 
افتخار می کنیم . از این فرصت بهره می گیرم و اعلام می نمایم که حوزه های علمیه و بزرگان و استادان 
و طلاب آن آمادگی دارند ضمن تبادل تجارب علمی، پژوهشی، فرهنگی و امدادی به ویژه در عرصه 
مجازی، فصل جدیدی از هم فکری ها و همکاری ها را با مراکز علمی بین المللی، دانشگاه ها، مراکز 
دینی، رهبران ادیان آسمانی و کشورهای دنیا و نهاد مسیحیت کاتولیک آغاز نمایند تا با این تعامل 

صف واحد ادیان الهی در خدمت بشریت شکل گیرد.

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی خبرداد

اعطای کارت خرید ۲ میلیون تومانی
 به افراد فاقد درآمد 

وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: چهار میلیون نفر از افراد فاقد درآمد ثابت در کشور از 
تسهیلات خرید اعتباری کالا تا سقف دو میلیون تومان بهره مند خواهند شد.

محمد شریعتمداری بعدازظهر یکشنبه در گفتگوی ویدئو کنفرانس با جلسه مقابله با کرونای 
گلستان اظهارکرد: چهار میلیون نفر از افراد فاقد درآمد ثابت در کشور از تسهیلات خرید اعتباری کالا 

تا سقف دو میلیون تومان بهره مند خواهند شد.
وزیر معین گلستان افزود: با هماهنگی با استانداری های کشور این افراد که فاقد درآمد و شغل 
ثابت هستند شناسایی و از دریافت تسهیلات که به صورت کارت های اعتباری خرید است بهره مند 
خواهند شد. شریعتمداری گفت: سه میلیون نفر از جمعیت کشور که کمترین میزان درآمدی را داشته 
و مستمری بگیر هیچ نهادی نبودند، مبلغی بین 200 الی ۶00 هزار تومان به حساب آنها واریز شده 
است. وی ادامه داد: برخی از واحدهای تولیدی کشور هم به سبب بروز کرونا دچار خسارت هایی 
شده اند که دولت برای جبران این خسارت ها برنامه ریزی کرده است. شریعتمداری اظهارکرد: 
وام هایی با سود 12 درصد برای این واحدها پیش بینی شده تا بتوانند بخشی از خسارت های خود را 

جبران و مشکلی در زمینه پرداخت حقوق و دستمزد پرسنل خود نداشته باشند.
وی گفت: مصوباتی در خصوص استمرار بدهی های مالیاتی و پرداخت تسهیلات در این بخش در 
نظر گرفته شده و تعویق پرداخت بیمه تأمین اجتماعی برای این رسته ها به مدت سه ماه هم اختصاص 

یافته است.
وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی بیان کرد: افرادی که به سبب کرونا بیکار شده و شغل خود را از 
دست داده اند هم باید در سامانه مربوطه ثبت نام کنند تا بتوانیم مقدمات پرداخت بیمه بیکاری آنها 

فراهم کنیم.

سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت گفت: هیچ 
استانی در وضعیت سفید از نظر ابتلا به کرونا نیست. ممکن 
است بین وضعیت زرد و قرمز تفاوت هایی در استان ها وجود 
در هیچ جای جهان هم  بلکه  ایران،  در  تنها  نه  باشد.  داشته 
نمی شود چنین چیزی را در حال حاضر اعلام کرد. کیانوش 
گزارش  هم  شهرها  برخی  و  تهران  در   : جهانپوراظهارداشت 
ترددهای غیر ضروری زیادی را داشتیم و در مناطقی از شهر 
ترافیک را مشاهده می کنیم که در مغایرت و منافات با سیاست 
های ستاد ملی کرونا است و در جهت کنترل این بیماری نیست. 
وی افزود: این وضعیت نگران کننده است. ظاهرا برای برخی 
تعطیلات  اتمام  با  که  است  آمده  وجود  به  تصور  این  مردم  از 
محدودیت های کرونا هم تمام شده و با این بیماری خداحافظی 
کرده ایم. این تصور درست نیست و محدودیت ها و وضعیت 

اپیدمی کرونا همچنان ادامه دارد.
احتمال خیز مجدد کرونا در روزهای آینده

سخنگوی ستاد ملی مدیریت کرونا گفت: از همه مردم می 
خواهیم که هشدارها و توصیه ها را جدی بگیرند و در خانه بمانند. 
ما صرفا در فاز مدیریت شده بیماری هستیم که به خاطر مشارکت 
جمعی مردم و رعایت نکات بهداشت فردی و عمومی اعلام شده 
بود به دست آمده است اما این وضعیت شکننده است و اگر این 
ترددها و ازدحام ها ادامه داشته باشد احتمالا در روزهای آتی و 
هفته آینده با خیز مجدد بیماری و افزایش تعداد موارد مواجه می 

شویم. موضوع بسیار جدی است.
وضعیت تهران قرمز است

وی گفت: به مردم هشدار می دهیم که خودمراقبتی و دیگر 
مراقبتی را جدی بگیرند و تصور نکنند اینکه مدتی در خانه مانده 
اند و تعطیلات تمام شده است باید به زندگی عادی برگردند. 
عادی  زندگی  شرایط  به  توانیم  نمی  و  نیست  عادی  وضعیت 
برگردیم. جهانپور همچنین از مردم خواست با تلفن های 4030 
همکاری کنند و پاسخ تماس از این شماره را بدهند. جهانپور 
گفت: وضعیت تهران در مورد کرونا قرمز است. هرچند در دو هفته 
اخیر با کاهش مراجعه به بیمارستان ها و کاهش موارد بستری و 
مرگ و میر مواجه بودیم، اما این مربوط به تهرانی بود که مردم در 

خانه ها مانده بودند و با بازگشایی برخی مشاغل مواجه نبودیم.
کرونا جان ۱۵۱ نفر دیگر را در ایران گرفت

وی  درباره آخرین وضعیت ابتلای قطعی به کرونا در کشور و 
فوت ناشی از آن بیان کرد: بر اساس گزارش قطعی دانشگاههای 
علوم پزشکی و نتیجه 1۸9 هزار و 790 آزمایش از 95 آزمایشگاه 
تشخیصی از ظهر دیروز تا امروز )17 فروردین( تعداد 24۸3 بیمار 
جدید مبتلا به کووید19 در کشور شناسایی شدند و مجموع 
بیماران قطعی شناسایی شده مبتلا به ویروس کرونا در کشور به 
5۸ هزار و 22۶ مورد رسید. جهانپور گفت: خوشبختانه تاکنون 

22 هزار و 11 نفر از بیماران مبتلا به ویروس کرونا بهبود یافته و 
ترخیص شده اند. متاسفانه در طول 24 ساعت گذشته، 151 نفر 
از بیماران مبتلا به کووید19 در کشور جان خود را از دست دادند. 
سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت ادامه داد: 4057 
نفر از بیماران در وضعیت شدید این بیماری قرار دارند. وی از 
مردم خواست با مراجعه به سامانه salamat.gov.ir وضعیت خود 

را درباره ابتلا به ویروس کرونا اظهار کنند.
پذیرش اتباع مبتلا به کرونا در شرایط تحریم

جهانپور درباره پذیرش اتباع افغان مبتلا به کرونا بیان کرد: 
است.  انسانی  رویکرد  ایران،  اسلامی  جمهوری  نظام  رویکرد 
سلامت یکی از حقوق های عامه انسان است و باید از این حق 
بهره مند شود. هر فردی که در مرزهای ایران تحت پوشش نظام 
سلامت است باید این حق را داشته باشد. اتباع خارجی از جمله 
افغان ها که در ایران زندگی می کنند هم از این حق برخوردار 
هستند. وی ادامه داد: هر اقدام بهداشتی و درمانی که برای 
مردم ایران انجام می شود، برای اتباع هم ارائه خواهد شد. در 
شرایط تحریم های یک جانبه آمریکا، دشواری هایی وجود دارد. 
حتی وقتی بدانیم نیازهای داخلی کشور برطرف شده باشد، به 
عنوان یک مسئولیت مشترک برای همسایه های خود، امکانات را 
در اختیار خواهیم گذاشت. هر امکانی فراتر از نیازهای ما باشد، 
در اختیار جهان هم می گذاریم. هر همه گیری جهانی فقط 
زمانی قابل کنترل خواهد بود که جوامع مختلف، مسئولیت و 
اقدام مشترک را بپذیرند و کرونا هم از این موضوع استثنا نیست.

رتبه های کرونایی ایران در جهان
سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت اظهار کرد: تا 
امروز بیش از 1۸9 هزار و 790 تست آزمایشگاهی به طور قطعی 
انجام شده و ایران رتبه یازدهم را در تعداد تست های آزمایشگاهی 
دارد. ایران رتبه هفتم در موارد ابتلا به بیماری را تا روز گذشته 
داشته است. رتبه ما از لحاظ موارد ابتلا در هر یک میلیون نفر 
جمعیت، 29 است. به ازای هر یک میلیون نفر جمعیت، ایران از 
لحاظ مرگ و میر کشور سیزدهم است. از لحاظ موارد بهبود یافته 

نیز پنجمین کشور دنیا هستیم.
بازگشایی مطب ها در صورت تامین اقلام بهداشتی 

و حفاظتی
بهداشت  وزارت  رسانی  اطلاع  و  عمومی  روابط  مرکز  رییس 
بیان کرد: این که اغلب پزشکان و دندان پزشکان تمایل دارند 
مطب های خود را باز کنند باید مرحله به مرحله اتفاق بیفتد. 
همچنین باید مسیری برای در اختیار گذاشتن اقلام بهداشتی 
برای آنها فراهم شود. نمی شود شرایط را برای مطب ها عادی 
کنیم و بعد اقلام بهداشتی و حفاظتی برای آنها فراهم نشده 
باشد. نباید انتظار داشته باشیم که پزشک بدون اقلام بهداشتی 
استاندارد در مطب ارائه خدمت کند. این موضوع در معاونت 

درمان در دستور کار است و به طور مرحله به مرحله انجام خواهد 
شد. بخشی از سرویس های بیمارستانی خالی است و در نتیجه 

امکان بستری بیماران غیراورژانسی با اولویت بندی فراهم است.
مصوبات ستاد ملی مقابله با کرونا قابل اجراست

رییس مرکز روابط عمومی وزارت بهداشت گفت: ممکن است 
نامه های زیادی رد و بدل شود. این موارد هیچ کدام قابل انتشار 
نیست و قرار هم نیست منتشر شود و اصلا مصوبه ستاد نیست. 
ستاد ملی مقابله با کرونا مصوباتی دارد و آنچه امروز مصوب شده 
با تایید رییس جمهوری ابلاغ خواهد شد. در نتیجه آنچه خروجی 

ستاد ملی مقابله با کرونا باشد، قابلیت اجرایی دارد.
مردم عادی هم از ماسک استفاده کنند

بهداشت،  وزارت  رسانی  اطلاع  و  عمومی  روابط  مرکز  رییس 
درمان و آموزش پزشکی دربخش دیگری از سخنان خود  گفت: 
استفاده از ماسک قبلا برای جمعیت عادی توصیه نمی شد و حالا 
این توصیه نشدن برداشته شده و در مکان هایی که فاصله گذاری 
کمتر رعایت می شود، توصیه می کنیم مردم از ماسک استفاده 
کنند.  وی افزود: البته تقدم همچنان بر رعایت فاصله گذاری 
فیزیکی است. اگر به هر دلیلی موضوع در خانه ماندن رعایت 
نشد، ماسک های پارچه ای یا ماسک هایی که قابل تهیه در منزل 
است را می توان استفاده کرد. وی ادامه داد: روش تهیه ماسک 
خانگی هم به صورت کلیپ استاندارد در سازمان غذا و دارو تهیه 
شده که امروز دوباره منتشر می شود. جهانپور گفت: استفاده از 
ماسک های ان 95 برای عموم مردم ضرورت ندارد و این ماسک ها 
برای استفاده کادر درمانی است. وی بیان کرد: قبلا می گفتیم 
استفاده از ماسک برای جمعیت عادی توصیه نمی شود. برای 
افراد عادی که مجبور هستند تردد ضروری داشته باشند توصیه 

می شود از ماسک با اولویت ماسک خانگی استفاده کنند. 

سخنگوی ستاد مقابله با کرونا وزارت بهداشت :
وضعیت هیچ استانی سفید نیست

عادی جلوه دادن اوضاع اشتباهی بزرگ است

وضعیت فروشگاه های بزرگ نگران کننده است
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مردم  مقصر نیستند 
 در بازی مافیا وقتی نقش بازیکن ها معلوم می شود و مافیاها 
مثل قارچ های باران خورده بیرون می زنند، تبر به دست گرفتن و 

زدن به ریشه شهر، »ندارد« بازی است.
حالا هم در ماجرای کرونا، میکروفون به دست گرفتن و محکوم 

کردن مردم برای بیرون رفتن از خانه، ندارد ماجرای کروناست. جیب ها خالی است. سه هفته 
است مردم به ویژه آنهایی که حقوق بگیر نیستند از جیب خورده اند. خانه نشینی خرج دارد، برج 
دارد. می گویید مغازه را ببند. می گویید کارگر به سر ساختمان نرود. می گویید شغل های آزاد فعلا 

بیکار باشند، خوب بسم الله خرج زندگی شان را بدهید.
به خدا زندگی خرج دارد. دلار به نزدیکی 1۶ هزار تومان رسیده است. قیمت کالاها بالا رفته 
است. گوجه فرنگی روی گرانی را سفید کرده است. مردم در خانه آب خالی که نمی توانند 

بخورند. وضعیت هم به گونه ای است که غذاهای ساده هم در این کشور لاکچری شده است.
زمانی ندارها، با آبگوشت تن قوی می کردند حالا خوردن یک آبگوشت برای خیلی ها تبدیل 

به یک حسرت شده است.
خرج زندگی مردم را بدهید تا آنها در خانه بمانند. اگر نمی توانید یا نمی شود هزینه زندگی مردم 

را بپردازید پس سعی نکنید آنها را مقصر جلوه دهید.
مردم گناهی ندارند. منظورم از مردم آنهایی نیستند که بار و بندیل سفر بستند یا آنهایی که 
برای تفریح و خوش گذرانی خیابان گردی می کنند نه ،منظور من از مردم آنهایی است که مجبور 
هستند برای یک لقمه نان، صابون کرونا گرفتن را به تن بمالند تا شرمنده زن و بچه خود نشوند.

برخی با کرونا به خاک سیاه نشسته اند. وضعیت فعلی زندگی شان بدتر از کرونا گرفتن است. 
تصور کنید در این زمانه هستند برخی ها که حقوق های ماه های قبل خود را هم نگرفته اند.

کارگر ساختمانی که دل خوشی اش به حقوق آخر شب کارفرما بود، حالا بعد از 20 روز از 
کجا بیاورد بخورد؟ دستفروش گوشه خیابان یا مترو با کسادی بازارش از کجا نان زن و بچه اش 

را تامین کند؟
شتر سواری دولا دولا نمی شود یا باید زنگی زنگ باشیم یا رومی روم. اگر می خواهیم کمر کرونا 
را بشکنیم باید هوای قشری که کم توان است باشیم. اگر می خواهید در خانه بمانیم باید اسباب 
در خانه ماندمان را فراهم کنید. اگر نه که باید منتظر شهرهای شلوغ و زندگی عادی مردم در 

زمانه کرونا باشیم. کرونا هست، ما هستیم تا وقتی قرصی و آمپولی برای آن ساخته شود.
بازی کرونا و ما بسیار واضح است. در اینجای بازی ما باید مافیای کرونا را بیرون کنیم نه 

شهروندان ناآگاهی که درگیر رندبازی این ویروس لامذهب شده اند.
اینقدر تبر بی مسؤولیتی را به تن شهروندان نزنید. آنها چاره ای ندارند. چرخ زندگی مردم 
نمی چرخد. آن زمان که کرونا نبود نمی چرخید وای به امروزی که کرونا هم هست و جلوی آب 

باریکه زندگی آنها را هم گرفته است.

شلیک ایرانی به قلب کرونا

جولان ویروس تاجدار باعث شده تا در کنار کادر درمانی، بسیاری از نظامیان نیز در سراسر 
جهان در جبهه ای رزمایش نشده قرارگیرند. در ایران نیروهای مسلح از نخستین روزهای شیوع 

کرونا وارد عمل شدند. 
شیوع کویید19 در کشورهای مختلف، پزشکان، پرستاران و مجموعه کادر درمانی را در خط 

مقدم مبارزه با این ویروس قرارداده است.
بسیاری بحران کرونا را جدی ترین چالش بین المللی از زمان بروز جنگ جهانی دوم به این 
سو می خوانند. با نگاهی به سیر شمار مبتلایان و قربانیان شیوع کرونا می توان شاهد افزایش 

چشمگیر این آمار بود.
هرچند در بسیاری از جوامع شمار قربانیان بیماری هایی چون سرطان، تصادفات رانندگی، 
درگیری های نظامی و ... به شکلی آشکار بیشتر از کرونا است اما این واقعیت انکارناپذیر است 
که اپیدمی کنونی هراس انگیزتر از هر تهدیدی پیش روی شهروندان و دولت ها خودنمایی 
می کند و در کنار جان انسان ها، نفس اقتصادهای ملی و به تبع آن اقتصاد جهانی را به 

شماره انداخته است.
ماهیت ستیزه جوی این اپیدمی و هزینه های کمرشکن آن باعث شده که شهروندان و دولت ها 
خود را در جنگی تمام عیار ببینند و همچنان که اشاره شد، کارگزاران ساختار بهداشت و درمان 
نزدیک به 210 کشور جهان، سربازان خط مقدم نبردی سخت با ویروس کشنده به حساب آیند.

در منازعات و درگیری های نظامی، جایگاه پزشکان و امدادگران غالبا در صف دوم جنگ 
و پشتِ سر افسران و سربازان مجهز به انواع جنگ افزارها بوده و این در حالی است که در 
هفته های گذشته صفوف نبرد، شاهد جابجایی آشکاری شده است به این معنا که در بسیاری 
از کشورها قوای مسلح اعم از نیروهای نظامی و انتظامی نقش تکمیلی را در مبارزه با اپیدمی 

بر عهده گرفته اند.
گسترش بیماری کرونا در کشوری چون آمریکا باعث شد که رئیس جمهوری این کشور پس از 
چند هفته بی تفاوتی و بی عملی مقابل حمله ویروس کشنده و حتی تمسخر کسانی که از تاخت 
و تاز اپیدمی اظهارنگرانی می کردند، ناگزیر از واکنش جدی تری شده و با تن دادن به واقعیات 
پیشِ رو، اعلام وضعیت فوق العاده و جنگی کند. در ادامه این روند بود که »دونالد ترامپ« با 
استناد به قانون وضعیت جنگی، شرکت های بزرگ آمریکایی همچون فورد و جنرال موتورز را 

موظف کرد که فورا اقدام به تولید دستگاه های تنفسی کنند.
در کشورهای اروپایی نیز نیروهای پلیس و ارتش ماموریت حفظ نظم و مقررات قرنطینه را 
برعهده گرفته اند. در شرایطی که حضور فیزیکی پلیس در بسیاری از جوامع اروپایی به طور 
سنتی و متداول و در شرایط عادی کمتر به چشم می آید، این روزها قوای مسلح از فرانسه گرفته 
تا ایتالیا و اسپانیا با تجهیزات کامل در ماموریت حفظ مقررات جدید آمد و شد و الزامات قرنطینه 

به سر می برند.
لزوم دخالت ارتش در فرایند مقابله با کرونا نخستین بار در چین به چشم آمد؛ کشوری که برای 
نخستین بار اپیدمی در آن بروز یافت و پس از آن با اعمال مقررات بسیار سختگیرانه، قوای مسلح 

ماموریت جلوگیری از شکستن قرنطینه و مقررات سرکوب اپیدمی را یافتند.
در کره جنوبی هم که شیوه هایش به عنوان الگویی موفق برای مقابله با شیوع کرونا شناخته 
می شود، این مقابله بدون حضور و نقش آفرینی نظامیان صورت نگرفت و بخش عمده ای از توان 

نیروهای مسلح و امکانات لجستیک آنان به جنگ با کرونا اختصاص یافت.
در الگوی خاص ایران برای مبارزه با کرونا نیز قوای مسلح با تمام توان خود به میدان آمدند. 
نخستین و مبنایی ترین عرصه حضور قوای مسلح در میدان جنگ با کرونا ایجاد قرارگاهی ویژه 

بود که رئیس ستاد کل نیروهای مسلح بیست و سوم اسفندماه گذشته از آن خبر داد.
پس از تشکیل »ستاد ملی مقابله با کرونا« و »شورای پشتیبانی از تصمیمات ستاد ملی مبارزه 
با کرونا«، سرلشکر »محمد باقری« از دستور رهبری برای ایجاد قرارگاه بهداشتی و درمانی خبر 
داد؛ ستادی با عنوان قرارگاه امام رضا )علیه السلام( که اولین ماموریت آن اقدام به خلوت کردن 

اماکن عمومی با هدف مبارزه با کرونا در هماهنگی با دستگاه های دولتی عنوان شد.
همزمان، فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی از آرایش جنگی این نهاد انقلابی و 
نظامی برای مقابله با کرونا سخن گفت و پس از آن نیروها و امکانات سپاه و نیروهای مقاومت 
مردمی بسیج وارد فاز عملیاتی شدند. در کنار اقداماتی نظیر حضور در اماکن عمومی و سطح 
شهر برای ضدعفونی کردن معابر، فرمانده سپاه تصریح کرد که مراکز بهداشتی و بیمارستان هایی 

تخصصی چون بقیه الله )عج( به طور ویژه برای پذیرش مبتلایان به کرونا تجهیز شده اند.
زلزله که همواره ستون  و  بروز حوادث طبیعی سیل  ارتش نظیر مقاطع  از سوی دیگر 
امدادرسانی و نجات حادثه دیدگان بوده، به سرعت وارد عمل شد. در راستای اجرای فرمان 
ماموریت های  ارتش  مختلف  واحدهای  بیولوژیک،  پدافند  رزمایش  اجرای  برای  رهبری 
گسترده ای را برعهده گرفتند؛ از جمله ایجاد پست های غربالگری در آستانه ورود به استان ها، 
ایجاد بیمارستان های صحرایی، توسعه مراکزی تشخیصی و امدادی و نقاهتگاه های پرستاری از 
مبتلایان کرونا که تا حد زیادی چابکی و کارآمدی ارتش را برای مواجهه با موفعیت های دشوار و 

پیش بینی ناپذیر نظیر اپیدمی کنونی به تصویر کشید.
در کنار قوای نظامی، نیروهای انتظامی نیز با تمام توان در صفوف مقابله با بیماری همه گیر 
جای گرفتند که در این میان نقش پلیس راهور برای اجرای مقررات آمد و شد در سراسر کشور 

چشمگیر بود.
با نگاهی به مجموعه فعالیت های نیروهای مسلح طی هفته های اخیر و مقایسه آن با نحوه 
ورود نظامیان به عرصه جنگ با کرونا در کشورهای مختلف می توان گفت که ماموریت این قوا نه 
از طریق تجهیزات نظامی و قوه قهریه که با تکیه بر توانایی های لجستیک، ویژگی مردمی بودن 

نیروهای نظامی و انتظامی و چابکی برای انجام ماموریت های محوله به انجام رسیده است.
در شرایطی که از بسیاری از کشورهای غربی تصاویر نیروهای ارتشی با اسلحه در میادین و 
خیابان ها و مقابل شهروندان ماسک زده مخابره شده و تعداد چشمگیری از فیلم ها و تصاویر 
برخورد خشن پلیس با نقض کنندگان قوانین قرنطینه در کشورهای شرقی انتشار یافت، 
نیروهای انتظامی و نظامی در ایران کوشیدند الگویی منحصر به فرد، انسانی و مسئولانه را از 

نبردی تمام عیار با دشمنی جان سخت را به نمایش بگذارند.

سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی:

سهمیه بنزین کارت سوخت از بین نمی رود
 سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی گفت: سهمیه ۶0 لیتر بنزین ماهانه برای 

کارت سوخت خودروهای شخصی واریز و ذخیره آنها نیز حفظ می شود.
فاطمه کاه ی  با اشاره به اینکه از ابتدای اجرای طرح سهمیه بندی سوخت بنزین، طبق 
مصوبه هیئت وزیران هر کارت سوخت »خودروی شخصی« ابتدای هر ماه ۶0 لیتر بنزین با نرخ 
1,500 تومان را قابل استفاده دارد، گفت: این میزان بنزین سهمیه ای می تواند برای ۶ ماه قابل 
ذخیره باشد؛ به عبارتی در صورتی که یک خودروی شخصی به هیچ عنوان از بنزین سهمیه ای 

خود استفاده نکرده باشد، در پایان ۶ ماه، 3۶0 لیتر بنزین دارد.
سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی افزود: تنظیمات کارت سوخت خودروهای 
شخصی به صورت سیستمی به این شکل طراحی شده است و در ماه هفتم که ۶0 لیتر بنزین 
سهمیه ای برای کارت سوخت خودروهای شخصی شارژ می شود، در صورتی که شخصی 3۶0 
لیتر بنزین سهمیه ای خود در ۶ ماه را مصرف نکرده باشد، شامل این افزایش سهمیه بنزین 

نمی شود. یعنی در ماه هفتم نیز 3۶0 لیتر بنزین سهمیه ای دارد نه 420 لیتر.
به گفته این مقام مسئول، هر کارت سوخت خودرو شخصی می تواند تا سقف 3۶0 لیتر بنزین 
سهمیه ای داشته باشد و اگر در کارت سوخت خودروی شخصی به طور مثال 120 یا 200 یا 
170 یا هر رقمی کمتر از 3۶0 لیتر بنزین سهمیه ای وجود داشته باشد، تا ۶ ماه قابل ذخیره 
سازی بوده و سهمیه ۶0 لیتر ماهیانه تا سقف 3۶0 لیتر به وی تعلق می گیرد؛ بنابراین دارندگان 

کارت سوخت خودروهای شخصی، نگران سهمیه بنزین خود نباشند.

ذوالقدر نماینده مردم تهران:

 برای بازگشت به شرایط عادی عجله نشود
نماینده مردم تهران در مجلس با بیان اینکه »برای بازگشت کشور به شرایط عادی تابع نظرات 
کارشناسی و مصوبات ستاد ملی مبارزه با کرونا باشیم«، تاکید کرد: نباید برای بازگشت کشور 

به شرایط عادی عجله کرد. 
سیده فاطمه ذوالقدر درباره لزوم توجه به اعلام نظر رییس سازمان بهداشت جهانی مبنی 
بر پرهیز از عجله کشورها در خروج از شرایط قرنطینه و بازگشت به شرایط عادی و توجه به 
مصوبات ستاد ملی مبارزه با کرونا بیان کرد: همانگونه که تاکید شده نباید برای بازگشت به 
شرایط عادی عجله کرد و باید به مصوبات ستاد ملی مبارزه با کرونا در این خصوص توجه لازم را 
داشته باشیم. وی افزود: درواقع برای بازگشت به شرایط عادی باید آمار کلی و وضعیت تمامی 
استان ها، وضعیت مسافران نوروزی که در حال بازگشت به شهرهای خود هستند، ظرفیت و 
وضعیت بیمارستان ها و نظرات کارشناسان پزشکی و درمانی با دقت بسیار زیاد مورد بررسی 
قرار گیرد و بعد از آن تصمیم لازم را در این خصوص اتخاذ کنیم تا خدای نکرده شاهد افزایش 
شیوع نباشیم. سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس تاکید کرد: برگزاری جلسات علنی 
مجلس نیز بنا به خواسته ستاد ملی مبارزه با کرونا و نامه وزیر بهداشت برای مدتی به تعویق 
افتاد به همین دلیل جلسات به صورت مجازی برگزار شد که دستاوردهای خوبی را نیز به دنبال 
داشت؛ در این جلسات نمایندگان برای خروج از این وضعیت، حمایت از اقشار ضعیف، بیمه 
افرادی که در این شرایط آسیب دیدند و ارائه بسته های معیشتی پیشنهاداتی را ارائه کردند که 

بسیاری از آن ها از سوی هیئت رئیسه مجلس مورد پیگیری و نامه نگاری قرار گرفت.
ذوالقدر گفت: کمیسیون حمایت از تولید ملی نیز برای تحقق شعار سال جلساتی را به 
صورت مجازی برگزار کرد، به صورت کلی این جلسات مجازی مجلس نتایج خوبی را به دنبال 
داشت و به دلیل تبادل نظرهایی که  انجام شد مفید بود، در این جلسات همچنین آخرین 

تحولات و وضعیت کشور از سوی آقای لاریجانی به نمایندگان توضیح داده شد.
نماینده مردم تهران در مجلس در پایان اضافه کرد: اکنون برای عادی شدن وضعیت پایتخت 
باید تابع نظر ستاد ملی مبارزه با کرونا باشیم، ممکن است وضعیت برخی استان ها پایدار باشد 
یا شیوع ویروس در آن مناطق کاهش پیدا کرده باشد که در بازگشت آن مناطق به شرایط عادی 

باید به نظر ستاد ملی مبارزه با کرونا توجه کنیم.
 

جلالی زاده فعال سیاسی اصلاح طلب: 

باید بدون حزب گرایی به فکر منافع ملی بود
یک فعال سیاسی با بیان اینکه دوران پساکرونا در جهان زمان خوبی برای تجدید نظر 
سیاستمداران و توجه به حقوق بشر و شهروندی است، گفت: برطرف کردن ضعف های 
مدیریتی و عقیدتی، مدارا و همزیستی مسالمت آمیز، توجه به حقوق دیگران، اصلاح روابط 

اجتماعی و قانونمداری مهم ترین درسی است که می توان از این شرایط بیاموزیم. 
جلال جلالی زاده با بیان اینکه بیکاری کرونا پیامدها و آثار منفی و مثبتی برای جامعه 
جهانی داشته که مورد توجه کارشناسان، سیاستمداران، اقتصاددانان و صاحب نظران قرار 
گرفته است، اظهار کرد: فقط یک دید عمیق و بصیر لازم است تا بررسی شود چرا این بیماری 
بوجود آمد و جامعه جهانی چه درسی باید از آن بگیرد.وی ادامه داد: سیاستمداران و حاکمان 
بویژه در کشورهای قدرتمند دچار غفلت، غرور و تکبر شده بودند اما کرونا این توهمات و بزگ 
بینی ها را از بین برد. آنها برای تامین امنیت خود هزینه های زیادی در زمینه تولید سلاح 
های کشتار جمعی صرف کردند ولی این سلاح ها به هیچ کار آنها نیامد و اکنون آنها برای 
تهیه ماسک و دستکش دچار مشکل هستند بنابراین دوران پساکرونا زمان خوبی برای تجدید 
نظر سیاستمداران و توجه به حقوق بشر و حقوق شهروندی است. این نماینده پیشین مجلس 
شورای اسلامی خاطرنشان کرد: هر انسانی با هر دیدگاه، مکتب، آیین و قومیتی اکنون پی 
برده است که چقدر می تواند ضعیف و آسیب پذیر باشد. بنابرین مردم جهان هم باید از این 
شرایط عبرت گرفته و به وظایف بشری خود عمل کنند. اکنون جهان به تعاون و همکاری برای 
مقابله با کرونا و سایر مشکلات خود مثل حفظ محیط زیست نیاز دارد. جلایی زاده با اشاره به 
اینکه کرونا ویروس قوی، ضعیف، مکتب و نژاد نمی شناسد، تصریح کرد: کشوری مثل آمریکا 
با تحریم سایر کشورها و فشار به آنها دنبال گستراندن حاکمیت خود به جهان است اما  کرونا 
همه هزینه های جنگ قدرت را از بین برد و همه کشورها را در برگرفت. این فعال سیاسی 
اصلاح طلب با بیان اینکه ویروس کرونا ضعف های مدیریتی و اعتقادی در کشورمان را به 
روشنی نشان داد، گفت: سپردن امور به متخصصین و دوری از رذائل اخلاقی مثل تهمت و 
توهین درسی است که باید از  کرونا بیاموزیم. کرونا به ما ثابت کرد باید در سیاست های مدیریتی 
کشور بازنگری کرده و به فکر تامین نیازهای ضروری کشور باشیم. از حزب گرایی و پی گیری 
منافع شخصی و گروهی دست برداشته و  به فکر منافع ملی باشیم. برطرف کردن ضعف های 
مدیریتی و عقیدتی، مدارا و همزیستی مسالمت آمیز، توجه به حقوق دیگران، اصلاح روابط 

اجتماعی و قانونمداری مهم ترین درسی است که می توان از این شرایط بیاموزیم.
 

محسن هاشمی:

 باید امکان انجام تست فوری کرونا برای 
شهروندان فراهم شود 

رئیس شورای شهر تهران با اشاره به ضرورت دسترسی تهرانی ها به تست فوری کرونا، گفت: 
شناسایی به موقع بیماران بهترین عامل جلوگیری از انتشار ویروس است. 

محسن هاشمی رئیس شورای شهر تهران در دویست و ششمین جلسه شورای شهر درباره 
بیماری کرونا اظهار داشت: بیماری جهانی کرونا نخستین بحرانی است که فراتر از جنگ 
جهانی و خشکسالی همه کشورها را درگیر کرده البته تعداد محدودی از کشورها به دلایل 

حاکمیتی شیوع آن را در کشورشان تکذیب می کنند.
از طریق یک سیاست یک جانبه  پافشاری  با  آمریکا  ویژه  به  برخی کشورها  افزود:  وی 
عمل کرده و شهرداری و شورای شهر تهران طی نامه ای به شهرداران پایتخت های جهان از 
پارلمان های شهری و محلی درخواست داشته که همکاری های لازم و تعاملات در جهت مبارزه 

با کرونا انجام گیرد که امیدواریم پاسخ مثبت در این زمینه دریافت شود.
رئیس شورای شهر تهران ادامه داد: نقش مدیریت شهری در ستاد ملی و متمرکز مقابله با 
کرونا بسیار حائز اهمیت است و نباید از توان کارشناسی و تخصصی در این زمینه غافل شد. 
لذا انتظار می رود ستاد کرونا قبل از تصمیم گیری در مورد فعالیت های شهری مانند حمل و 

نقل با مدیریت شهری گفت وگوی لازم را انجام دهد و اقناع صورت گیرد.
اشاره  و در دسترس کرونا  به تست آسان  امکان دسترسی شهروندان  هاشمی ضرورت 
و بیان داشت:  متاسفانه این امکان به ویژه در تهران برای شهروندان فراهم نشده و از پیروز 
حناچی شهردار پایتخت درخواست داریم این شرایط را فراهم کنند چرا که تشخیص به موقع و 

شناسایی موارد مبتلا بهترین عامل جلوگیری از ویروس کرونا است.
وی گفت: به دلیل این بیماری تغییرات گسترده در منابع مالی شهرداری ایجاد می شود که 

شورای شهر به این موضوع توجه داشته و باید برنامه ریزی های لازم صورت گیرد.

رئیس سازمان زندان ها خبر داد

احتمال تمدید دوباره مرخصی ها زندانی ها 
 رئیس سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی با اشاره به امکان تمدید مرخصی های 
اعطایی به زندانیان گفت: سازمان زندان ها در این زمینه پیشنهادات خود را به رئیس قوه 
قضائیه ارائه کرده است تا رئیس دستگاه قضا درباره تمدید یا عدم تمدید مرخصی ها تصمیم  

لازم را اتخاذ و ابلاغ کند و البته این مسئله بستگی به وضعیت بیماری کرونا در کشور دارد. 
اصغر جهانگیر درباره آخرین اقدامات انجام شده در زندان ها برای پیشگیری از شیوع 
کرونا اظهار کرد: به محض اینکه اولین علائم بیماری کرونا در کشور شناسایی و مطرح شد، 
پیشنهاداتی را درباره مرخصی زندانیان به رئیس قوه قضائیه تقدیم کردیم که مورد موافقت 
قرار گرفت و از هفتم اسفند به ما ابلاغ شد.رئیس سازمان زندان ها و اقدامات تأمینی و تربیتی 
افزود: بلافاصله پس از ابلاغ، با یک آماده باش 100 درصدی بحث مرخصی ها را در کشور کلید 
زدیم که کار بزرگی بود و همکاران ما به صورت شبانه روزی کار کردند تا بتوانند جمعیت کیفری را 
کاهش بدهند. برای اولین در طول سال های اخیر و حتی پس از پیروزی انقلاب بود که تا این 
اندازه یعنی بیش از 100 هزار مرخصی داشتیم. مرخصی های اخیر هم از نظر تعداد کسانی 
که مشمول مرخصی شدند و هم از نظر مدت زمان مرخصی که چیزی حدود 50 روز است، 
بی سابقه بود.وی بیان کرد: از آنجایی که مراجع بهداشتی می گویند موج دوم پیک بیماری 
کرونا باقی است، به نظر می رسد باید در این خصوص پیشنهاد بدهیم مرخصی  زندانیان تمدید 

شود و به طور قطع تمدید مرخصی ها منوط به موافقت رئیس قوه قضائیه است.
 

وزارت کشور:

تشکیل هیچ استان جدیدی در دستور کار نیست
وزارت کشور با تاکید بر اینکه تشکیل هیچ استان جدیدی در دستور کار دولت و وزارت 
کشور قرار ندارد، اعلام کرد که منتشرکنندگان اخبار کذب در زمینه تقسیمات کشوری، تحت 
پیگرد قانونی قرار می گیرند. در پی پخش یک شایعه و برخی مطالب خلاف واقع پیرامون آن 
مبنی بر اعلام خبر پیگیری مراحل قانونی تشکیل یک استان جدید شامل برخی مناطق از 
دو استان در جنوب و جنوب غرب کشور، روابط عمومی وزارت کشور، ضمن تکذیب قاطع 
این ادعای کذب هشدار داد که با توجه به اهمیت و ضرورت حفظ آرامش عمومی در کشور، 
منتشرکنندگان اخبار کذب در زمینه تقسیمات کشوری، تحت پیگرد قانونی قرار می گیرند.
روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت کشور تاکید کرد که اساسا تشکیل هیچ استان جدیدی در 

دستور کار دولت و وزارت کشور قرار ندارد.

تحریم اقلام بهداشتی؛ اقدامی ضدحقوق بشری

شمخانی :ترامپ خطرناک تر از کرونا است
دبیر شورای عالی امنیت ملی با بیان اینکه تحریم اقلام بهداشتی، اقدامی غیرقانونی و 

ضدحقوق بشری است، تاکید کرد: ترامپ خطرناک تر از کرونا است.
دریابان علی شمخانی دبیر شورای عالی امنیت ملی در حساب کاربری خود در توئیتر تاکید 
کرد: تحریم اقلام بهداشتی، اقدامی غیرقانونی و ضدحقوق بشری و نماد دشمنی آشکار 

ترامپ با ملت  ایران است.
وی در ادامه آورده است: مخالفت آمریکا با اعطای تسهیلات درخواستی ایران از صندوق 
بین المللی پول برای تأمین اقلام مورد نیاز مقابله با کرونا، مصداق واقعی  جنایت علیه بشریت 

است. ترامپ خطرناک تر از کروناست.

 رییس جمهوری از آغاز فعالیت مشاغل و کسب و 
کارهای کم ریسک از 23 فروردین در استان ها و 30 
فروردین در تهران خبر داد و گفت: تمام ارکان نظام 
در مبارزه با کرونا یکپارچه و هماهنگ هستند و هیچ 

اختلاف نظری در این زمینه وجود ندارد. 
روحانی  حسن  والمسلمین  حجت الاسلام 
ملی  ستاد  جلسه  در  یکشنبه  صبح  رییس جمهور 
مدیریت و مقابله با کرونا که در مجموعه حافظیه تهران 
برگزار شد، اظهار کرد: در روندی که پیش رو داریم برای 
مسئله مبارزه و مقابله با کرونا هیچ اختلاف نظری میان 
دستگاه های دولتی و قوای سه گانه وجود ندارد و همه 
ارکان کشور با هماهنگی در حال انجام امور هستیم و 

مقام معظم رهبری نیز همواره حمایت کردند.
با کرونا کل  با تاکید بر اینکه در مسئله مقابله  وی 
از  ما  این که بدخواهان  نظام یکپارچه است، گفت: 
این یکپارچگی عصبانی و ناراحت هستند، خودشان 
می دانند، اما کرونا با همه دشواری هایی که ایجاد کرده 
آثار خوبی هم داشته که وحدت بیشتر ارکان مختلف 
جامعه است؛ امروز شاهد یک وحدت و یکپارچگی در 
سراسر کشور هستیم. سالم بودن هوا به دلیل کاهش 

ترافیک نیز از دیگر آثار خوب کرونا در کشور است.
دولت  وزارتخانه های  میان  در  افزود:  رئیس جمهور 
اختلافی نیست ممکن است چیزی را در جایی پیدا 
کنند و با شیطنت به رسانه های خارج از کشور منتقل 
کنند و آنها نیز این مسئله را بزرگ کنند، اما هیچ اختلافی 
در این زمینه نداریم. برخلاف دعوت بدخواهان و ضد 
انقلاب که مردم را دعوت می کند به این که بین سلامت 
و فعالیت اقتصادی یکی را باید انتخاب کرد این مردود 
و ناصواب است؛ چرا که هم فعالیت های اقتصادی و 
هم پروتکل های بهداشتی هر دو در کنار هم قابل اجرا 
هستند، فعالیت های اداری و اقتصادی و تولیدی ما 
باید در جریان باشد، اما پروتکل های وزارت بهداشت 

باید مورد تاکید و توجه قرار بگیرد.
روحانی با اشاره به بررسی جزئیات طرح فاصله گذاری 
هوشمند در جلسه  ستاد ملی مقابله با کرونا خاطرنشان 
کرد: کمیته اجتماعی و امنیتی ستاد گزارش های خود 
را ارائه داد؛ خواست این کمیته، وزارت صمت و فعالان 
اقتصادی و اصناف در قالب یک جمع بندی در جلسه 

مطرح شد و در نهایت تصمیماتی اتخاذ شد.
آغاز کسب و کارهای کم خطر در استان ها 

بجز تهران از ۲۳ فروردین 
وی با بیان اینکه در تولید از ابتدا با هیچ مانعی مواجه 
پروتکل های  رعایت  با  مراکز همچنان  این  و  نبودیم 
اظهار کرد:  ادامه می دهند،  فعالیت خود  بهداشتی 
امروز پیشنهاداتی درباره فعالیت های اقتصادی و کسب 
و کارها مطرح شد که در نهایت پیشنهادات به تصویب 
در  که  شد  تصویب  اساس  این  بر  گرفت؛  قرار  ستاد 
استان های کشور بجز تهران کسب و کارهای کم ریسک 
می توانند از 23 فروردین فعالیت های خود را  آغاز کنند، 

اما کسب و کارهای پر ریسک از جمله مراکز ورزشی، 
استخرها و مراکزی که نیاز به حضور جمعیت دارند فعلا 
تا اطلاع ثانوی همچنان تعطیل باقی می مانند تا بعداً 

درباره آنها تصمیم گیری شود.
رئیس جمهور ادامه داد: در بخش کسب و کارهای 
کم ریسک بنا شد تا در استان ها از شنبه 23 فروردین 
از سوی  اعلامی  پروتکل های  مراعات  با  ها  فعالیت 
بهداشت و درمان آغاز شود؛ حتماً باید بر این پروتکل 
ها نظارت شود و مسئولیت اصلی این نظارت بر عهده 
وزارت بهداشت است. امروز  همچنین تصویب شد تا 
در صورت نیاز نیروی بسیج نیز برای نظارت با دقت به 

وزارت بهداشت کمک کند.
روحانی با تاکید بر اینکه نمی خواهیم فعالیت های 
اقتصادی سلامت مردم را تحت تاثیر قرار دهند، گفت: 
رعایت پروتکل های بهداشتی در فعالیت های اقتصادی 

باید مورد توجه قرار بگیرد.
آغاز فعالیت های اقتصادی در استان تهران 

از ۳۰ فروردین
وی درباره وضعیت فعالیت کسب و کارها در استان 
تهران نیز خاطرنشان کرد:  در جلسه امروز تصویب شد 
که در استان تهران فعالیت های اقتصادی از روز شنبه 

30 فروردین آغاز شود.
رئیس جمهور اظهار کرد: از کمیته تبلیغات خواستیم 
در این زمینه طرح ها و اطلاعات مورد نیاز را آماده کند 
و در رسانه ها توضیح داده شود که فروشندگان چگونه 
باید مسائل را رعایت کنند؛ همچنین تاکید شد که 
وظایف و اصول بهداشتی که باید مورد توجه قرار بگیرد 

برای مردم توضیح داده شود.
روحانی با تاکید بر اینکه آغاز فعالیت کسب و کارها 
به معنای فراموش کردن اصل در خانه ماندن نیست، 
گفت: ترجیح بر این است که آنهایی که حضورشان در 

جامعه ضرورتی ندارد، همچنان در خانه بمانند.
فعالیت ادارات از هفته  آینده با دو  سوم 

کارمندان خواهد بود  
وی گفت: برای بازگشایی فعالیت های کسب و کارها 
درمان تصمیم  و  بهداشت  وزارت  پیشنهاد  اساس  بر 
گرفتیم که به صورت پلکانی عمل کنیم. در خصوص 
فعالیت ادارات دولتی نیز مصوب شد از هفته آینده 
یعنی 23 فروردین فعالیت ادارات به این صورت باشد که 
دو سوم از کارمندان در محل کار خود حضور خواهند 
داشت و یک سوم دیگر مجاز هستند که در محل کار 
خود حضور پیدا نکنند؛ در این مصوبه تاکید شد که 
نسبت به افرادی که سن بالا دارند و همچنین به بیماری 

های زمینه ای مبتلا هستند اولویت ها لحاظ شود.
رئیس جمهور تصریح کرد: هر کارمندی که به کرونا 
مبتلا شود، وظیفه دارد که به مدیر خود اعلام کند و 
در سر کار خود حاضر نشود و اقدامات درمانی را انجام 
دهد. آمدن او به محل کار به عنوان تخلف و جرم است؛ 
در مجموع حضور افرادی که مبتلا به کرونا هستند در 

جامعه ممنوع است و این افراد باید خود را یا در خانه یا 
در نقاهتگاه ها و یا در بیمارستان ها قرنطینه کنند.

به  که  خواست  بهداشت  وزیر  از  ادامه  در  روحانی 
آزمایشگاه ها ابلاغ کند در صورتی که آزمایش کرونای 
فردی مثبت شد موظف هستند تا علاوه بر اعلام به فرد 
بیمار موضوع را به اطلاع محل کار او و خانواده فرد بیمار 

برسانند.
کسی  به  وقتی  کرد:  خاطرنشان  جمهور  رییس 
نباید  است  مثبت  وی  کرونای  آزمایش  می گوییم 
اضطراب و نگرانی شدید پیدا کند. بسیاری مردم با 
ایزوله و قرنطینه بعد از دو هفته خوب می شوند و این 
مورد تنها در 15 تا 20 درصد دیده نمی شود. از 100 
نفر که مبتلا می شوند 3 یا 4 نفر خطر مرگ دارند و حتی 
ما باید از رقم 3 درصد هم که در جامعه هست پایین تر 

رویم و به 2 درصد برسیم.
می شوند  مبتلا  وقتی  افراد  اینکه  کرد:  اضافه  وی 
این موضوع را مخفی می کنند لازم نیست، بلکه باید 
اصول بهداشتی را رعایت کنیم و این موضوع را هم مثل 
آنفولانزا اعلام کنیم وگرنه پنهان کردن آن نفعی ندارد و 
مهم نیست، البته هر کسی دوست دارد می تواند این 
کار را بکند، اما اصل مهم رعایت بهداشت و جلوگیری 

از ارتباط با دیگران است.
ساعت کار ادارات از ۷ صبح تا ۱۴ عصر 

روحانی در ادامه اعلا کرد: ساعت کار اداری قرار شد 
از 23 فروردین 7 صبح تا 14 عصر باشد و این با توجه به 
نزدیک بودن ماه رمضان در نظر گرفته شده است که در 
این زمینه هم اگر تا ماه رمضان چنین وضعیتی داشته 
باشیم نه نماز جماعت خواهیم داشت و نه وقت ناهار 

در ادارات.
تشکر از همه دست اندرکاران

 حمل و نقل کشور
رییس جمهور خاطرنشان کرد: کلیه کالاهایی که 
ضروری بوده که جابجا شوند چه از گمرک چه در درون 
کشور بدون هیچ خللی کار خود را انجام دادند و حتی 
یک درصد هم از سال پیش کمتر نبوده که ما از همه 
دست اندرکاران حمل و نقل کشور تشکر می کنم. در 
ماه هایی که ما مشکل کرونا داشتیم از افراد و کارگران 
بخش حمل و نقل هیچ کسی اخراج نشده و تعدیلی 
آن  و شامل  است  که خبر خوبی  نگرفته  هم صورت 
امتیازهایی که ما برای کسب و کارها در نظر گرفتیم 

می شوند.
تردد خودروها بین استان ها، همچنان

 تا ۳۰ فروردین ممنوع 
روحانی همچنین گفت: عبور و مرور ماشین ها در 
استان ها آزاد است، اما در میان استانها تا 30 فروردین 
ممنوع است که ماشین ها از استانی به استان دیگر 

بروند.
فعالیت مدارس تا 30 فروردین تعطیل است 

آموزش  جز  به  آموزش  بخش  در  کرد:  بیان  وی   
از 30 فروردین  تکمیلی در بخش دکتری مخصوصا 
حضوری خواهد بود، اما در بخش کارشناسی و مدارس 
تا 30 فروردین آموزش از دور است؛ البته در استان هایی 
که وضعیت سفید است می توانند کار خود را شروع 
کنند و مشکلی ندارند مثل استان بوشهر که مشکلی در 

این زمینه ندارد.
درمان  و  بهداشت  وزارت  گفت:  جمهور  رییس 
نمی تواند بگوید که شکل فعالیت این ویروس در ادامه 
و در زمانی که هوا گرم می شود چگونه است چون هنوز 

عملکرد این ویروس مشخص نیست.
اماکن متبرکه تا ۳۰ فروردین 

همچنان تعطیل می مانند
روحانی خاطرنشان کرد: اماکن متبرکه تا 30 فروردین 
همچنان تعطیل می مانند و بعد از این تاریخ برای آن 
ها تصمیم گیری می کنیم. جلسه بعدی ما 24 فروردین 
است اما اگر اتفاقی بیفتد می توانیم زودتر این جلسه 

را برگزار کنیم.

در جلسه ستاد ملی مبارزه با کرونا به ریاست رئیس جمهور اتخاذ شد؛
تصمیمات مهم درباره زمان و شکل فعالیت ادارات و کسب و کارها

هیچ اختلاف نظری در مبارزه با کرونا وجود ندارد

رئیس سازمان بسیج مستضعفین در تشریح فعالیت های بسیج در مبارزه با ویروس 
کرونا گفت: در همان روزهای اول به وزیر بهداشت و درمان اعلام کردیم که بسیج آماده 
ورود است و بیش از دو میلیون بسیجی در راستای مبارزه با ویروس کرونا فعالیت می 

کنند. 
سردار سرتیپ پاسدار غلامرضا سلیمانی رئیس سازمان بسیج مستضعفین با تبریک 
اعیاد شعبانیه و میلاد امام عصر )عج( به تشریح فعالیت های بسیج در مبارزه با ویروس 
کرونا پرداخت و افزود: بیش از دو میلیون نفر در قالب طرح بسیج ملی مبارزه با کرونا 

تحت پوشش سازمان بسیج در کل کشور در حال فعالیت هستند.
رییس سازمان بسیج مستضعفین به فلسفه تشکیل بسیج اشاره و اظهار کرد: فلسفه 
تشکیل بسیج به عنوان تشکیلات مردمی مقابله با تهدیدات بوده، امام راحل بنیانگذار 
نظام مقدس جمهوری اسلامی در مقابل تهدیدی که در ابتدای پیروزی انقلاب کشور و 

ملت را متوجه خود کرده بود بسیج را تشکیل داد.
رئیس سازمان بسیج ادامه داد: بسیج در دوران دفاع مقدس متناسب با آن تهدید 
شکل گرفت و پس از دفاع مقدس نیز تهدیدات دیگری پیش روی کشور بود و بسیج 
متناسب با آن تهدید آرایش می گرفت، در دهه ۸0 و زمانی که در طرح بزرگ سلامت 
کشور و واکسیناسیون فلج اطفال 20 میلیون واکسن می بایست در مدت کوتاهی تزریق 
شود بسیج در کنار وزارت بهداشت آن زمان و در یک فاصله یک ماهه که در دنیا سابقه 
ندارد این طرح واکسیناسیون فلج اطفال را انجام داد. همچنین سال گذشته هم طرح 
سنجش فشار خون بیش از 30 میلیون نفر توسط وزارت بهداشت درمان با کمک بسیج 

فشار خونشان اندازه گیری شد و خدمت خوبی به بهداشت و درمان کشور انجام شد. 
وی درباره ورود بسیج به مبارزه با ویروس کرونا گفت: امسال این ویروسی که در کشور 
در حالت رشد بود، در همان روزهای اولیه ما اعلام آمادگی کردیم و به وزیر بهداشت و 
درمان اعلام کردیم که بسیج آماده ورود هست ؛ تفاهم نامه ای بین سازمان بسیج و 
وزارت بهداشت و درمان امضا شد و بر اساس این تفاهم نامه، طرح بسیج ملی مبارزه 
با کرونا تهیه و در سراسر کشور بین دانشگاه های علوم پزشکی و سپاه های استانی 

هماهنگی هایی انجام شد.
بسیجی  نفر  هزار   ۸00 از  بیش  لازم  نیروهای  کرد:  خاطرنشان  سلیمانی  سردار 
سازماندهی شده و در کنار بهورزان و کادر درمانی وزارت بهداشت درمان و مراکز بهداشت 
و درمان در شهرستان ها قرار گرفتند و  طرح غربالگری را شروع کردند که امروزه اخبار آن 
در رسانه ها گزارش و پخش می شود. توسط مسئولین وزارت بهداشت درمان نزدیک به 
۶0 میلیون نفر غربالگری شدند و از نتیجه این غربال گیری که توسط 53 هزار تیم انجام 

شد ۸20 هزار نفر افراد مشکوک شناسایی شدند.
وی افزود: پس از شناسایی 400 هزار نفر از آنها به مراکز منتخبی که توسط وزارت 
بهداشت درمان و بسیج ساماندهی شدند، ارجاع داده شدند. 300 هزار نفر سرپایی 
درمان شدند.100 هزار نفر به بیمارستان ها ارجاع شدند که باز این ها تعداد زیادشان 
در واقع در خانه ها درمان شدند و در مجموع عددی به تقریب ۸000 از این عدد به 

بیمارستان ها افرادی بودند که دچار مشکلات شدید بودند.
شرایط کشور تحت کنترل و مدیریت است 

رئیس سازمان بسیج با بیان اینکه الان شرایط در واقع در کشور به عنوان شرایط تحت 
کنترل و مدیریت است ادامه داد: این طرح بسیج ملی یکی از کارهای بزرگی است که 
باز به عنوان یک تجربه موفق مورد تایید و تحسین سازمان بهداشت جهانی قرار گرفت. 
در زمانی که در وزارت بهداشت درمان این طرح ۸00 هزار بسیجی سازماندهی شده، 
۶00 هزار نفردر قالب 53200 تیم تا کنون به کار گیری شدند. این البته تیم هایی است 
که کار غربالگری را انجام می دهد و سایر تیم ها که تیم های ضدعفونی کننده محیط و 
اماکن هستند،در واقع حدود 40هزار تیم هستند و مجموعا 400 هزار نفر بسیجی را 

شامل می شوند.
وی تاکید کرد: تیم هایی که در مبادی ورودی و خروجی شهرها استقرار پیدا کردند، 
در کنار سایر دستگاه ها ایجاد فاصله اجتماعی را مدیریت می کنند و تیم هایی که تولید 
ماسک ، مواد ضدعفونی و لباس مخصوص کادرهای درمانی را انجام می دهند 3۸00 
تیم و گروه جهادی را شامل می شوند. در مجموع بیش از 2 میلیون نفر بسیجی در مقابله 

با کرونا به صورت مستقیم در حال حاضر در سطح کشور خدمت می  کنند.
سردار سلیمانی با اشاره به نکته مهم احتمال جنگ بیولوژیک بودن کرونا ادامه داد: ما 
درگیر مشکلات بودیم، ولی همیشه در مقابل این چالش ها توانستیم خودمان را مدیریت 
کنیم و همین مدیریت این صحنه نشان می دهد که کشور ما ظرفیت ها و توانایی های 
بسیار فوق العاده ای دارد و به سرعت تمام نیازهای درونی کشور را خودمان تولید کردیم 

و مردم در کنار مسئولین قرار گرفتند.
وی اضافه کرد: گروه های جهادی و بخش خصوصی گروه های مردمی در مسیر تولید 
روزانه بیش از 3 میلیون ماسک فعالیت می کنند؛ حتی ماسک های ال نود و پنج که تحت 
نظارت سازمان غذا و دارو وزارت بهداشت و درمان استفاده در اختیار بیمارستان قرار 
می گیرد. این ظرفیت های مردمی هستند که می توانند در دوران پساکرونا هر کشوری را 
به راحتی بر مشکلات چیره کنند و ما خوشبختانه ظرفیت های بسیار فراوانی داریم. پیش 
بینی های خوبی هم توسط مسئولین صورت گرفت که ان شاءالله همه دست به دست 

هم بدهیم و کمترین آسیب را  شاهد خواهیم بود.
در هر شرایطی بتوانیم به مردم دنیا هم کمک می کنیم 

سردار سلیمانی با اشاره به اینکه که ما در هر شرایطی بتوانیم به مردم دنیا هم کمک می 
کنیم اظهار داشت: موضوع جنگ بیولوژیک در کانون توجه قرار می گیرد که در مراکزی 
از کشورهایی که در اردوگاه نظام سلطه قرار دارند، این مراکز برای شناسایی ژنتیک انسان 
های کشورهای سطح جامعه هدف را در کانون توجه قرار می دهند و از آن طرف مراکز 
علمی که با استخدام بخشی از افرادی که در این  زمینه تخصص دارند، در زمینه ویروس 
شناسی و میکروب شناسی سابقه جنگ های میکروبی در واقع در دنیا وجود دارد، به 
طوری که ما شاهد بودیم در جنگ جهانی دوم امریکایی که بدون هیچ گونه دلیلی بعد از 
اینکه ژاپن تسلیم شده بود، علیه آن کشور بمب اتمی به کار برد و میلیون ها نفر را کشت 
که البته هنوز هم آثار آن وجود دارد. به خاطر اینکه این فضاحت ها و این در واقع، عواقبی 
که دارد برایشان، آمدند از روش های پیچیده تری استفاده می کنند و آکادمی ها و مراکز 
تولید ویروس یا در واقع، استخراج ویروس و به خدمت گرفتن ویروس ها برای ضربه زدن 
به کشورها در دستور کار کشورهای نظام سلطه قرار گرفته است. آمارشان موجود است، 
این قابل بررسی است که این در واقع، حتی اگر ناخواسته این ویروس از دستشان خارج 
شده باشد و یکباره تکثیر شده باشد، محل بررسی است که الان بخشی از جمعیت دنیا 

را هدف قرار گرفته است.
 رئیس سازمان بسیج مستضعفین در ادامه افزود: در هر حال، خدمت به مردم و درک 
مشکلات مردم جز اصلی ترین وظایف است. تبدیل کردن تهدیدات به فرصت های 
سازنده جزو رسالت های بسیج است. ما در شرایط فعلی حتی نسبت به بخشی از مردم 
عزیزمان که نان آورهای خانواده ها بوده و کارشان را از دست داده اند، بیش از میلیون 
بسته مواد غذایی و میلیون ها بسته مواد شوینده و ضدعفونی در سراسر کشور بین آنها  

توزیع شده و در واقع خدمت ناچیزی که ما می توانستیم انجام دهیم.
پیش بینی ایجاد۲۵۰ هزار شغل را در برنامه بسیج 

وی ادامه داد: با توجه به شعار سال هم که "جهش تولید" از سوی مقام معظم رهبری 
نامگذاری شده، ما حتماً باید تلاش های مضاعف کنیم. 250 هزار شغل را در برنامه 
بسیج برای سال 99 پیش بینی کردیم که حتماً تلاش خواهیم کرد. و بخشی از این 
استعدادها و توانایی ها به روش تثبیت شغل هایی است که ممکن است ناشی از دوران 
پسا کرونا آسیب دیده باشند و یا در واقع، مانع آسیب به مشاغل بشویم که در واحدهای 
تولیدی که در مشاغل خرد و خانگی و یا مشاغل خورده در واقع اقتصادی در درون جامعه 
و ان شاءالله حتماً سپاه پاسداران انقلاب اسلامی و به ویژه بسیج با توسل به مدد الهی 
و پیگیری تدابیر مقام معظم رهبری و روحیه جهادی حتماً تا آخرین لحظه در کنار مردم 

خواهد بود و به عنوان فرزندان مردم خدمتگزار مردم خواهند بود.
سردار سلیمانی همچنین درباره دوران پساکرونا هم گفت: کرونا همه چیز را تحت تاثیر 
قرار داده و پیامدهای خاص خودش را خواهد داشت و روشن شده که نظام هایی که 
متکی بر مردم هستند، بهتر می توانند شرایط را مدیریت کنند؛ چرا که مردم نظام را از 
خودشان می دانند و در واقع به راحتی برای کاهش مشکلات و اداره وضعیت ایفای نقش 

می کنند.

رئیس سازمان بسیج مستضعفین  علام کرد

دو میلیون بسیجی در حال مبارزه با ویروس کرونا 

مصطفی داننده*

*سیدمحمد موسی کاظمی
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آیا ویتامین C به محافظت در برابر کووید-19 
کمک می کند؟ 

در شرایطی که پزشکان و پژوهشگران در حال بررسی آثار تزریق وریدی دوز بالای ویتامین 
C بر کروناویروس جدید هستند، باید به این نکته اشاره داشت که هیچ مکملی، از جمله 

ویتامین C، نمی تواند از ابتلا به بیماری کووید-19 پیشگیری کرده یا آن را درمان کند.
ویتامین C یک ماده مغذی ضروری است که نقش های مختلفی در بدن انسان ایفا می 
کند. ویتامین C یک آنتی اکسیدان قوی است و می تواند ترکیبات ناپایدار موجود در بدن 
به نام رادیکال های آزاد را خنثی کرده و به پیشگیری یا معکوس کردن آسیب سلولی ناشی 

از این ترکیبات کمک کند.
همچنین، ویتامین C در برخی فرآیندهای بیوشیمیایی که بسیاری از آنها با سیستم 

ایمنی بدن مرتبط هستند، نقش دارد.
مقدار مصرف توصیه شده روزانه برای ویتامین C برابر با 90 میلی گرم است اما زنان شیرده 
باید 30 میلی گرم بیشتر از این میزان مصرف کرده و افراد سیگاری نیز به مصرف 35 میلی 

گرم بیشتر از این ماده مغذی نیاز دارند.
تامین نیاز روزانه به ویتامین C از طریق رژیم غذایی تا زمانی که انواع مختلف میوه ها و 
سبزیجات را مصرف می کنید، نسبتا آسان است. به عنوان مثال، یک پرتقال اندازه متوسط 
می تواند 77 درصد و یک پیمانه )1۶0 گرم( بروکلی پخته 112 درصد از ارزش روزانه برای 

این ویتامین را تامین کنند.
چگونه بر سیستم ایمنی بدن انسان تاثیر می گذارد 

ویتامین C به روش های مختلفی بر سلامت سیستم ایمنی انسان تاثیرگذار است. فعالیت 
آنتی اکسیدانی آن می تواند التهاب را کاهش دهد که ممکن است عملکرد سیستم ایمنی 

بدن را بهبود ببخشد.
همچنین، ویتامین C با تقویت تولید کلاژن به حفظ سلامت پوست کمک می کند، بر 
همین اساس، پوست به عنوان مانعی کاربردی در برابر ورود ترکیبات مضر به بدن عمل می 

کند. ویتامین C می تواند به روند بهبودی زخم ها نیز کمک کند.
این ویتامین فعالیت فاگوسیت ها، سلول های ایمنی که می توانند باکتری و دیگر ذرات 

مضر را ببلعند، را تقویت می کند.
افزون بر این، ویتامین C رشد و گسترش لنفوسیت ها، نوعی سلول ایمنی که گردش 
پادتن ها، پروتئین هایی که می توانند به مواد خارجی یا مضر در خون حمله کنند، را افزایش 

می دهد.
در مطالعاتی که برای بررسی اثربخشی ویتامین C در برابر ویروس هایی که موجب 
سرماخوردگی می شوند، انجام شده اند، این ماده مغذی تاثیر چندانی در کاهش احتمال 
ابتلا به این بیماری نداشته اما ممکن است به تسریع روند بهبودی و کاهش شدت علائم 

آن کمک کند.
همچنین، برخی شواهد از پژوهش هایی با حضور سوژه های حیوانی و مطالعات موردی 
در انسان ها نشان داده اند که دوز بالا یا تزریق درون وریدی ویتامین C می تواند التهاب ریه 

را در برخی بیماری های شدید تنفسی ناشی از H1N1 یا ویروس های دیگر کاهش دهد.
با این وجود، این دوزها بسیار بالاتر از مقدار مصرف توصیه شده روزانه بوده و پژوهش های 
بیشتری برای بررسی این که استفاده از دوزهای بالای ویتامین C برای کاهش التهاب ریه 
مفید است، باید انجام شوند. افراد نباید بدون نظارت پزشک دوزهای بالای مکمل های 
ویتامین C، حتی به صورت خوراکی را مصرف کنند زیرا می تواند موجب بروز عوارض جانی 

مانند اسهال شود.
ویتامین C و کووید-۱۹ 

در یک مقاله که در نشریه the Chinese Journal of Infection Diseases منتشر شد، 
انجمن پزشکی شانگهای استفاده از دوز بالای ویتامین C به عنوان یک روش درمان برای 

بیماران مبتلا به کووید-19 بستری در بیمارستان را تایید کرد.
توصیه شده است که برای بهبود عملکرد ریه، دوزهای بیشتر از ارزش روزانه از طریق تزریق 
وریدی دریافت شود که ممکن است به عدم نیاز بیماران به استفاده از دستگاه های تنفس 

مصنوعی یا نجات جان آنها کمک کند.
افزون بر این، یک بررسی در سال 2019 نشان داد که درمان با دوز بالای ویتامین C هم به 
صورت خوراکی و هم تزریق وریدی ممکن است به افراد بستری در بخش مراقبت های ویژه 
با کاهش مدت زمان حضور در این بخش به میزان ۸ درصد و کوتاه کردن مدت استفاده از 

دستگاه های تنفس مصنوعی به میزان 1۸.2 درصد کمک کند.
اما باید توجه داشت که در حال حاضر، ویتامین C یک بخش استاندارد از برنامه درمان 

برای بیماران مبتلا به کویید-19 نیست زیرا شواهد کافی در این زمینه وجود ندارند.
اگرچه دریافت دوز بالای ویتامین C از طریق تزریق وریدی برای بررسی این که آیا تاثیری 
در بهبود عملکرد ریه بیماران مبتلا به کووید-19 دارد مورد آزمایش قرار گرفته اما شواهدی 
مبنی بر این که مصرف دوزهای بالای مکمل های خوراکی ویتامین C می تواند به بهبود این 
بیماری کمک کند، وجود ندارد. در حقیقت، مصرف بیش از حد مکمل های خوراکی می 

تواند موجب عوارضی مانند اسهال نیز شود.
آیا به مصرف مکمل نیاز دارید؟ 

در حال حاضر، هیچ مدرکی مبنی بر این که استفاده از مکمل های ویتامین C خوراکی به 
پیشگیری از بیماری کووید-19 کمک می کند، وجود ندارد.

ویتامین C ممکن است مدت و شدت سرماخوردگی های ناشی از ویروس های دیگر را 
کاهش دهد، اما هیچ تضمینی وجود ندارد که اثری مشابه بر کروناویروس که موجب بیماری 

کووید-19 می شود، داشته باشد.
افزون بر این، ویتامین C یک ویتامین محلول در آب است و مقدار اضافه آن در بدن ذخیره 
نشده و از طریق ادرار دفع می شود. مصرف ویتامین C بیشتر به این معنی نیست که بدن 

شما مقدار بیشتری از آن را جذب می کند.
افزون بر این، اگرچه دوز بالای ویتامین C به نظر می رسد برای درمان بیماری کووید-19 
نتایجی امیدوارکننده ارائه کرده است اما این دوزها فوق العاده زیاد بوده و از طریق تزریق 
وریدی و نه خوراکی وارد بدن بیمار شده اند. همچنین، این گزینه تنها در موارد بسیار جدی 

برای افراد بستری در بیمارستان استفاده شده است.
بهترین اقدام شما می تواند دنبال کردن یک رژیم غذایی سرشار از میوه ها و سبزیجات 
مختلف برای دریافت ویتامین C و مواد مغذی و آنتی اکسیدان های مورد نیاز دیگر بدن به 

صورت طبیعی باشد.
اما اگر قصد خرید مکمل ویتامین C را دارید، انتخاب نمونه های با کیفیت بالا و مصرف 

دوز درست اهمیت دارد.
حداکثر دوز مصرفی روزانه برای ویتامین C بدون تجربه آثار منفی برابر با 2,000 میلی 
گرم است. بیشتر مکمل های ویتامین C دوز روزانه بین 250 تا 1,000 میلی گرم را ارائه 
می کنند، از این رو، اگر مراقب نباشید عبور از مرز حداکثری توصیه شده برای مصرف این 

ویتامین می تواند آسان باشد.
ویتامین C ممکن است با روش های درمانی مانند شیمی درمانی و پرتو درمانی یا 

داروهای کاهنده کلسترول نیز تداخل داشته باشد.
پیش از آغاز مصرف مکمل ویتامین C ابتدا با پزشک خود در این زمینه مشورت کنید.

یک متخصص قلب و عروق :

علائم کروناویروس چه زمانی نمایان می شود؟ 
متخصص قلب و عروق گفت: دوره نهفتگی بیماری کروناویروس 5 روز است و پس از سه 

الی 5 روز علائم بالینی نمایان می شوند. 
عبدالوهاب برادران، متخصص قلب و عروق درباره علائم این بیماری گفت: این بیماری 
علائمی نظیر تب تنگی نفس و سرفه دارد و می تواند با علائم خفیف و شدید خود را نشان 
دهد، 9۸ دردصد در ابتلای این بیماری دچار تب می شوند و ممکن است که تب شدید 
نباشد، 7۶ درصد بیماران دچار سرفه و 55 درصد بیماران دچار تنگی نفس می شوند، 44 
درصد بیماران نیز دچار ضعف و بی حالی می شوند البته علائمی مانند خلط و اسهال ممکن 

است در این بیماران وجود داشته باشد که بسیار نادر است.
وی گفت: از دست رفتن حس بویایی یا چشایی از دیگر علائم این بیماری به شمار 

می رود.
 ۸0 درصد مبتلایان به کرونا نیاز به بستری ندارند و اکثر آنها با مراقبت در منزل بهتر 
می شوند، افرادی که دچار تنگی نفس شوند و با تشدید سرفه مواجه شوند نیاز به بستری 

خواهند داشت که باید به مراکز منتخب ارجاع داده شوند.
این متخصص قلب و عروق گفت: افراد بدون تنگی نفس و با تب شدید اگر در گروه الف یا 
ب خطر قرار بگیرند باید از نظر ریوی حتما بررسی شوند، گروه الف افرادی هستند که نقص 

ایمنی دارند و گروه ب افرادی هستند که دارای بیماری زمینه ای هستند .
به گفته این متخصص میانه دوره نهفتگی بیماری 5 روز است و اکثر افراد پس از سه الی 5 

روز دچار علائم بالینی می شوند.
 وی افزود: درحال حاضر سرایت از افراد بدون علامت کم است و شواهد کمی وجود دارد و 
انتقال از طریق هوا نیز کم است مگر در اماکنی مانند آی سی یوها و مراکز درمانی. داروهای 
والزارتان و لوزارتان بحث شده است که باعث تشدید علائم قلبی ناشی از ویروس می شود اما 
بر اساس آخرین توصیه ها در دنیا نیازی به قطع این داروها نیست و ادامه روند مصرف این 

داروها مشکلی ندارد.
عبدالوهاب گفت: کرونا ممکن است 2۸ درصد به افرادی که بیماری قلبی زمینه ای دارد 

ضرباتی وارد کند، مردم عزیز ما توصیه وزارت بهداشت و پزشکان را جدی بگیرند.

تب زمانی رخ می دهد که دمای بدن برابر یا بیشتر از 3۸ درجه سانتی گراد باشد. علت 
تب معمولًا یک بیماری یا عفونت است. از تب سنج یا دماسنج برای اندازه گیری دمای 
بدن فرد استفاده می شود، اما این امکان وجود دارد که بدون تب سنج نیز پی ببرید که 

تب دارید.
علائم و نشانه های معمول و مرتبطی با تب وجود دارد که با بررسی آن ها می توانید 
بگویید تب دارید یا نه؛ مانند بدن درد، لرز، گرگرفتگی پوست، تعریق، کم آب شدن بدن و 
ضعف. در این مطلب که توسط دکتر Jason R. McKnight مورد بررسی قرار گرفته است 

به شما می گوییم چطور بدون تب سنج متوجه شوید که تب دارید.
علائمی که افراد مبتلا به تب، اغلب آن ها را تجربه می کنند:

وقتی به تب سنج دسترسی ندارید، دانستن علائم مرتبط با تب، بهترین راه تشخیص 
این است که تب دارید. مثلًا کسانی که تب دارند معمولًا علائم زیر را تجربه می کنند:

ضعف و بدن درد: بدن درد، سردرد و ضعف در میان افرادی که تب دارند بسیار شایع 

است. ویروس هایی مانند آنفلوانزا یا سرماخوردگی معمولی اغلب با دردهایی نیز همراه اند 
که نتیجه ی التهاب ناشی از واکنش سیستم ایمنی بدن در مواجهه با ویروس است.

لرز: خیلی از افرادی که تب دارند دچار لرز یا مورمور شدن بدن نیز می شوند. یعنی 
حتی اگر دمای بدنشان بالا باشد احساس می کنند از سرما می لرزند. علت لرز این است 
که بدن سعی دارد دمایش را بالا ببرد تا علت تب را هدف بگیرد. کسانی که به دلیل تب 
دچار لرز می شوند، اگر بدنشان را لمس کنید داغ هستند و باید لباس های سبُک و نازک 

بپوشند.
 برافروختگی پوست: خیلی از افراد در اثر تب دچار برافروختگی پوست یا قرمزی 
گونه ها می شوند. این اتفاق زمانی روی می دهد که بدن، رگ های خونی را گشاد می کند. 
افزایش داده و سبب  را در پوست  نام دارد، جریان خون  این پروسه که وازودیلیشن 

برافروختگی و گرگرفتگی آن می شود.
.تعریق و دهیدراته شدن بدن: خیلی از افرادی که دچار تب می شوند عرق می کنند. 

تعریق، تلاش بدن برای تنظیم دما و خنک کردن شماست اما اگر آب کافی ننوشید، عرق 
کردن می تواند خطرناک بشود. در تب بالا، بدن شما مقدار قابل توجهی آب را از طریق 
عرق از دست می دهد. اگر فکر می کنید تب دارید، باید نسبت به علائم دهیدراته شدن 

بدن مانند: خشکی دهان، تشنگی مفرط یا احساس سرگیجه بسیار هوشیار باشید.
احساس تغییر در دما

اگر علائم گفته شده ی معمول در تب را دارید، می توانید با توجه به احساس خودتان نیز 
پی ببرید که تب دارید. احساس اینکه گویی تب دارید، راهی نسبتاً درست برای پی بردن 

به تبتان است. اگر احساس می کنید داغ شده اید یا لرز دارید، پس احتمالًا تب دارید.
کنید  احساس  شاید  کنید.  گرما  یا  سرما  احساس  شما  شود  باعث  می تواند  تب 
گرگرفته اید و برافروخته هم به نظر برسید یا لرز کنید، که هر دو نشان دهنده ی این هستند 

که بدنتان سعی دارد دمایتان را پایین بیاورد.
بیشتر افراد زمانی که سعی دارند بدون تب سنج پی به تب ببرند، پیشانی را لمس 
می کنند. این کار برای خودتان جواب نمی دهد و شیوه ی درستی نیست زیرا تمام بدن 
شما گرم است و در سراسر بدنتان این گرما را احساس می کنید، بنابراین دست شما ابزار 
مناسبی برای تشخیص دما نیست؛ اما می توانید از شخص دیگری بخواهید پیشانی تان 
را لمس کند. این کار روشی مؤثر برای تشخیص تب بدون تب سنج است، خصوصاً اگر 

سایر علائم مرتبط با تب را داشته باشید.
اگر احساس می کنید تب دارید و از یک نفر دیگر درخواست می کنید پیشانی تان را 
لمس کند، بهتر است او ابتدا پیشانی خودش را لمس کرده و سپس پیشانی شما را لمس 
نماید تا بهتر بتواند به تفاوت دما پی ببرد. البته این شیوه هرگز به اندازه ی استفاده از 
تب سنج دقیق و درست نیست. تشخیص دمای بدن با لمس کردن فقط می تواند یک 
جواب کیفی به شما بدهد نه نتیجه ی کمّی از دمای بدن. یعنی فقط می توانید متوجه 

شوید تب دارید یا نه، و از میزان این تب چیزی دستگیرتان نخواهد شد.
چه زمانی باید بابت تب به پزشک مراجعه کنید؟

به طور کلی بهتر است به جای دمای دقیق بدن فرد، به علائم تب و شدت این علائم 
توجه کنید. این درجه ی تب نیست که نگرانی ایجاد می کند، بلکه وضعیت سلامت فرد 

است که باید مورد توجه باشد.
تب بچه ها معمولًا بالاست اما رفتارهایشان نرمال به نظر می رسد. در این مورد، بچه ها 
معمولًا نیازی به اقدام پزشکی خاصی ندارند. اما کسی که علائم جدی تری دارد، مثلًا 
احساس سرگیجه و ضعف شدید یا مشکل تنفسی، باید هر چه سریع تر به پزشک مراجعه 

کند حتی اگر تبش بالا نباشد.
به طور کلی کسانی که در تنفس مشکل دارند، دچار بثورات پوستی می شوند یا تبشان 

بالاتر از 40 درجه سانتی گراد است نیاز به اقدام فوری پزشکی دارند. 
سازمان کنترل و پیشگیری از بیماری ها می گوید افرادی که تب دارند و می دانند در 
تماس با کسی بوده اند که مبتلا به COVID-19 است، باید هر چه سریع تر به پزشک 

مراجعه نمایند.

تب و زمانی که باید به خاطر آن به پزشک مراجعه کنیم

چگونه بدون تب سنج بفهمیم تب داریم؟

در حالی که برخی از فیلم ها و مقالات، افراد را ترغیب می کنند تا ظروف موادغذایی 
خریداری شده از فروشگاه ها، نامه ها و سایر بسته بندی هایی را که وارد خانه می شود، 
ضدعفونی کننند اما کارشناسان این کار را زیاده روی دانسته و شست و شو با آب را برای 

این منظور کافی می دانند. 
به گزارش روزنامه گاردین، ویروس کرونا تا حد زیادی از طریق تماس فرد با فرد منتقل 
می شود اما این ویروس می تواند برای چند روز روی سطوح از جمله بسته بندی های 

موادغذایی زنده بماند.
در حالی که تصور نمی شود ویروس کرونا از طریق غذا منتقل شود اما این ویروس 

می تواند برای چند روز روی بسته بندی های مواد غذایی  زنده بماند.
تحقیقات اولیه نشان می دهند که این ویروس می تواند به مدت 24 ساعت روی مقوا 
و 72 ساعت روی پلاستیک زنده بماند. اما در عین حال شمار این ویروس در طول این 

مدت به سرعت کاهش می یابد.
مراکز کنترل و پیشگیری از بیماری آمریکا در حال حاضر ضدعفونی کردن بسته بندی 
های مواد غذایی را توصیه نمی کنند و در عوض اعلام می کنند که خریداران باید پس از 
دست زدن به هر کالایی که ممکن است دیگران نیز به آن دست زده باشند، دست خود 

را به دقت بشویند. 
هنوز هیچ مدرکی وجود ندارد که نشان دهد انتقال این ویروس از طریق بسته بندی 
های مواد غذایی صورت می گیرد. اما در عین حال می دانیم که ویروس کرونا می تواند 
ساعت ها یا حتی روزها روی سطح بسته بندی مواد غذایی زنده بماند؛ بنابراین یک 
خطر فرضی انتقال این ویروس از طریق تماس با یک سطح آلوده و سپس لمس کردن 
چشم ها، بینی یا دهان است. بنابراین به جای ضدعفونی کردن این اقلام بهتر است بعد 

از تماس با کالاها تنها دست خود را بشوییم.
در حالی که دولت آمریکا فهرستی از محصولات تمیزکننده را ارائه داده است که می 
توانند این ویروس را بکشند اما بیشتر آنها نباید با مواد غذایی تماس پیدا کنند. محققان 
می گویند استفاده از این محصولات افراد را در معرض مواد شیمیایی قرار می دهد که 

برای استفاده روی سطوح سخت و نه ضدعفونی کردن خواروبار طراحی شده اند. 
کارشناسان ایمنی مواد غذایی همچنین می گویند که محصولات خوراکی را تنها باید 

با آب و بدون استفاده از مایع ظرفشویی شست.

خرید خود را به زمانی موکول کنید که سوپر مارکت ها خلوت باشند 
کارشناسان توصیه می کنند که در صورت امکان خرید خود را از سوپر مارکت ها به دو 

هفته  یکبار محدود کنید. 
همچنین در صورت امکان زمانی برای خرید به سوپر مارکت ها بروید که اوج کاری 
آنها نباشد و افراد کمتری در فروشگاه ها باشند. در هنگام خرید در فروشگاه ها فاصله 
مناسب 2 متری خود را با سایر افرادی که در فروشگاه هستند، رعایت کنید. همچنین از 
قبل چیزهایی را که لازم دارید، بنویسید تا حداقل زمان را در سوپر مارکت سپری کنید. 

دست و سبد خرید خود را ضدعفونی کنید
»الیزابت اکستروم«، استاد و رییس بخش بیماری های سالمندان دانشگاه »بهداشت 
و علوم اورگان« می گوید: به محض ورود به سوپر مارکت دست خود را با مایع ضدعفونی 
کننده تمیز کرده و دسته سبد خرید خود را ضدعفونی کنید؛ سپس دوباره دست خود 
را با مایع ضدعفونی تمیز کنید؛ همچنین در سوپرمارکت تنها به اقلامی که نیاز دارید، 

دست بزنید.
بخش  استاد  و  عفونی  بیماری های  همه گیرشناسی  متخصص  مارکوس«  »ژولیا 
بهداشت جمعیت در »دانشکده پزشکی هاروارد«، گفت: در هنگام خرید به گوشی 
تلفن همراه خود دست نزنید و گوشی خود را بعد از هرگونه آلودگی احتمالی تمیز کنید.
وی استفاده از دستکش را ضروری ندانست و افزود: معمولا وقتی در خارج از مراکز 
مراقبت های بهداشتی و در جامعه از دستکش استفاده می کنیم، دستکش پوست دوم 
ما می شود. ما به صورت خود دست می زنیم و ممکن است تصور کنیم که در معرض 
خطر نیستم اما این دستکش ها آلوده می شوند و در واقع نسبت به پوست دست سطح 

بهتری برای تجمع ویروس ها هستند.
افراد دارای علائم کرونا به فروشگاه  نروند

تصور می شود زمانی که افراد علائم کرونا دارند، از بیشترین میزان قابلیت انتقال این 
ویروس برخوردارند، اما این ویروس همچنین می تواند از افرادی که هنوز هیچ نشانه ای از 

این بیماری ندارند یا افرادی که ناقل این بیماری هستند، گسترش یابد.
افراد مسن  و افرادی که سیستم ایمنی ضعیفی دارند

به سوپرمارکت ها نروند
آمار اولیه نشان می دهند که هر چه سن بیشتر باشد، احتمال ابتلا به بیماری حاد 

کرونا یا از دست دادن جان بر اثر ابتلا به این بیماری بیشتر است. تحقیقات نشان می 
دهند که میزان مرگ و میر افراد ۶5 تا ۸4 ساله بر اثر ابتلا به کرونا، سه تا 11 درصد و 

میزان مرگ و میر افراد ۸5 ساله و مسن تر، 10 تا 27 درصد است.
اسکتروم گفت: سن در زمینه جان سالم به در بردن از کرونا اهمیت زیادی دارد. 
بنابراین اگر به بیماری های مزمن از التهاب گرفته تا بیماری قلبی، ریوی، دیابت و 
وضعیت های سرکوب کننده سیستم ایمنی مبتلا هستید، باید بسیار محتاط تر عمل 

کنید.
این محقق به افراد مسن توصیه کرد که نیازهای روزمره میوه و خواروبار خود را تلفنی 

سفارش داده و آنها را درِ منزل تحویل بگیرند.
وی افزود: زمانی که خرید شما به درِ منزل ارسال می شود، از فردی که آنها را برای شما 
آورده است، بخواهید تا کیسه های خرید را پشت درِ منزل قرار دهد و در صورت امکان 
هزینه و انعام وی را به صورت الکترونیکی پرداخت کنید. سپس هر سطحی را که کیسه 
های خرید با آنها تماس پیدا کرده است، ضدعفونی کرده و بعد از ذخیره کردن مواد 

غذایی، دست های خود را بشویید.
کارشناسان همچنین توصیه می کنند سطوحی از خانه که بیشترین میزان تماس 

دست با آنها وجود دارد مانند دستگیره های در و پریزهای برق مرتب شسته شوند.

آیا لازم است موادغذایی خریداری شده را بشوییم؟

بسیاری از ما به دلایل زیادی پرخوری می کنیم مانند زمان هایی که ناراحتیم و فکرمان درگیر است. آنقدر می خوریم و حواس مان 
نیست که وقتی به خودمان می آییم معده درد و حالت تهوع داریم. 

بسیاری از ما به دلایل زیادی پر خوری می کنیم مانند زمان هایی که ناراحتیم و فکرمان درگیر است. آنقدر می خوریم و حواس مان 
نیست که وقتی به خودمان می آییم معده درد و حالت تهوع داریم. گاهی اوقات هم به این دلیل که به طولانی مدت گرسنه بودیم 
دچار پرخوری می شویم. متاسفانه در هنگام پرخوری، مغزمان کمی  دیرتر فرمان سیر شدن  را دریافت می کند و به همین علت ما از 
حالت تهوع یا دل درد متوجه می شویم که دیگر خوردن بس است. در ایام عید به علت حواس پرتی، هیجان و خوش حالی، پرخوری 
بارها اتفاق میفتد که عوارض آن سرگیجه، احساس خشم، احساس بی قراری و ورم معده است. »ایرنا زندگی« برای پرخوری هایمان 

راه های درمان سریع و راحتی را آورده تا طعم خوش لحظات را تلخ نکنیم.
راه های درمان پرخوری:

۱. تا دو ساعت چیزی نخورید و نخوابید: وضعیت را از این بدتر نکنید و تا 2 ساعت چیزی نخورید. اگر احساس تشنگی کردید 
جرعه جرعه آب بنوشبد تا تشنگی برطرف شود. اجازه دهید بدن عملیات هضم را انجام دهد پس دراز نکشید و نخوابید. بهترین کاری 

که می توانید انجام دهید نشستن و تکیه دادن است تا معده تان سبک شود سپس به روی دست چپ بخوابید.
۲. زردچوبه: زردچوبه یک ادویه ضد التهاب است که خاصیت ضد باکتریایی و آنتی اکسیدانی نیز دارد. کورکومین موجود در 
زردچوبه با التهاب ناشی از پرخوری مقابله کرده و سلامت مغز شما را بهبود می بخشد. برای بهره مندی از خواص زردچوبه، می توانید 

این ادویه را با آب داغ و لیمو ترکیب کرده و بنوشید.
۳. سرکه سیب: نیکی اوستروور، متخصص تغذیه و صاحب بنیاد تغذیه NAO ، معتقد است نوشیدن ترکیب یک فنجان آب با 
یک قاشق غذاخوری سرکه سیب بسیار مفید خواهد بود. به گفته او، سرکه سیب به هضم غذا کمک می کند و باعث پاکسازی کبد 

می شود؛ پروبیوتیک های موجود در سرکه سیب نیز موجب بهبود عملکرد روده ها خواهد شد.
۴. پیاده روی: اگر فکر  می کنید در خوردن غذا زیاده  روی کرده اید، 10 تا 15 دقیقه پیاده روی کنید. با این کار، نه تنها غذای خود را 

هضم می کنید؛ بلکه به لحاظ روحی و روانی نیز سبک می شوید. هضم سریع غذا به بهبود سطح قند خون نیز کمک می کند.
۵. ماست و توت: می توانید ماست یونانی که داخل آن توت ریخته اید را بعد از یک وعده پرخوری مصرف کنید.  ماست حاوی  باکتری 

لاکتوباسیلوس است که برای بدن مفید بوده و حالت های ناشی از غذاهای شیرین و سنگینی را  کاهش می دهد. 
۶. چای سبز: چای سبز سرشار از آنتی اکسیدان ها است که از تخریب سلول ها ممانعت می کنند. برخی تحقیقات  نیز نشان می 

دهند که  چای سبز، قند خون را ثابت نگه می دارد و هوس غذایی را کمتر می کند. 
۷. چای زنجبیل یا چای نعناع: این چای ها با آرام کردن عضلات شکم از انقباضات و ناراحتی ها شکم  جلوگیری می کنند و به 

 گازهای شکم اجازه می دهند که به آرامی مسیر خود را طی کنند. 

گاهی اوقات در مهمانی ها و دورهمی ها به همه خوش می گذرد به جز بچه ها، به خصوص بچه های 3 الی 5 ساله. صداهای جیع 
و گریه کودکان خیلی زود ما را نگران و اگر ادامه دار باشد عصبی می کند.  گاهی اوقات در مهمانی ها و دورهمی ها به همه خوش 
می گذرد به جز بچه ها، به خصوص بچه های 3 الی 5 ساله. صداهای جیع و گریه کودکان خیلی زود ما را نگران و اگر ادامه دار باشد 
عصبی می کند. شاید کودک شما با رعایت یکی از نکات زیر آرام شود و دیگر نه خودش و نه شما را اذیت کند. »ایرنا زندگی« با یادآوری 

نکاتی، به شما این امکان را می دهد که از کلافگی کودکان بکاهید.
۱. گرسنگی بچه ها دلیل اصلی ضعف اعصاب

گاهی اوقات ما بزرگسالان به قدری درگیر کاری می شویم که حتی یادمان می رود وعده غذایی را سر وقت بخوریم. این از یاد بردن 
وعده غذایی برای ما با شیطنت کودکان در هنگام بازی یکسان است و در آخر هر دو گرسنه هستیم. این گرسنگی و افت قند خون، 
دلیل اصلی ضعف اعصاب در بزرگسالان و در کودکان است. بازی کردن های کودک خارج از حوصله ما می شود و قهر کردن همبازی  
کودک مان، فرزندمان را به سر حد ناراحتی و عصبانیت می کشد. پیش از هر کاری به فکر غذاهای اصلی برای همه اعضای خانواده و 

سپس به فکر اسنک یا میان وعده برای کودک . این میان وعده می تواند مانند میوه، نوشیدنی و غذای مورد علاقه او باشد.
 ۲. مدیتیشن را برای خود و فرزندتان در ۵ دقیقه انجام دهید

مدیتیشن به معنای یادآوری آرامش برای جسم و روح است. مدیتیشن روی کارکرد مغز اثر مثبتی دارد و می تواند خود و فرزندانتان را 
آرام و شکیبا نگاه دارد. مدیتیشن برای کودکان به سبک متفاوتی انجام پذیر است که بر ما هم اثرهای مثبتی دارند.  وقتی  می خواهید 
با او حرف بزنید دست او را بگیرید یا او را بغل کنید، جملاتی تحسین برانگیز به او بگویید و بگویید که خیلی از داشتنش خوشحال 

هستید و در آخر، هرگز احساسات خشم و استرس خود را به کودکان وارد نکنید و جلوی او از این گونه مسائل صحبت نکنید.
۳. نفس های آرام کننده

خودتان یاد بگیرید و به کودکان یاد بدهید که وقتی عصبانی و ناراحت شدند 3 نفس عمیق بکشند. این نفس های عمیق ما را از 
رفتارها تکانه ای دور می کنند و به کودکان مان صبر را یاد می دهد. باعث می شود دوباره روی کاری که می خواستیم انجام بدهیم فکر 
کنیم شاید در همین 3 ثانیه منصرف شدیم و راه بهتری را جایگزین کردیم. این تمرین اگر از دوران کودکی به کودکان آموزش داده 

شود در بزرگسالی فرزندانی صبوری خواهیم داشت که تعداد انتخاب های خوب شان بیشتر از انتخاب های بد است.
۴. گزینه ی آرام شدن او را همیشه همراه داشته باشیم

برخی از کودکان در کل ناآرام و حساس هستند، در این صورت شما باید حواس تان باشد که اسباب بازی یا خوراکی  مورد علاقه و چیزی 
که در اکثر مواقع او را آرام می کند را همواره همراه داشته باشید تا در مواقع نیاز از آن استفاده کنید؛ اما نگذارید که کودک از ترفند شما 
خبردار شود. این به معنای باج دادن یا لوس بار آوردن نیست؛ بلکه با این کار شما او را از گریه کردن و حرص خوردن بیش  از حد نجات 

می دهید که به مراتب اثرات منفی تری دارد. در بسیاری از کودکان هنگام گریه و جیغ، فتق پاره می شود و نیاز به عمل جراحی دارند.

با رعایت این ۴ نکته ساده بدقلقی های کودکان را به حداقل برسانیم بعد از پرخوری چه کنیم؟

اگر چه با توجه به شیوع گسترده کروناویروس به افراد در سراسر 
جهان توصیه شده تا حد ممکن از خانه خارج نشوند اما در برخی 
از مواقع از جمله برای خرید، شغل های ضروری و مراجعه به مراکز 
درمانی بیرون رفتن و استفاده از وسایل نقلیه و خودروهای شخصی 

اجتناب ناپذیر است. 
به گزارش ایسنا، متخصصان و کارشناسان بهداشتی افراد را به 
رعایت حداکثری بهداشت از جمله شست وشوی مرتب دست ها و 
ضدعفونی کردن وسایلی که به طور مرتب با آن ها در تماس اند، توصیه 

می کنند.
اما افراد کمتر به فکر ضدعفونی کردن خودروهای شخصی خود و به 
خصوص بخش هایی از آن از جمله فرمان و دنده که بیشترین تماس را 

با دست ها دارد، می افتند.
فرمان  آمریکا،  بیوتکنولوژی  اطلاعات  ملی  مرکز  مطالعه  طبق 
ضدعفونی  و  تمیز  کمتر  اینکه  به  توجه  با  شخصی  خودروهای 
می شوند، به طور میانگین چهار برابر بیشتر از صندلی های توالت های 

فرنگی باکتری دارند.
کارشناسان توصیه می کنند برای ضدعفونی کردن خودروی خود 
از اسپری های ضدعفونی کننده یا دستمال مرطوب هایی استفاده 
کنید که حداقل 70 درصد الکل دارند. هم چنین از استفاده از مواد 
محصولات  و  هیدروژن  پراکسید  کننده ها،  سفید  مانند  شیمیایی 

مبتنی بر آمونیاک برای ضد عفونی کردن خودرو خودداری کنید، زیرا 
ممکن است این مواد به فضای داخلی خودروی شما آسیب برساند.

در هنگام ضد عفونی کردن خودروی شخصی تان بخش هایی از 
جمله دستگیره های در، داشبورد، فرمان، دسته دنده، دکمه های 
اطلاعات،  نمایشگر  پنجره،  های  دکمه  خودرو،  رادیوی  و  ضبط 
دسته های صندلی ها، کنترل تهویه خودرو، جالیوانی خودرو و محفظه 

زیر داشبورد را حتماََ با دقت ضد عفونی کنید.
هم چنین با توجه به کمبود مواد ضد عفونی کننده و دستمال های 
الکلی و مرطوب در برخی از کشورها،  کارشناسان توصیه کرده اند در 
صورت عدم دسترسی به این وسایل ضد عفونی کننده می توانید از 
پارچه های میکروفیبر استفاده کنید. طراحی فیبری انشعابی آن ها 
سطح بیشتری را برای از بین بردن میکروب ایجاد می کند. به علاوه، 

از آن ها باعث جذب  بار مثبت خالص تولید شده هنگام استفاده 
آلودگی و میکروارگانیسم هایی با بار منفی می شود. 

از پارچه های میکروفیبر می توان به طور خشک یا مرطوب استفاده 
کرد و در بسیاری از مواقع این پارچه ها قابل شست وشو و استفاده 

مجدد هستند.
با توجه به شیوع  کروناویروس ممکن است بسیاری از افراد دچار 
استرس ها و نگرانی هایی باشند که منجر به حملات پانیک و هراس 
در آن ها شود. این حملات ممکن است در هنگام رانندگی خطرناک 
بوده و منجر به بروز خطاهایی شود که احتمال تصادفات رانندگی را 
افزایش می دهند. از همین رو بهتر است در زمان هایی رانندگی کنید 

که از آرامش کافی برخوردارید. 
فراموش نکنید که محلول یا ژل های ضد عفونی کننده را همیشه 
در خودروی شخصی خود نگهداری کنید و هر بار پس از خروج و به 
محض بازگشت به خودرو دست های خود را ضد عفونی کنید. پس از 
استفاده از پمپ بنزین نیز حتما دست های خود را با دقت ضد عفونی 
کنید و سعی کنید تا حد ممکن خودتان برای بنزین زدن از خودرو 

خارج نشوید.
بنا بر گزارش پایگاه اطلاع رسانی "نورث سنترال پا"، در صورتی که 
بیمار هستید نیز رانندگی توصیه نمی شود و بهتر است در خانه مانده 

و استراحت کنید.

چند توصیه برای ضدعفونی کردن خودروی شخصی 
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*سمیرا ا سماعیلی

: در موارد فراوانی مشاهده شده است که زوجین علی رغم 
علاقه مندی به هم و وجود تناسب و تفاهمات لازم، به دلیل 
فشار سنگین بستگان دچار مشکلات فراوانی شده اند. در 

نتیجه مهارت یابی در این موضوع دارای ضرورت می باشد.
ازدواج ارتباط دو نفر نیست چون هر کدام از دو نفر بیانگر 
و نماینده یک فرهنگ و هویت جمعی دیگری که عبارت از 
بستگان و نزدیکان زن و شوهرند هم هست. سهم زیاد تناسب 
میزان  در  زوجین  خانواده های  اجتماعی  تفاهم  و  فرهنگ 

خوشبختی آنان بر کسی پوشیده نیست.
از سوی دیگر وابستگی های عاطفی هر یک از زوجین به 
خانواده خود و جانب داری محبت آمیز متقابل از او در مناسبات 
زندگی مشترک و مشکلاتی که این مسأله می تواند به همراه 
داشته باشد ضرورت توجه به مهارت های ارتباط با بستگان را 
دوچندان کرده است. در موارد فراوانی مشاهده شده است که 
زوجین علی رغم علاقه مندی به هم و وجود تناسب و تفاهمات 
لازم، به دلیل فشار سنگین بستگان دچار مشکلات فراوانی 
شده اند. در نتیجه مهارت یابی در این موضوع دارای ضرورت 
می باشد. در نوشتار حاضر سعی شده است مهارت های حل 
این مسأله که عمدتاً مبتنی بر آموزه های دینی است با نگاهی 

کاربردی بیان شود.
دوست شان  که  دهید  نشان  و  بخرید  هدیه  برای شان   *
دارید. این مهارت در جلب محبت و احترام متقابل همسرتان 
نسبت به خانواده شما بسیار تأثیرگذار است. قهر، بی توجهی، 
بی تفاوتی، جر و بحث و... با همسر به دلیل رفتار نادرست 

والدین اش رفتار بسیار اشتباهی است
در مورد اختلافات با خانواده ها صحبت نکنیم

اولین و مهم ترین مسأله ای که باید بدانید این است که هرگز 
نباید مسائل و اختلاف های خود را بدون اطلاع همسرتان 
با خانواده های خود در میان بگذارید زیرا بعد از مدتی شما 
اما خانواده ها همچنان تصور  با همسرتان آشتی می کنید 
می کنند زندگی شما پر از بدبختی و مشکلات است. مسأله 
دیگر این است که وقتی والدین از زندگی شما باخبر می شوند، 
ناخودآگاه رفتارشان با همسرتان تغییر می کند و حتی زمانی 
دارد.  ادامه  رفتار  تغییر  این  کرده اید،  آشتی  او  با  شما  که 
همچنین بهتر است از مکالمات تلفنی مکرر یا طولانی مدت 

با بستگان در طول روز پرهیز کنیم.
جایگاه های ویژه را یادآوری کنیم

این مهارت را در خود به وجود آورید که به همسر و پدر و 
مادرتان بقبولانید که هر یک جایگاه خاص خودشان را دارند. 

اما به عنوان یک قانون روان شناختی، باید بپذیریم در زندگی 
زناشویی، با رعایت احترام و حفظ حقوق والدین، سهم بسیار 
عمده از آن همسر است. اگر به هر دلیلی قادر به عمل با این 
الگو نیستند، حتماً قبل از ازدواج آن را با طرف مقابل تان در 
میان بگذارید و به او اجازه انتخاب دهید. به حضور همسرتان 
در منزل احترام بگذارید و نهایت استفاده را از با هم بودن 
به مرور  مادرتان  و  پدر  با  و طولانی  تماس های مکرر  ببرید. 
زمان احساس منفی در همسرتان ایجاد می کند که حضور او 
در منزل چندان اهمیت ندارد و از سویی زمینه را برای بیان 
مطالبی که فقط به زندگی خصوصی شما ارتباط دارد فراهم 
می سازد و چه بسا دخالت دیگران را وارد زندگی شما کند. 
چرا که گاهی والدین بدون این که بخواهند زندگی فرزندشان 
را به هم بریزند، روش ها و راهکارهایی به او پیشنهاد می کنند 
که چون براساس عواطف شکل گرفته، ممکن است کمتر 
منطقی باشد. هر کس باید بداند بهترین همراه در زندگی 
زناشویی، همسر است. اگر شرایط به گونه ای است که سخن 
شما اثرگذاری لازم را ندارد، در برابر صحبت بستگان همسرتان 
با دادن پاسخ های کوتاه بلی و خیر، می توانید نشان دهید که 
سخنان آنها را شنیده اید ولی ترجیح می دهید که فعلًا در این 

زمینه مفصل صحبت نکنید.
به بستگان همسرتان احترام بگذارید

هیچ گاه حرمت یکدیگر را در روابط نادیده نگیرید، حتی اگر 
فکر می کنید در برخی شرایط آنها سزاوار احترام نیستند، باز 
در هر حالتی به آنها احترام بگذارید؛ چون با شکستن حریم 
آنان، مطمئناً زمینه را برای بی احترامی نسبت به خود فراهم 
می کنید و از همه مهم تر این که احترام گذاشتن، مدارا کردن 
و توجه کردن به خواسته های پدر و مادر همسرمان، »اطاعت 
کردن« و »بردگی« نیست. امام علی)ع( در سفارشی ضمن 
توصیه به احترام نسبت به اقوام، آنان را کمک و پروبال فرد 

معرفی می کنند.
تعصب به خرج ندهید

هنگامی که همسرتان انتقادی از بستگان شما می کند فقط 
گوش دهید و جبهه نگیرید. با حفظ احترام نسبت به بستگان 
از بحث هایی که خودتان می دانید  و  باشید  پیرو حق  خود 
فقط به دلیل حمایت بی مورد از خانواده تان بیان می کنید 
پرهیز کنید. رسول مهر و رحمت )ص( می فرماید کسی که 
تعصب ورزد یا برایش تعصب ورزیده شود همانند کسی است 
که ریسمان ایمان را از گردن خویش باز نموده است. البته 
نمی باشد  غیبت  شنیدن  بودن  مجاز  معنای  به  سخن  این 
و اگر هنگام غیبت کسانی که از بستگان ما نیستند تذکر 
بدهیم؛ طبعاً در موارد دیگر هم تذکرمان حمل بر جبهه گیری 

در مسائل تان  اگر می خواهید  باشد  یادتان  نمی شود. پس 
صحیح قضاوت کنید باید در مورد مطلبی که می اندیشید 
کاملًا بی طرفی خود را حفظ کنید و حقیقت خواه باشید و 

خویشتن را تسلیم دلیل ها و مدارک نمایید.
به بستگان همسرتان فرصت دهید

این جملات که »امکان ندارد من حرفی بزنم و مادرت بر 
بگیرد«؛  ایراد  دارد  دوست  »فقط  نزند«!  حرف  من  خلاف 
»می نشیند و رفتار من را زیر ذره بین می برد« را ازفکرتان حذف 
کنید. اغلب زوجین با اظهار نظر بجا و نابجای مادر زن یا مادر 
شوهرشان مشکل دارند. برای این که درست قضاوت کنیم، هر 
دفعه که قرار است مادر و پدر همسرمان را ببینیم، ذهنمان را از 
رفتارها و حرف های آنها پاک کنیم. فکر کنیم هر بار اولین باری 
است که آنها را می بینیم. گذشته با همه خوبی ها و بدی هایش 

تمام شده است.
خانواده همسرتان را دوست بدارید

این موضوع را در نظر بگیرید که خانواده همسرتان اکنون 
جزو بستگان شما شده اند. پس دوست شان بدارید و سعی 
کنید با گذشت همراه با تدبیر، احساسات منفی خود را کنترل 
کنید و بی منت و بدون توقع به آنان کمک کنید. برای شان 
هدیه بخرید و نشان دهید که دوست شان دارید. این مهارت در 
جلب محبت و احترام متقابل همسرتان نسبت به خانواده شما 
بسیار تأثیرگذار است. قهر، بی توجهی، بی تفاوتی، جر و بحث 
و... با همسر به دلیل رفتار نادرست والدین اش رفتار بسیار 
والدین  اشتباهی است. روانشناسان معتقدند رفتار اشتباه 

همسرمان را نباید به حساب همسرمان بگذاریم.
با صبر و خونسردی مسائل را ندید بگیرید

و خونسردی، موهبتی است که  خویشتن داری، صبوری 
همه  افراد از آن برخوردار نیستند. در روابط، گاهی لازم است 
تنها لبخندی به چهره بنشانید، شانه ای بالا بیندازید و همه 
چیز را به شوخی برگزار کنید. خیلی مسائل آنقدر هم که فکر 
می کنید مهم نیستند و لزومی ندارد در مقابلش عکس العمل 

خاصی انجام دهید.
حساسیت هایتان را کم کنید و ظرفیت درونی و صبرتان را بالا 
ببرید. امتحان کنید بعد از گذشت چند روز و کاهش احساس 
منفی تان می فهمید خونسردی و ندید گرفتن بهترین راه حل 
بوده است. و اگر نمی توانید، قبل از آن که کنترل خود را از 
دست بدهید و حرفی بزنید که بعداً بابتش پشیمان شوید، 
می توانید به بهانه ای از اتاق خارج شوید، هوای تازه بخورید 
و بعد از فروکش شدن خشمتان برگردید. چرا که پیش از کار 

بایستی اندیشید تا به سبب کاری که کرده ایم سرزنش نشویم.
* روانشناسی بالینی

آموزش مهارت های ارتباط با بستگان همسر

مراجع و علما تاکید کردند

نیمه شعبان فرصتی مغتنم برای دعای رفع بلا
 شماری از مراجع تقلید و علما ضمن تاکید بر ضرورت رعایت کامل نکات بهداشتی و 
دستورالعمل های تدوین شده برای مقابله با ویروس کرونا، نیمه شعبان را فرصت مغتنم دعا به 

درگاه الهی برای رفع این ویروس منحوس دانستند. 
از ابتدای شیوع ویروس کرونا در کشور و استان قم، مراجع عظام تقلید و علمای برجسته 
حوزه های علمیه همواره مردم را به رعایت نکات بهداشتی و توصیه های نظام سلامت برای 
عبور از این شرایط دعوت و از زحمات کادر درمان تقدیر کردند و در کنار آن تضرع به درگاه الهی 

و دعا را نیز ازجمله عوامل مهم برای رفع این بلا دانستند.
پیرامون این بحث، بسیاری از بزرگان دینی، نیمه شعبان را به خاطر ولادت امام زمان)عج( 
در این روز، زمان طلایی تضرع به درگاه الهی و درخواست استجابت دعا می دانند و به مومنان 
سفارش می کنند در این روز با توسل به حجت الهی در عصر حاضر،  حاجت های خود را از 
خداوند متعال بخواهند. در شرایط کنونی نیز که همه مردم از شیوع ویروس کرونا در رنج و 
نگرانی به سر می برند، نیمه شعبان ازجمله بهترین زمان ها برای دعا به درگاه الهی و درخواست 

رفع این بلا از خداوند متعال است.
در همین رابطه شماری از مراجع تقلید و علمای برجسته حوزه علمیه از مردم خواستند در 
نیمه شعبان با توسل به امام زمان)عج( برای رفع این بلا و نابودی ویروس کرونا به درگاه الهی 

دعا کنند.
همه رأس ساعت ۱۱ شب نیمه  شعبان، دعای فرج را بخوانند

آیت الله حسین وحید خراسانی از مراجع تقلید در این خصوص با توصیه ای معنوی به مردم 
برای رفع کرونا گفت: توصیه می شود همه رأس ساعت یازده شب نیمه  شعبان، دعای »الهی 

عظم البلاء…« را بخوانند.
در این توصیه معنوی آمده است: ابواب رحمت خداوند متعال، در شب نیمه  شعبان بر روی 
بندگان باز است. امیدواریم با توسّل به حضرت ولی عصر)عج(، رحمت واسعه  پروردگار، شامل 

حالمان شده و این بلا رفع گردد.
این مرجع تقلید در ادامه توصیه خود تاکید کرده است: از آن جا که دعای دسته جمعی، 
مورد تاکید و مقرون به استجابت است، توصیه می شود ان شاءالله همگان در منازل و در 
جمع خانواده، رأس ساعت یازده شب نیمه  شعبان، دعای »الهی عظم البلاء…« را خوانده 
از آن یک سوره  حمد، هدیه به حضرت نرجس خاتون)س(، مادر گرامی حضرت  و بعد 

صاحب الزمان)عج(، نمایند.
مردم در شب نیمه شعبان دست به دعا بردارند

آیت الله ناصر مکارم شیرازی از مراجع تقلید نیز گفت:  سزاوار است در شب نیمه شعبان 
همۀ مردم در خانه های خود دست به دعا بردارند و خدا را به حضرت ولی عصر)عج( و اجداد 
پایان بیماری کرونا، این بلای  و  طاهرینش قسم دهند و سلامتی هر چه زودتر بیماران 

همه جاگیر را از او بخواهند.
وی در سخنانی به مناسبت نیمه شعبان با تبریک در پیش بودن ایام فرخنده میلاد مبارک 
حضرت ولی عصر)ارواحنا فداه( به عموم مردم، بیان کرد: مردم دست به دعا بردارند و مطمئن 

باشند این دعاها به هدف اجابت نزدیک است.
وی ضمن توصیه مجدد عموم مردم به رعایت توصیه های بهداشتی، بار دیگر از تلاش های 
کادر درمانی، پزشکان و پرستاران در مقابله با بیماری کرونا و نجات مبتلایان تقدیر کرد و افزود: 

بهترین سپاسگزاری از کادر پزشکی و درمانی عمل به توصیه های آنان است.
وی ادامه داد: مردم عزیز ما همچنان که تاکنون توصیه های مسئولان بهداشتی و کادر 
درمانی را رعایت کرده اند، از این به بعد نیز به این توصیه ها عمل کنند و حتی الامکان از 

خانه های خود جز به هنگام ضرورت خارج نشوند.
این مرجع تقلید همچنین تلاش های خالصانه گروه های جهادی مرکب از طلاب و روحانیان 

جوان، دانشجویان و بسیجیان در همکاری با کادر پزشکی را ستایش کرد.
مردم مومن با حالت تضرع برای رفع بلا دعا کنند

همچنین آیت الله حسین نوری همدانی از مراجع تقلید در پیامی با اشاره به شیوع بیماری 
کرونا بیان کرد: پیشنهاد ما این است مردم مؤمن و متعهد  در یک روز و یک ساعت همگی در 
جای خود حالت تضرع و توبه و توسّل پیدا کنند، انشاء الله خداوند این بلا را از جامعه بشری 

رفع می کند. 
در پیام این مرجع تقلید آمده است : فرارسیدن ماه شعبان که ماه حضرت پیغمبر اکرم )ص( 
بوده و مشتمل بر موالید پر برکت به خصوص خجسته میلاد مولا و سرور ما حضرت بقیه الله 
صاحب العصر و الزمان)عج( می باشد را بر عموم ملت شریف و همیشه در صحنه ایران اسلامی 

تبریک عرض می نمایم. 
 پیام ادامه یافته است: همچنین با تشکر از همه خدمت گذاران عرصه سلامت، کادر پزشکی 
و درمانی و نیروهایی مسلح که با اخلاص و ایثار متحمل زحمات فراوانی می شوند، با توجه به 
اعمال، مضمون دعاها و مناجات های این ماه شریف و نیز شیوع بیماری »کرونا« مطالبی را به 
مردم عزیز که ازلحاظ تعهد اسلامی و محبت خاندان عصمت ممتاز می باشند متذکر می شوم 

که این مطالب برگرفته از آیات قرآنی و فرهنگ اهل بیت عصمت است.
 در این پیام آمده است: با در نظر گرفتن فرهنگ اسلامی معمولًا بلا و مشکلاتی که در 
زندگی انسان ها پدید می آید نتیجه معصیت های انسان ها است و احیاناً امتحان پروردگار را نیز 
در بردارد که حضرت امیرالمؤمنین )ع( فرمودند بلا و کاهش نعمت هایی که در زندگی انسان ها 

پدید می آید درنتیجه ارتکاب گناه است.
پیام حاکی است: همچنین درجایی دیگر می فرمایند اگر مردم از گناهان خود توبه کنند و 
به جانب خداوند که پناهگاه عالم هستی است برگردند، خداوند ارحم الراحمین و توبه پذیر، از 

گناهان آن ها می گذرد و مجدداً  آن ها را مشمول نعمت های خود قرار می دهد. 
در این پیام آمده است: بنابراین تذکر و پیشنهاد ما این است مردم مؤمن و متعهد اگر اجتماع 
فکری و روحی - نه اجتماع مکانی- داشته باشند چون خدا دعا در حال اجتماع را دوست 
می دارد و به اجتماع عنایت دارد، در یک روز و یک ساعت همگی در جای خود حالت تضرع و 

توبه و توسّل پیدا کنند انشاء الله خداوند این بلا را از جامعه بشری رفع می کند. 
شب نیمه شعبان برای رفع بلای کرونا دست به دعا خواهیم برداشت

نایب رییس جامعه مدرسین حوزه علمیه نیز در این رابطه گفت: شب نیمه شعبان برای 
موفقیت کادر درمانی و پزشکی کشور دست به دعا بر خواهیم داشت، خداوند متعال به برکت 
وجود ائمه اطهار، این بلایی که تمام بشریت را در حیرت و سردرگمی قرار داده یاری خواهد 

کرد. 
آیت الله سید هاشم حسینی بوشهری در پیامی افزود: دین ما عقلانیت است و ما در کنار 
توصیه های پزشکی که مردم آن را رعایت می کنند و در خانه می مانند تا بقیه مردم آسیب 

نبینند، گنجینه گران بهایی از ادعیه را نیز داریم که باید از آن ها بهره ببریم.
وی اضافه کرد: شرایط کشور به نحوی است که باید همه دست در دست یکدیگر و با عنایت 

الهی این بلای همگانی که در بیش از 200 کشور سرایت کرده را مرتفع کنیم.
حسینی بوشهری ادامه داد: وقتی چنین مسائل همه گیری در جامعه پیش می آید نقش 
تأثیرگذار همکاری، همدلی ها و باهم بودن مردم و دستگاه های اجرایی بیش ازپیش جلوه گر 
می شود. وی گفت: تمام کادر درمانی استان قم، خستگی ناپذیر در راستای شکست کرونا گام 

برداشته و در مسیر به سرانجام رساندن این مسئولیت سترگ هستند.

شهردار فردیس :

اتوماسیون اداری شهرداری فردیس 
بروز رسانی می شود

شهردار فردیس با اشاره به اینکه بروز رسانی اتوماسیون اداری شهرداری فردیس در دستور 
کار قرار دارد، گفت: این اقدام با هدف بهبود و بالا بردن روند کار و بکارگیری فضای IT انجام 

می شود. 
محمد خسروزاده در حاشیه بازدید از پروژه های شهرسازی و عمرانی در دست مطالعه و 
احداث شهرداری فردیس تصریح کرد: نقاطی از شهر فردیس دارای بافت فرسوده است که با 
اجرای طرح باز آفرینی شهری در صدد هستیم با ارائه بسته های تشویقی به املاک ، مالکین 

را در راستای نوسازی املاک خود ترغیب کنیم.
وی با بیان اینکه مناطق پیک، اهری، ارم، سرحدآباد و سرحدی و … بیشترین بافت های 
فرسوده را به خود اختصاص داده اند، اضافه کرد: محدوده شهر فردیس حدودا چهار هزار و 

500 هکتار است که باید نسبت به ساماندهی بافت فرسوده آن به طور ویژه اقدام شود.
شهردار فردیس در بخش دیگری با اشاره به اینکه بروز رسانی ساختار اتوماسیون به 
طور ویژه در دستور کار مدیریت شهری فردیس قرار دارد، تاکید کرد: این اقدام با هدف 
بهبود و بهره وری بالا در انجام امور و ارائه خدمات سیستمی و بکارگیری فضای IT انجام 

می شود.
وی همچنین با اشاره به اینکه روند مطالعات نقشه پایانه مسافربری فردیس در حال انجام 

است، عنوان کرد: این پایانه دارای خطوط درون شهری و برون شهری خواهد بود.
 

رییس سازمان سیما، منظر و زیباسازی شهرداری کرج :

باغ لاله های کرج به میهمانی خانه ها می رود
رییس سازمان سیما، منظر و زیباسازی شهرداری کرج اعلام کرد که باغ لاله های بوستان 

شهید چمران کرج به زودی از طریق فضای مجازی به میهمانی خانه ها می رود. 
پیمان بضاعتی پور گفت : این مجموعه زیبا در فروردین و اردیبهشت سال های گذشته 
پذیرای صدها گردشگر از گوشه و کنار کشور و البرز بود که امسال به دلیل بیماری کرونا مناظر 

آن از طریق فضای مجازی به نمایش گذاشته می شود.
وی بیان داشت : در مجموع 300 هزار پیاز لاله در باغ گل های بوستان شهید چمران کرج 
کاشته شده که تاکنون 70 درصد آنها به گل نشسته اند.شکوفا شدن گل های لاله که در 1۶ 
واریته رنگی در نقاط مختلف باغ کاشته شده اند، زیبایی و طراوت خاصی به این مجموعه 

داده است.
رییس سازمان سیما ، منظر و زیبا سازی شهرداری کرج  ادامه داد: منتظریم ظرف چند 
روز آینده، مابقی لاله های کاشته شده هم شکوفا شود تا بتوانیم تور بازدید مجازی از این باغ 

را برگزار کنیم.
به زودی در شبکه های  باغ لاله های کرج  از  بازدید مجازی  لینک  پور گفت:  بضاعتی 
اجتماعی فعال استان قرار داده می شود تا البرزنشینان بتوانند در زمانی که در منزل به سر 
می برند و مشغول استراحت هستند، با کلیک بر روی آن به صورت مجازی وارد باغ گل ها شده 

و از زیبایی آن لذت ببرند. 
بضاعتی پور توضیح داد: با توجه به شیوع  ویروس کرونا و ضرورت کاهش حضور مردم در 
مکان های عمومی، به نظر نمی رسد تا پایان عمر گل  این لاله ها درهای باغ گل های کرج به 

روی علاقه مندان باز شود.

 

فصل ششم »پایتخت« در حالی با یک پایان عجیب غریب 
تمام شد که پرحاشیه ترین فصل این سریال لقب گرفت.

فصل ششم »پایتخت«، مطرح  ترین و شاید محبوب ترین 
سریال دهه 90 تلویزیون شب گذشته به پایان رسید. پایانی 
اجباری و ابراز امیدواری برای بازگشت و ادامه داستان بعد 
از شکست کرونا. این درحالی است که از ابتدای ساخت 
سریال در خبرها آمده بود که این فصل در 15قسمت ساخته 
خواهد شد اما حال و پس از پایان این 15قسمت، مخاطبان 
»پایتخت« مانده اند و چندین و چند گره باز نشده که گویا 
فیلمنامه نویس و احیانا طراح و کارگردان سریال برای بسته 
نگه داشتن و حتی کورتر کردن آنها تعمد داشتند. گره هایی 
که بعید به نظر می رسد با یکی دو قسمتی که سیروس مقدم 
برای پخش احتمالی آن اعلام کرده گشوده  را  عید فطر 

شوند.
این فصل، همان اندازه که مخاطبان بیشتری نسبت به 
فصل های قبل داشت، انتقادات بیشتری هم دریافت کرد. 
کارگردانی  گاف های  تا  فیلمنامه  در  اساسی  اشکالات  از 
مواردی بودند که باعث شدند فصل ششم »پایتخت« به زعم 
اغلب منتقدان و اهالی رسانه ضعیف ترین فصل این سریال 
محبوب لقب بگیرد. در این گزارش به بخشی از انتقادات به 

این سریال می پردازیم.
جای خالی فیلمنامه قدرتمند

پیش از این کمتر کسی فکر می کرد که در یک سریال نام 
فیلمنامه نویس برای مخاطب عام اهمیت داشته باشد اما 
پس از این فصل از »پایتخت« بارها و بارها در شبکه های 

و  زنده شد  الوند  یاد شادروان خشایار  اجتماعی مختلف 
بخش زیادی از مخاطبان این سریال در مقایسه این فصل 
به جای خالی  را  با فصل های قبلی، ضعف فصل ششم 
فیلمنامه نویس فقید آن و آشنا نبودن فیلمنامه نویس جوان 
و جدید سریال با فضای آن ربط دادند و این موضوع حتی 
انتقاد تلویحی وزیر فرهنگ را هم به دنبال داشت. سیدعباس 
صالحی در توئیتی از این نوشت که این خشایار الوند بود 
که به "پایتخت" جان می داد.  نبود یک خط قصه مستقل 
اصلی  باگ  می شدند  رها  ناتمام  که  خرده روایت هایی  و 
فیلمنامه »پایتخت۶« بود که نشان از عجز فیلمنامه نویس 
در ایجاد یک چارچوب منظم و منطقی برای سریال داشت.

اصلی  طراح  عنوان  به  تنابنده  محسن  شد  چه  اینکه 
فیلمنامه و سرپرست نویسندگان به آرش عباسی نویسنده 
جوان و پرکار عرصه تئاتر اعتماد کردند و سرنوشت یکی 
از مهمترین برندهای تلویزیون در سال های اخیر را به او 
سپردند، پرسشی است که شاید در آینده به آن پاسخ داده 

شود.
سانسور واقعی یا بهانه برای جذب مخاطب؟

بحث دیگری که از همان قسمت های آغازین فصل ششم 
»پایتخت« درباره این سریال مطرح شد ماجرای سانسور 
این سریال بود. ادعایی که چندبار مطرح و بعد تکذیب شد. 
در ابتدا سیدامیر سیدزاده بازیگر نقش مالکی از سانسور 
برخی از سکانس هایش گلایه کرد. بعدتر محسن تنابنده از 
سانسور نسخه سانسور شده سریال نوشت و احمد مهرانفر 
دیالوگ سانسورشده سریال را در صفحه شخصی اش منتشر 

کرد. پس از این اتفاقات بود که سیروس مقدم کارگردان 
سریال در گفت وگویی موارد حذف شده از سریالش را به 
حساسیت های شرایط روز جامعه ربط داد و گفت: هیچ 

سانسوری در کار نیست.
انتقادهای دنباله دار از بدآموزی های ادامه دار

یکی از انتقادهای پرتکرار از ابتدای پخش »پایتخت« در 
فصل ششم، بدآموزی کاراکترهای آن در برخورد با یکدیگر 
بود. بی احترامی کوچک ترهای خانواده به بزرگ ترها و در 
خانواده  شخصیت های  بی دلیل  دروغ گویی های  ادامه 
قسمت های  همان  از  که  بود  مواردی  از  فریبا  و  معمولی 
ابتدایی تا قسمت پایانی اعتراضات و انتقادات مخاطبان 
سریال را به دنبال داشت. نمایش خشونت یکی دیگر از 
انتقاداتی بود که به این سریال وارد شد و مصداق آن هم 
بیقرارش  و سندروم دست  بهبود  به  مربوط  سکانس های 
بود. موارد بی شماری که برخی رسانه های از آن با عنوان 

بدآموزی هایی که نباید از نقی و ارسطو بیاموزیم یاد کردند.
گاف های پیاپی و واضح

»پایتخت۶« اما علاوه بر ایرادات فنی که در فیلمنامه اش 
داشت با گاف های ریز و درشتی هم همراه بود که از چشم 
مخاطب تیزبین این سریال پنهان نماند. از گاف های فوتبالی 
که هواداران فوتبال را دل زده کرد تا گاف در دست داشتن 
متن اخبار چند ساعت پیش از پخش خبرها از تلویزیون 
که با واکنش گوینده خبر تلویزیون همراه بود. اینها در کنار 
مواردی مانند حضور فیلمبردار در زمین فوتبال در سکانس 
سیو دیدنی بهتاش فریبا در دروازه نساجی، تصویر دوربین 
و عوامل پشت دوربین در آینه ماشین، قوری ای که در یک 
پلان شکسته می شود و در پلان بعدی سالم سر جایش قرار 
دارد و ... برخی از مواردی هستند که نشان می دهند این 
فصل از »پایتخت« علاوه بر فیلمنامه در کارگردانی هم با 

بی دقتی و احتمالا از روی عجله ساخته شده است.
جنجال ناتمام سکانس پایانی 

همه حواشی فصل ششم این سریال پرمخاطب اما یک 
حسن ختام داشت که حسابی جنجال ساز شد. یک زوج 
و سفر ماه عسل و یک موتورسیکلت و یک قایق و البته یک 

لامپ!
سکانسی که به اعتقاد برخی پلان به پلان از فیلمی با 
بازی بهروز وثوقی کپی شده بود و همین موضوع انتقادات 
از سریال را به اوج رساند و ماجرای حاشیه های "پایتخت" را 

حادتر از پیش کرد. 

معاون سواد آموزی اداره کل آموزش و پرورش قم:

فعالیت آموزشی نهضت به صورت مجازی 
ادامه دارد

معاون سواد آموزی اداره کل آموزش و پرورش قم گفت: با وجود شیوع ویروس کرونا،  
فعالیت های آموزشی نهضت سواد آموزی استان به صورت مجازی جریان دارد و سواد آموزان 

روند آموزش خود را پیگیری می کنند. 
حجت الاسلام و المسلمین محمد رضا قاسمی نیا بیان کرد: تلاش کردیم تا نشان دهیم 
سوادآموزی ماهیتی خانواده محور دارد و همیشه و همه جا فعال است و هر خانه در استان 
قم می تواند یک کلاس سوادآموزی باشد. وی با اشاره به اجرای طرح های متنوع برای ادامه 
فعالیت های سواد آموزی در قم با توجه به شرایط پیش آمده، افزود: بر اساس این رویکرد،  
سواد آموزی که عامل پیشرفت اجتماعی است، هیچ گاه در جامعه تعطیل نمی شود و در 
زمان های بحران با استفاده از روش های جدید، تهدید را به فرصت تبدیل می کند. وی ادامه 
داد: درهمین رابطه از ابتدای اسفندماه سال گذشته که ویروس کرونا درکشور و قم شیوع پیدا 
کرد و کلاس های نهضت سوادآموزی هم به همین دلیل تعطیلی شد، به منظور پیگیری امور 
آموزشی در نهضت سواد آموزی استان، آموزش دهندگان سوادآموزی روزانه از طریق فضای 
مجازی باسوادآموزان ارتباط درسی و آموزشی برقرار می کنند. قاسمی نیا گفت: دراین روش 
آموزش دهندگان ازطریق فضای مجازی به مرور دروس و ارائه تمرین و پاسخ به مشکل های 
درسی می پردازند، همچنین در مورد سوادآموزانی که گوشی های تلفن همراه ساده دارند، 
آموزش دهندگان بابرقراری ارتباط تلفنی، دروس را توضیح و تمرین هایی را به سوادآموزی 
می دهند تا در جلسه بعد آموزشی سوادآموز به آموزش دهنده، تمرین های حل کرده را ارائه 
دهد. وی افزود: در ارتباط مجازی نیز دروس توسط آموزش دهنده ارائه می شود و سوادآموز 
هم فیلم و تمرین های خود را برای آموزش دهنده ارسال می کند؛ در این رابطه معاونت 
سوادآموزی فیلم های آموزشی را درگروه سواد آموزان به اشتراک می گذارد که این اقدام نیز با 
استقبال خوب مخاطبان برنامه های آموزشی همراه شده است. وی ادامه داد:از دیگر اقدامات 
نهضت سواد آموزی برای حفظ روند آموزشی در شرایط ایجاد شده، تهیه نمونه سئوالات 
آزمون درسی با هدف خودارزیابی برای سوادآموزان استان است. معاون سواد آموزی اداره 
کل آموزش و پرورش قم گفت: به طور مستمر با سوادآموزان و آموزش دهندگان استان ارتباط 
تلفنی داریم و از وضعیت فعالیت آموزشی آنان جویا می شویم و به یکدیگر برای غلبه بر شرایط 
به وجود آمده روحیه می دهیم. وی با توجه به اهمیت توجه به سلامت جسمانی سواد آموزان 
در شرایط کنونی افزود: همچنین آموزش دهندگان باسوادآموزان ارتباط تلفنی برقرار کرده و 
سوادآموز و اعضای خانواده او را نسبت به ثبت نام در سامانه سلامت و غربالگری ویروس کرونا 
دعوت و تشویق می کنند و در مواردی که ثبت نام برای آنان ممکن نباشد در انجام این کار به 

سوادآموزان و خانواده هایشان کمک می کنند تا این کار به نحو احسن انجام شود.
 

رییس نظام مهندسی کشاورزی استان قم:

خدمات نظام مهندسی کشاورزی به صورت 
غیرحضوری ارائه می شود

رییس سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی استان قم گفت: به منظور حفظ 
این  بهره برداران بخش کشاورزی استان در شرایط کنونی، خدمات  و  سلامت کشاورزان 
سازمان به صورت غیرحضوری ارائه می شود.  عباس خرمی بیان کرد: با توجه به شرایط 
کنونی و ضرورت بهره گیری از ظرفیت های فضای مجازی و فراهم بودن زیرساخت های 
لازم در سطح استان برای انجام کارهای اداری ازجمله در سامانه عضویت و صدور پروانه 
اشتغال، سامانه ارجاع کار، سامانه پنجره واحد خدمات کشاورزی و دیگر بخش ها سعی شده 
خدمات سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی قم با حضور حداقلی مراجعین و 
به صورت غیرحضوری انجام شود. وی همچنین با اشاره به نام گذاری سال جدید به عنوان 
»سال جهش تولید«، به نقش و رسالت سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی 
به عنوان یک سازمان دانش محور اشاره کرد و افزود: سال جهش تولید فرصت مغتنمی برای 
دانش آموختگان و فارغ التحصیلان کشاورزی است که با ساماندهی و برنامه ریزی سازمان 
نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی نقش حیاتی خود را برای تحقق جهش تولید در 
بخش کشاورزی ایفا نمایند. خرمی در ادامه بیان داشت: در این راستا لزوم توجه بیشتر به 
اصول فنی و تخصصی و نقش دانش در تولید و حمایت از کارشناسان کشاورزی به عنوان 
سربازان علمی بخش کشاورزی و همچنین احصا و رفع موانع تولید ازجمله خلاهای قانونی، 
موازی کاری ها و تضادهای موجود در قوانین و دستورالعمل ها ضروری به نظر می رسد. وی 
افزود: سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی استان قم کلیه ظرفیت ها و توان 
خود را در جهت اجرایی شدن شعار سال در راستای برنامه های ابلاغی سازمان مرکزی به کار 
خواهد گرفت و امیدواریم باهمت و پشتیبانی و هماهنگی مسئولان کشوری و استانی و بسیج 
همه امکانات و ظرفیت ها بتوانیم شعار امسال را به نحو مطلوب محقق کرده و فرصت های 
بی بدیلی را پیش روی کشور به ویژه بخش کشاورزی قرار دهیم. بیشتر بهره برداران بخش 
کشاورزی قم را روستاییان استان تشکیل می دهند به نحوی که کشاورزی به تنهایی 45 درصد 

اشتغال روستائیان در بخش های مختلف استان را به خود اختصاص داده است.

رئیس اداره نگهداری راه های استان قم خبرداد

اجرای طرح بهسازی و روکش آسفالت جاده 
قدیم قم – تهران 

رئیس اداره نگهداری راه های اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم گفت: با 
قراردادی افزون بر۶۶ میلیارد ریال 14 کیلومتر از باند برگشت جاده قدیم قم – تهران بهسازی 
می شود. محمدرضا زیدآبادی اظهار کرد: با توجه به حجم چشمگیر و نوع خاص ترافیک حاکم 
بر جاده قدیم قم – تهران که از محورهای ترانزیتی کشور است، طرح های مرتبط با ارتقای ایمنی 
و توسعه این محور در اولویت اقدامات عمرانی اداره کل متبوع است. وی در ادامه به پروژه 
درحال اجرای بهسازی محور قدیم قم – تهران اشاره کرد و اظهار کرد: طول اجرایی این طرح که 
در باند حرکتی تهران به قم درحال اجرا است 14 کیلومتر است. رئیس اداره نگهداری راه های 
اداره کل راهداری و حمل ونقل جاده ای استان قم افزود: بازه زمانی برای اجرا و تکمیل طرح 
بهسازی جاده قدیم قم – تهران 9 ماه است. زید آبادی یادآور شد: عملیات اجرایی این طرح از 
زمستان سال 9۸ آغاز شده که ان شاءالله تا قبل از تعطیلات تابستانه سال جاری به بهره برداری 
می رسد. رئیس اداره نگهداری راه های اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم 
میزان قرارداد اجرایی این پروژه را افزون بر ۶۶ میلیارد ریال دانست و درخصوص مشخصات 
فنی، اجرایی این طرح بیان کرد: پروژه بهسازی جاده قدیم قم – تهران در قطعه مذکور شامل 

عملیات درزگیری، لکه گیری و روکش آسفالت با دوره تضمین 5 ساله است.

مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم اعلام کرد

افزایش ظرفیت مستمری بگیران بیمه بیکاری 
مدیرکل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان قم گفت: در یک ماه اخیر تا دو هزار نفر ظرفیت 
جدید برای استفاده از بیمه بیکاری برای بخش های آسیب دیده از بحران کرونا در قم ایجاد 
کردیم.   مصطفی کاویانی با اشاره به وضعیت اقتصادی استان قم اظهار کرد: از سال 1393 
تاکنون شاهد رشد نرخ مشارکت اقتصادی در استان بودیم، در این مدت هم نرخ بیکاری در 
قم کاهش پیدا کرد و در پاییز 139۸ نرخ بیکاری در استان به 10 درصد رسید. وی ادامه داد: 
در سال جاری اگر از بحران کرونا عبور کنیم، امکان دارد که به نرخ بیکاری تک رقمی در استان 
قم برسیم و نرخ بیکاری در روستاهای استان تک رقمی شده است. مدیرکل تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی استان قم افزود: از سال گذشته تاکنون هزار نفر کاهش در مستمری بگیران بیمه 
بیکاری در استان داشتیم، اما در یک ماه اخیر تا دو هزار نفر ظرفیت جدید برای استفاده از 
بیمه بیکاری برای بخش های آسیب دیده از بحران کرونا در قم ایجاد کردیم. کاویانی با اشاره 
به مشاغل خانگی در استان قم خاطرنشانکرد: شهرداری قم هنوز اقدام به ایجاد بازارچه برای 
فروش این مشاغل نکرده است، در حالی که راحت ترین ایجاد شغل برای افراد پرداختن به 

مشاغل خانگی است، اما این مشاغل با مشکل عدم وجود بازارچه فروش مواجه هستند.
 

در اجرای طرح فاصله گذاری اجتماعی؛

1۲۸ واحد تجاری متخلف در قم پلمب شد
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم گفت: 12۸ واحد تجاری غیرضروری 

متخلف در طرح فاصله گذاری اجتماعی به مدت 30 روز در قم پلمب شدند.
محمود سیجانی با اشاره به مشارکت 95 درصد از اصناف قم در تعطیلی واحد صنفی خود 
افزود: در اجرای طرح فاصله گذاری اجتماعی هزار و 559 بازدید توسط بازرسان صنعت، 
معدن و تجارت و ۶23 بازدید توسط بازرسان اصناف در قم انجام شد. وی با اشاره به پلمب 
12۸ واحد تجاری غیرضروری متخلف در طرح فاصله گذاری اجتماعی به مدت 30 روز، افزود: 
این اصناف شامل رسته های موبایل فروشی و پوشاک، آرایشی بهداشتی، آبمیوه فروشی، 
رستوران، آرایشگاه مردانه، قنادی و غیره می شود. رئیس صنعت، معدن و تجارت استان قم 
با بیان اینکه بازرسی به صورت گشت مشترک یا بررسی و گزارش های مردمی انجام می شود، 
تصریح کرد: گشت مشترک با دانشگاه علوم پزشکی، اتاق اصناف، تعزیرات حکومتی، اماکن 
نیروی انتظامی انجام می شود. وی با بیان اینکه شهروندان می توانند گزارش های خود را با 
شماره 124 اطلاع رسانی کنند، افزود: اغلب بازرسی ها از مواد غذایی و اقلامی است که در 
این ایام به وسعت زیادی در حال فعالیت هستند که شامل مواردی از قبیل اقلام بهداشتی و 
مواد ضدعفونی کننده می شود، همچنین بازرسی از موارد پخش و شرکت های تولیدی اقلام 
بهداشتی به صورت دائم انجام می گیرد. سیجانی تصریح کرد: طرح فاصله گذاری اجتماعی 

تا 20 فروردین ماه ادامه دارد و 20 تیم بازرسی در این طرح شرکت می کنند.
 

رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم  مطرح کرد

برنامه ریزی برای اصلاح نژاد دام ها در استان قم 
رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم گفت: به دنبال شروع دو پروژه بزرگ برای اصلاح نژاد 
دام ها در استان برای افزایش تولید شیر و گوشت هستیم.  عباس پورمیدانی با اشاره به وضعیت 
بخش کشاورزی در استان قم اظهار کرد: به دنبال توسعه کشت های متراکم در استان با استفاده 
از ظرفیت گلخانه ها هستیم. وی ادامه داد: به دنبال شروع دو پروژه بزرگ برای اصلاح نژاد دام ها 
در استان قم برای افزایش تولید شیر و گوشت هستیم، همچنین توسعه ارقام پربازده در بخش 
کشاورزی در استان را نیز در دستور کار داریم. رئیس سازمان جهاد کشاورزی استان قم افزود: 
توسعه در بخش شیلات استان در افزایش تولید ماهی تیلاپیلا و ماهی خاویاری در آینده نزدیک، 
رخ می دهد و تعدادی از واحدهای تولیدی در این زمینه در استان در سال جاری افتتاح خواهند 

شد.

مجموعه تلویزیونی »پایتخت« که ششمین فصل آن به طور موقت  شنبه شب گذشته پایان یافت، 
از نگاه برخی جامعه شناسان تصویری واقعی از برخی رفتارهای جامعه ایرانی است که در قالب یک 
سریال گردآوری، تدوین و پخش شده است.  سریال پرمخاطب »پایتخت ۶« شنبه شب گذشته 
با پخش قسمت پانزدهم در حالی به طور موقت پایان یافت که نتیجه گیری مشخصی در انتهای 
این سریال دیده نشد و به همین دلیل عوامل تولید سریال اعلام کردند قسمت آخر و بخش نهایی 
داستان را پس از پایان محدودیت های کرونایی ضبط خواهند کرد و در مناسبتی دیگر مانند عید 
فطر روی آنتن خواهند برد. پخش این فصل از مجموعه پایتخت با انتقادات و دیدگاه های مختلفی 
همراه بود. به اعتقاد بسیاری از صاحب نظران، جای خالی ایده ها و متن های »خشایار الوند« به شکل 
پررنگی در این فصل از پایتخت احساس می شد و عوامل تولید نتوانستند گزینه مناسبی را برای این 
سری از مجموعه پرمخاطب »پایتخت« انتخاب کنند که همین موضوع از نگاه آنان سبب شد که 
سریال از نظر محتوایی و داستان با مشکل مواجه شود. اما صرف نظر از بحث های فنی و محتوایی، 
کماکان عده ای از منتقدان این سریال به ویژه در فصل ششم بر این باورند که »پایتخت« به نوعی در 
تضاد با فرهنگ ایرانی و به ویژه زندگی و فرهنگ مازندرانی هاست و به همین دلیل این سریال را به 
نوعی تصویری نادرست و غیرمنصفانه از فرهنگ رفتاری و اجتماعی مازندرانی ها می دانند و حتی 

گاهی از اصطلاح »تهاجم فرهنگی« برای این سریال استفاده می کنند.
تصویری از ابتلائات جامعه ایرانی

در عین حال برخی صاحب نظران بر این باورند که این نگاه به مجموعه تلویزیونی »پایتخت« 
درست نیست و این سریال واقعیاتی از جامعه را به تصویر کشیده است. »حسین برزگر ولیکچالی« 
جامعه شناس و پژوهشگر مسائل اجتماعی بر این باور است که »پایتخت ۶« نه تنها محصول »تهاجم 
فرهنگی« نیست، بلکه نمایانگر و نشان دهنده بخشی از خلقیات ایرانیان است. ایرانیانی که در قالب 
مذاهب، نژادها، رنگ ها، تیره ها و اقوام مختلف به درازای تاریخ در کنار هم زندگی می کنند و مناسبات 

و مراوداتی در حوزه های سیاست، اجتماع، فرهنگ و اقتصاد دارند.
او که دانش آموخته دکترای جامعه شناسی در گرایش بررسی مسائل اجتماعی ایران است اعتقاد 
دارد این سریال می کوشد بخشی از ابتلائات جامعه ایرانی را به صفات خوب و بد بازنمایی کند و در 

واقع کند و کاوی درباره ویژگی های اخلاقی ایرانی و ایرانیان  است.
برزگر ولیکچالی در گفت وگو با ایرنا اظهار کرد: این مجموعه تلویزیونی نشان می دهد که بخشی 
از جامعه ایرانی به دلیل خلقیات رفتاری و نگرش هایش به زندگی، سبک متفاوت اما متناقضی را 
در مواجهه با خواسته ها و آمال خود برگزیده و برای رسیدن به هدف مقبول از روش نامشروع و ابزار و 

وسایل انحرافی استفاده می کند.
دوراهی سنت و مدرنیته

وی با اشاره به این که عده ای از منتقدان سریال »پایتخت« و به ویژه فصل ششم این مجموعه را 
هجوم به فرهنگ ایرانی و عده ای هم آن را حمله و به سخره گرفتن فرهنگ مازندرانی و زبان تبری 
دانسته اند، گفت: هرچند که مدرنیته به ایران آمد و جامعه ایرانی از نمادهای آن و ابزار و وسایل زندگی 
از قیبل ماشین، موبایل، ماهواره، تلویزیون، مسکن، پوشاک و خوراک جدید و برخی از خدمات و 
کالاهای وارداتی استفاده می کند، اما کماکان در کشاکش بین سنت و مدرنیته قرار دارد و »پایتخت« 
به شکلی درست همین تضادهای رفتاری و در دوراهی سنت و مدرنیته ماندن را به تصویر کشیده 
است. این مدرس دانشگاه خاطرنشان کرد: بی گمان یک ایرانی امروز از بسیاری جهات و به ویژه از 
لحاظ خلقیات تفاوت های زیادی با ایرانی دیروز و پریروز ندارد. هرچند که در ساختمان های مجلل 
زندگی کند و ماشین های مجهز و به روز سوار شود یا حتی با آدم های خاص و متمول و قدرت مدار 
متنفذ نشست و برخاست کند. برزگر ولیکچالی درباره موقعیت و تحلیل شخصیت های مجموعه 

»پایتخت« اظهار کرد: اگر از منظر جامعه شناختی بخواهیم به شخصیت های این سریال نگاه کنیم، 
معتقدم از همه بیشتر »فهیمه« )نسرین نصرتی( درخشید و به چشم آمد. شخصیتی که با خاستگاه 
زن روستایی به دنبال خواسته های یک زن مدرن شهرنشین می رود و واکنش های او به ناکامی ها و 
تلخی های زندگی جالب توجه است. او همواره خود را موجودی بی پناه و ضعیف و درمانده می داند.

خوب، بد، پایتخت
پژوهشگر مسائل اجتماعی ایران یادآور شد: البته در این سریال برخی از صفات پسندیده  ایرانیان 
از جمله هوشمندی، خون گرمی، عطوفت و خوش صحبتی و احترام به بزرگترها و کوشش و تلاش 
برای کار کردن هم به تصویر کشیده شده  است. اما در کنار آن برخی از صفات بد و رذیله بین 
بعضی از ایرانیان از جمله دروغگویی، خودپسندی، تقلب، حرص، تملق، نفاق و دورویی، لاف زنی 
و خودخواهی و سودجویی هم به قاب تصویر رفته است که در توصیف بخشی از جامعه و خانواده 
ایرانی صفت دروغگویی و دورویی در این سریال بیشتر نمود دارد. یعنی در »پایتخت۶« می بینیم 
که بین خلقیات خانواده گسترده معمولی، صفات بد بر صفات خوب می چربد. با این وجود »هما 
سعادت« می کوشد که خوب بودن و متمایز بودن را حفظ کند. برزگر ولیکچالی با اشاره به تلاش 
شخصیت اصلی سریال برای رسیدن به جایگاه های بالاتر به واسطه ارتباط با یک نماینده مجلس، 
خاطرنشان کرد: در سریال دیدیم که »نقی معمولی« از فضای سیاست زده جامعه ایرانی و اتصال 
به یک نماینده مجلس می خواهد سریع به قله های ترقی برسد. اما او خودِ خودش است و دیگریِ 
تعمیم یافته نیست. به هر حال خوبی ها، بدی ها، زشتی ها و زیبایی هایی در این سریال وجود دارد. 
تا جایی که برخی منتقدان نمایش، بعضی حرکات و سکنات و دیالوگ ها را بدآموزی دانسته اند و 

خواستار در نظر گرفتن محدودیت سنی برای نمایش آن شده اند.
واقعیت های تلخ

وی افزود: این گروه معتقدند که در »پایتخت ۶« از خط قرمزها عبور شده و سریال، باورهای عرفی 
و سنتی مردم را به سخره گرفته است. یا این که مرزبندی ها و تقسیم بندی ها رعایت نشد. اما به باور 
من این ها ممکن است بخشی از عوارض سریال باشد که در نهایت بعضی واقعیت های تلخ در جامعه 
ایرانی را نشان می داد. نگاهی به آمار مراجعین به مراکز روانشناختی و کلینیک های اجتماعی هم 
حکایت از رشد این آسیب ها نزد برخی از خانواده های ایرانی دارد. برزگر ولیکچالی خاطرنشان کرد: 
خلقیات برخی از اقشار جامعه ایرانی که در خانواده »نقی معمولی« تبلور یافته نسبت به زمان و 
مکان، متفاوت و تغییرپذیر است. کما این که صفات خوبی هم در این بین  دیده می شود. پیش تر به 
»هما سعادت« اشاره شد که زنی با استعداد، مجلس آرا و مدیر است که که می تواند بر بحران ها غلبه 

و آنها را مدیریت کند.

خوب، بد و واقعیت های تلخ؛

»پایتخت ۶«؛ برشی از جامعه ایرانی

پرونده ای درباره حواشی پرمخاطب ترین سریال نوروزی؛

همه جنجال های خانواده معمولی و بستگان
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وزیرصنعت: 

تولید ماسک به ۴ میلیون قطعه افزایش می یابد
 وزیرصنعت، معدن و تجارت گفت: با شیوع بیماری کرونا همکاران ما قول دادند که 
تا آخر فروردین و اوایل اردیبهشت ماه سال جاری، تولید روزانه ماسک در کشور، به 4 

میلیون قطعه برسد. 
»رضا رحمانی« با بیان اینکه با شیوع بیماری کرونا شرکت های بزرگ صنعتی و معدنی 
برای تامین اقلام و کالاهای مرتبط با کرونا پای کار آمدند، افزود: این شرکت ها 13۶ 

میلیارد تومان برای تامین کالاها و اقلام مورد نیاز اختصاص دادند.
وی یادآورشد: قبل از شیوع کرونا ظرفیت تولید ماسک در کشور 700 هزار قطعه و 
میزان تولید آن 300 هزار قطعه بود اما با شیوع کرونا واحدهای تولیدی را سه شیفته و 

شبانه روزی کردیم.
رحمانی با بیان اینکه در این راستا تمام اقدامات ما زیر نظر پروتکل های وزارت بهداشت 
بوده است و با ستاد ملی مبارزه با کرونا هماهنگ عمل کردیم ، افزود: تولید مواد شوینده 

نیز از اسفند ماه 9۸ تا کنون ۸ برابر و تولید الکل نیز20 برابر شده است.
وزیر صنعت، معدن وتجارت بیان کرد: تولید دستکش بیش از 2 برابر شده است، پیش 

از کرونا 2 میلیون تولید می کردیم، الان 4.5 میلیون عدد تولید می کنیم.
وی بااشاره به اهمیت افزایش تولید شوینده ها برای مقابله با انتشار ویروس کرونا 
اظهارداشت: ظرفیت واحدهای تولید کننده شوینده ها نیز از 50 به 90 درصد افزایش 

یافته است.
رحمانی گفت: تولیدات روزهای اول ما به بیمارستانها ارسال شده است، در 104 واحد 
تولیدی مرتبط با اقلام و کالاهای مربوط به مقابله با کرونا، بازرس مقیم از 10 اسفند 9۸ 

مستقر شده است.
وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: تمام تولیدات ما به وزارت بهداشت تحویل داده 

می شود و توزیع زیر نظر و با نظارت و کنترل وزارت بهداشت انجام می شود.
وی با بیان اینکه همه اقدامات در ارتباط با تولید کالاهای مرتبط با کرونا توسط بخش 
خصوصی انجام شده است، گفت: 10 میلیون عدد ماسک نیز توسط ایمیدرو تامین و 
تحویل وزارت بهداشت شده و واردات ماسک نیز تاکنون حدود 20 میلیون عدد بوده 

است.
وی با بیان اینکه همه معاونتهای مرتبط در وزارتخانه پای کار آمدند و همکاری مردم 
مثال زدنی است، گفت: ستاد اجرایی فرمان امام هم پای کار آمدند، اصناف و اتحادیه ها 

و بسیج اصناف هم برای کمک و مقابله با کرونا همکاری کردند.
وزیر صنعت، معدن و تجارت اظهارداشت: هم اکنون اتحادیه پوشاک تهران روزانه 5 

هزار لباس بیمارستانی به مراکز درمانی تحویل می دهد.
 

مدیرکل بیمه بیکاری وزارت کار خبر داد

چه کسانی مشمول بیمه بیکاری
 دوران کرونا هستند؟ 

مدیرکل بیمه بیکاری وزارت تعاون گفت: قرار است به کسانی که به دلیل شیوع کرونا 
بیکار شده اند تا پایان اردیبهشت ماه بیمه بیکاری پرداخت شود.

مسعود بابایی در برنامه زنده تلویزیونی در شبکه خبر درباره شرایط مشمولان دریافت 
بیمه بیکاری، اظهار داشت: کسانی که مشمول قانون کار باشند و کارفرما سه درصد 
حق بیمه بیکاری آنها را پرداخت کرده باشد، مشمول دریافت بیمه بیکاری خواهند شد.
از آنکه کرونا شیوع یافت، سامانه ای طراحی کردیم تا کسانی که  وی افزود: پس 
مشمول بیمه بیکاری می شوند، به جای مراجعه حضوری بتوانند به صورت غیرحضوری 

به سامانه بیمه بیکاری مراجعه و ثبت نام کنند.
مدیرکل بیمه بیکاری وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی ادامه داد: این اداره کل 
لیست افراد مشمول را در اختیار سازمان تأمین اجتماعی قرار می دهد و سازمان تأمین 
اجتماعی نیز بر اساس موارد مصرح در قانون، پرداختی مورد نظر را به حساب آنها واریز 
می کند. بابایی یادآور شد: لیست اولیه به سازمان تأمین اجتماعی ارائه شده و این 
سازمان ظرف کمتر از یک ماه پیامک اعلام شماره حساب را به مشمولان، ارسال و واریز 

به حساب آنها را آغاز خواهد کرد.
وی تصریح کرد: صرفاً افرادی که مشمول قوانین روابط کار میان کارگر و کارفرما 
باشند، مشمول بیمه بیکاری می شوند و مشاغلی مانند کارگران ساختمانی، قالیبافان 
و رانندگان که قوانین بیمه ای آنها مشمول قوانین خاص است، نمی توانند بیمه بیکاری 
دریافت کنند. این مقام مسئول در وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی خاطرنشان کرد: 
اگر متقاضیان مشمول شرایط دریافت بیمه بیکاری نباشند، این وزارتخانه به آنها پیامک 
»عدم شمول« ارسال خواهد کرد. قرار است بازه زمانی بررسی شرایط و ارسال پیامک 
»اعلام شماره حساب« به این متقاضیان را به 10 روز کاهش دهیم. بابایی تأکید کرد: 
افرادی که بیکار می شوند یک ماه فرصت دارند به سامانه بیمه بیکاری مراجعه کنند، 
پس از آن در صورتی که شرایط مذکور را دارا بودند، به هر فرد تا ۸0 درصد دستمزدی که 
دریافت می کرد، واریزی ها انجام خواهد شد. وی افزود: قرار است به کسانی که به دلیل 

شیوع کرونا بیکار شده اند تا پایان اردیبهشت ماه بیمه بیکاری پرداخت شود.

یک کارشناس:

بازار مسکن با فروکش کرونا گرم می شود
یک کارشناس بازار مسکن با بیان اینکه پس از فروکش کردن بیماری کرونا معاملات 
مسکن افزایش پیدا می کند گفت: طرح اقدام ملی به کندی پیش می رود و به همین 

دلیل اثرگذاری خود را در شرایط فعلی از دست داده است. 
ایرج رهبر اظهار کرد: سهم مسکن از اقتصاد کشور حدود 40 درصد است و به همین 

دلیل نوسانات قیمت ارز یا کاهش قیمت نفت در بخش مسکن تاثیر می گذارد.
وی افزود: با وجود آنکه بخش های تولیدی رونق چندانی ندارند، شاهد نوسانات نرخ 

ارز هستیم؛ به طوری که در روزهای پایانی سال نیز قیمت ارز افزایش یافت.
این کارشناس بازار مسکن با بیان اینکه قیمت فولاد از حدود 4700 تومان در دو سه ماه 
اخیر به کیلویی 9000 تومان افزایش پیدا کرده گفت: هرنوع تورمی که به بخش ساخت 

و ساز تحمیل شود اثر خود را در آینده در واحدهای نوساز خواهد گذاشت.
رهبر، رکود فعلی بازار مسکن را ناشی از شیوع ویروس کرونا دانست و گفت: به نظر من 
بعد از فروکش کردن بیماری کرونا معاملات مسکن رشد خواهد کرد و به تبع آن شاهد 
تغییر قیمت ها خواهیم بود. وی با اشاره به افزایش ۸.7 درصد متوسط قیمت مسکن 
تهران در اسفند ماه سال گذشته تاکید کرد: هر نوع نوسان قیمتی در شهر تهران تاثیر 

خود را در شهرهای اطراف و سپس شهرستان ها می گذارد.
نایب رئیس انجمن انبوه سازان استان تهران درباره میزان اثرگذاری طرح اقدام ملی 
بر بازار مسکن اظهار کرد: به هر حال دولت برای ایجاد رونق در بخش مسکن تلاش 
می کند اما طرح اقدام ملی به کندی پیش می رود و به همین دلیل اثرگذاری خود را 
در شرایط فعلی از دست داده است. وی با انتقاد از سختگیری ها در انعقاد قرارداد با 
سازندگان در طرح مسکن ملی اظهار کرد: به اعتقاد من نیازی به این همه اتلاف وقت 
و بروکراسی اداری نیست. وزارت راه و شهرسازی می تواند از هم اکنون بر روی قیمت 
مشخص با پیمانکاران به توافق برسد و از سازندگان دارای صلاحیت برای پیشبرد کارها 
استفاده کند. رهبر با اشاره به طرح مالیات بر عایدی املاک که قرار است به صورت 
لایحه از طرف دولت به مجلس فرستاده شود گفت: به اعتقاد من هر نوع فشار مالیاتی 
می تواند منجر به افزایش قیمت مسکن شود. زیرا در نهایت فروشندگان، میزان مالیات را 

بر روی قیمت نهایی محاسبه و از خریداران  دریافت می کنند.

بانک مرکزی اعلام کرد؛

شرایط و نرخ سپرده ها تغییر نمی کند 
 بانک مرکزی با تکذیب تغییر سود بانکی، اعلام کرد: این بانک برنامه ای برای تغییر در 

نرخ سود سپرده ها ندارد. 
شایعاتی از روزشنبه در فضای مجازی درباره احتمال کاهش سود بانکی منتشر شده 

است. این شایعه به پیشنهاد یکی از بانک های خصوصی در این خصوص باز می گردد.
روابط عمومی بانک مرکزی در واکنش به این شایعه اعلام کرد که این بانک برنامه ای 

برای تغییر در نرخ سود سپرده ها ندارد.
پیش از این نیز بارها چنین شایعاتی درباره کاهش سود بانکی و یا اخذ مالیات از سود 

حساب های بانکی مطرح شده بود که همه آنها تکذیب شده بود.

پایگاه خبری المانیتور در گزارشی به بررسی شرایط فعلی و احتمالی اقتصاد ایران در 
مواجهه با بحران کرونا پرداخت. 

پایگاه خبری المانیتور در گزارشی از اقتصاد ایران نوشت: در حالی که دولت ایران 
سرگرم مدیریت نظام درمانی خود در مواجهه با شیوع کرونا در این کشور است، میزان 
درخواست ها از دولت برای توجه به وضعیت اقتصاد و توسعه یک برنامه محرک رو به 
افزایش است. در شرایط مالی کنونی دولت حسن روحانی چه می تواند بکند؟ دولت نه 
تنها با کاهش درآمدهای مالی کوتاه مدت خود مواجه شده بلکه به سپرده های ارزی خود 
در بانک های خارجی نیز )به دلیل تحریم ها( دسترسی ندارد و نمی تواند امیدوار به تامین 

مالی از طریق انتشار اوراق قرضه در بازارهای خارجی باشد.  
در نتیجه، گزینه های دولت برای به حرکت درآوردن چرخ های اقتصاد محدود است اما 
هنوز کارهایی وجود دارند که می شود انجام داد: اصلاحات و بازسازی ساختارها که البته 

با توجه به چالش های موجود روندی طولانی مدت خواهد بود.  
نبایدها

المانیتور در ادامه می نویسد: این مساله خیلی پنهانی نیست که دولت سیاست های 
مالی انقباضی را انتخاب کند: قیمت نفت )در بازارهای جهانی( سقوط کرده و درآمدهای 
مالیاتی نیز به احتمال زیاد با توجه با پیامدهای سنگین کرونا بر روی فعالیت کسب و کارها 
محقق نخواهد شد. علاوه بر این رییس جمهور روحانی پیشتر از اختصاص 20 درصد 
کل بودجه امسال برای مبارزه با کرونا خبر داده بود. در نتیجه دولت ایران با یک کسری 
بودجه بزرگ مواجه است و سوال مهم این است که دولت چگونه این کسری را پر خواهد 

کرد؟ گزینه های سنتی نظیر برداشت از صندوق توسعه ملی، انتشار اوراق قرضه ریالی در 
بازارهای داخلی و استقراض از بانک مرکزی همگی به شدت تورم زا هستند و باید از آن 
ها در بحران کنونی پرهیز شود. دولت هم چنین شاید بخواهد که درآمد مالیاتی بیشتری 
داشته باشد اما این کار می تواند شرکت های بیشتری را به سمت ورشکستگی سوق دهد.  

موانع اصلاحات
سیاست های اولیه دولت که در ابتدای سال جاری )شمسی( اعلام شد نشانگر تفکر 
جدیدی نبود.  اعلام شد که برای کالاهایی که نمونه مشابه داخلی دارند مجوز واردات 
صادر نخواهد شد که این سیاست ممکن است باعث تشدید قاچاق و کاهش انگیزه ها 
برای بهبود رقابت پذیری محصولات در بین تولیدکنندگان شود. کارشناسان معتقدند که 
در مقطع فعلی، سه مانع اصلی برای اجرای یک برنامه محرک کارا وجود دارد: تحریم ها، 
خلاهای ساختاری و سیاست گذاری های نامناسب. هر چند تحریم ها از بعد خارجی بر 
عملکرد اقتصاد و در بعد داخلی بر توانایی دولت در دسترسی به منابع ارزی تاثیر گذاشته 
است اما در حال حاضر چشم انداز روشنی برای رفع یا کاهش تحریم ها وجود ندارد و در 

نتیجه دولت باید فعلا روی دو مانع دیگر تمرکز کند.  
نظام بودجه و ارز ۴۲۰۰ تومانی، پاشنه آشیل اقتصاد 

یکی از اصلاحات کلیدی در حوزه بودجه ریزی است چرا که سیستم فعلی بخش 
قابل توجهی از منابع را از طریق توزیع ناکارآمد هدر می دهد. دولت می تواند با توجه 
به شرایط اضطراری ملی، دست سودجویان را از منابع بودجه ای قطع کند و این اقدام 
باید با کارهای دیگری برای افزایش شفافیت نظام بودجه ای همراه شود. یک مساله مهم 

دیگر، پایان دادن به سیاست گذاری نامناسب تعیین دستوری نرخ ارز است. نرخ دلار 
4200 تومانی اکنون تنها حدود یک چهارم نرخ ارز در بازار آزاد است و همین باعث ایجاد 
فساد و رانت در نظام ارزی شده است. شکی نیست که یکسان سازی نرخ ارز پیامدهای 
دردناکی از جمله در حوزه تورمی داشته باشد اما تصحیح نرخ های ارز باعث دستیابی به 
اهداف مختلفی نظیر بهبود کلی جایگاه مالی دولت، کاهش فساد در شبکه های ارزی 
و قابل پیش بینی پذیرتر شدن شرایط اقتصاد برای کسب و کارها شود که همواره قربانی 

نامطمئن بودن سیاست گذاری های اقتصادی شده اند.  
استراتژی حداکثرسازی نتایج سیاست های حمایتی

اگرچه تصمیم دولت برای اختصاص مبلغی در حد 10 میلیارد دلار برای حمایت از 
اقتصاد ایران در برابر پیامدهای ویروس کرونا تصمیم درستی بود اما دولت نیاز به یک 
استراتژی برای به حداکثر رساندن نتایج مثبت سیاست های حمایتی خود دارد. با توجه 
به ظرفیت های داخلی اقتصاد ایران، کار بهتر آن است که به جای اتخاذ رویکرد حمایت 
گرایانه از راه حل توانمندسازی بخش های مختلف بهره برد. با توجه به شرایط موجود، این 
کار، خیلی راحت نخواهد بود به ویژه اینکه بهبود شرایط بازار کار نیز یک اولویت مهم برای 
دولت است. در سال گذشته ) 139۸( بخش کشاورزی رشد مثبت را تجربه کرد و انتظار 
می رود امسال نیز بخش کشاورزی به تقویت رشد تولید ناخالص داخلی کمک کند با این 
حال دولت باید به تامین نیازهای این بخش به ویژه کسب و کارهای کوچک فعال در حوزه 
کشاورزی توجه کند. دولت باید در کنار رشد بخش کشاورزی، سرمایه گذاری بیشتری در 
صنایع فرآوری غذایی انجام دهد که باعث اشتغال زایی بیشتر و ایجاد پتانسیل صادراتی 

جدیدی در بازارهای منطقه خواهد شد.  
صنایع دستی نیز یکی دیگر حوزه هایی است که می تواند به اشتغال زایی کمک کند. 
پتانسیل بزرگی برای تولید صنایع دستی سنتی و مدرن در ایران وجود دارد. دولت هم 
چنین می تواند با سرمایه گذاری و تحقیق و توسعه بیشتر در بخش معدن، جلوی خام 
فروشی را بگیرد و ارزش افزوده صادرات مواد معدنی را افزایش دهد. در هر دو بخش معدن 
و صنایع دستی، کاهش سختگیری های دولت روی فعالیت بخش خصوصی و ارایه وام 
ها و تسهیلات ارزان قیمت می تواند گره گشا باشد. دولت هم چنین می تواند به جای وام 
دهی به بنگاه های بزرگ روی ارایه تسهیلات بیشتر به کسب و کارهای کوچک و متوسط 

تمرکز کند.  
پتانسیل ایرانیان خارج از کشور

در روزهایی که برخی از بخش ای سودآور نظیر گردشگری نه تنها در ایران بلکه در 
سراسر جهان در نتیجه شیوع کرونا روزهای خوبی را نمی گذرانند، دولت می تواند روی 
توسعه بخش های جدیدی حساب کند که یکی از منحصر به فردترین دارایی های پنهان 
ایران در شرایط کنونی، ایرانیان خارج از کشور هستند. جذب چهره های کلیدی این 
جامعه نیازمند انجام برخی اقدامات است که شاید برای دولت سخت باشد اما قطعا نقش 
سازنده ای در ایجاد کسب و  کارهای جدید و ایجاد شغل در ایران خواهد داشت. شفافیت 
بهتر  و آزادی های اجتماعی، بهبود محیط سرمایه گذاری و اطمینان دهی به این افراد 

برای فعالیت در ایران از جمله اقداماتی است که می تواند صورت گیرد.
فرصت های کرونایی! 

با وجود پیامدهای منفی غیر قابل انکار کرونا، در نتیجه بحران کنونی، فرصت هایی نیز 
برای اقتصاد پدید آمده است برای مثال مصرف بنزین در ایران تقریبا نصف شده و این به 
معنای افزایش فرصت صادرات این فراورده است که می تواند به نوبه خود باعث افزایش 
درآمدهای ارزی دولت شود. علاوه بر آن ظرفیت زیادی در صنایع ایران وجود دارد که 

می تواند برای تولید تجهیزات پزشکی، ماسک و مواد ضد عفونی کننده استفاده شود.

استراتژی حداکثرسازی نتایج سیاست های حمایتی؛

اقتصاد ایران در عصر کرونا: چه می شود و چه باید کرد؟

ساختمانی  کارگران  صنفی  انجمنهای  کانون  رئیس  نایب 
نام کارگران  ثبت  از نحوه اطلاع رسانی در خصوص  انتقاد  با 
ساختمانی برای دریافت تسهیلات ارزان و سوء استفاده عده 
برای  که  کار خواست  وزارت  از  این خصوص،  در  ای سودجو 
اختصاص هرگونه وام کم بهره یا واریز کمکهای مالی به کارگران 
ساختمانی از طریق اطلاعات ثبت شده آنها در سامانه رفاهی 

اقدام کند. 
سید هادی ساداتی در گفت وگو با ایسنا درباره مصوبات ستاد 
مقابله با کرونا در حمایت از کارگران ساختمانی و روزمزد اظهار 
کرد: علیرغم آنکه در روزهای اخیر مدام از رسانه ها اعلام می 
شود که قرار است به کارگران آسیب دیده از کرونا بیمه بیکاری 
و بسته های حمایتی اختصاص داده شود ولی متاسفانه هیچ 
این خصوص صادر نشده که  نامه ای در  آیین  و  دستورالعمل 

بتوانیم موضوع را پیگیری کنیم.
کارگران ساختمانی به کجا مراجعه و ثبت نام کنند؟ 

وی افزود: کارگران ساختمانی به هر کجا مراجعه می کنند 
تعطیل  هم  سازمانها  و  ادارات  نیست.  آنها  پاسخگوی  کسی 
هستند و کارگران ساختمانی سردرگم و منتظرند و نمی دانند باید 

به کجا مراجعه و به چه طریقی اقدام کنند؟
کارگران ساختمانی  انجمن های صنفی  کانون  رئیس  نایب 
کارگران  دیگری  زمان  هر  از  بیش  امروز  آنچه  کرد:  تصریح 
اقدامات  و  مصوبات  اجرای  عدم  دهد،  می  آزار  را  ساختمانی 
حمایتی پیش بینی شده است، چون کارگران ساختمانی جزو 
کارگران روزمزد هستند و از طریق آن مخارج یومیه خود را سپری 

می کنند.
ساداتی ادامه داد: از اسفند ماه سال گذشته تا کنون به 
دلیل شرایط ناشی از کرونا عموم شهرها از انجام هرگونه کار 
توسط کارگران ساختمانی ممانعت می کنند و کارفرمایان هم 
تمایل زیادی نشان نمی دهند لذا کارگران ساختمانی روزمزد 
خطر  به  آنها  معیشت  و  دیده  آسیب  جریان  این  در  شدیدا 

افتاده است.

واریز کمکهای مالی به حساب یارانه کارگران 
ساختمانی 

وی با اشاره به اختصاص مبلغ 5000 میلیارد تومان اعتبار 
به صندوق بیمه بیکاری برای حمایت از کارگران آسیب دیده از 
کرونا اظهار کرد: بر اساس این مصوبه محدودیت ها در خصوص 
چنین  در  شده  تلاش  و  برداشته  کارگران  برای  سابقه  داشتن 
شرایط بحرانی به قشر آسیب پذیر کمک شود. متاسفانه کارگران 
ساختمانی مشمول قانون بیمه بیکاری نیستند و انتظار داریم 
هر کمکی که به کارگران ساختمانی می شود چه به صورت سبد 
کالایی چه کمک مالی از طریق واریز به حساب یارانه هایشان 

صورت گیرد.

درباره  مازندران  ساختمانی  کارگران  صنفی  انجمن  رئیس 
بهره  با  ساختمانی  کارگران  تومانی  میلیون  دو  وام  اختصاص 
پایین نیز گفت: متاسفانه اعلام پرداخت وام دو میلیون تومانی 
مشکلاتی را در روزهای اخیر به وجود آورده است. در رسانه ها 
اعلام شده که کارگران ساختمانی متقاضی وام باید ثبت نام کنند 
ولی اعلام نکرده اند که در کجا یا چه سایتی باید ثبت نام صورت 

گیرد؟
سردرگمی کارگران ساختمانی و دلالی عده ای 

سودجو! 
انجمن های صنفی کارگران  از طریق  ساداتی تصریح کرد: 
ساختمانی گزارش داده اند که در بسیاری از شهرها عده ای 

سودجو به صورت چراغ خاموش با کارگرانی که می شناسند 
تماس گرفته و از آنها برای گرفتن وام دعوت می کنند؛ حتی از 
10 هزار تومان تا 30 هزار تومان هم به عنوان مبلغ پیش ثبت نام 
از کارگران ساختمانی در برخی کافی نت ها گرفته اند. چرا قبل از 
آنکه مقدمات و تشریفات کار پیش بینی شود آن را اعلام می کنند 

تا عده ای دلال و سودجو جیب کارگران را اینگونه خالی کنند؟
مازندران  کارگران ساختمانی  انجمن صنفی  رئیس  به گفته 
نحوه اطلاع رسانی در خصوص حمایت از کارگران ساختمانی و 
تخصیص وام و بسته حمایتی نه تنها باعث گمراهی و سردرگمی 
و  دلال  ای  عده  استفاده  سوء  بلکه  شده  ساختمانی  کارگران 
سودجو را به دنبال داشته است در حالی که راه کمک به معیشت 

کارگران ساختمانی نباید مورد سوء استفاده قرار گیرد.
ثبت اطلاعات کامل کارگران ساختمانی در سامانه رفاهی
وی در عین حال از وزارت کار خواست تا در صورت اختصاص 
وام یا هرگونه کمک مالی به کارگران ساختمانی از طریق سامانه 
رفاهی کارگران ساختمانی اقدام کند و گفت: آمار و اطلاعات 
کامل کارگران ساختمانی اعم از کد ملی، تعداد اعضای خانوار و 
مشخصاتشان در سامانه رفاهی کارگران ساختمانی به ثبت رسیده 
و این سامانه در اختیار وزارت کار و سازمان تامین اجتماعی است 

و می تواند با استخراج اطلاعات از آن بهره برداری کرد.
ساداتی افزود: در این سامانه بیش از یک میلیون و 200 هزار 
کارگر ساختمانی ثبت نام کرده اند که اطلاعات آنها در ارتباط 
با بیمه مرتب پایش و رصد می شود لذا چنانچه بحث حمایت از 
کارگران روزمزد و ساختمانی مطرح است می توان با مراجعه به 
این سایت و دریافت اطلاعات کارگران ساختمانی نسبت به واریز 
کمک مالی و معیشتی یا وام دو میلیون تومانی به حسابهای یارانه 

اقدام کرد.
در راستای حمایت از کارگران روزمزد و ساختمانی و با تشخیص 
وزارت کار،  اختصاص وام ها و تسهیلات کم بهره، بسته های 
حمایتی مناسب و کارتهای خرید اعتباری از سوی دولت پیش 

بینی شده که در اختیار متقاضیان قرار می گیرد.

نایب رئیس کانون انجمنهای صنفی کارگران ساختمانی :

کارگران ساختمانی، سردرگم؛ سودجویان در کمین!

 معاون رئیس جمهور و رییس سازمان برنامه و بودجه از آمادگی دولت برای تامین بخشی 
از منابع لازم برای همسان سازی حقوق بازنشستگان و مستمری بگیران تامین اجتماعی 

خبرداد. 
»محمد باقر نوبخت« افزود: آماده ایم بخشی از بدهی های دولت به تامین اجتماعی را 
با واگذاری اموال و سهام بپردازیم مشروط بر اینکه همه آنها صرف همسان سازی حقوق 

شود.
نوبخت شامگاه شنبه پس از نشست مشترک با نمایندگان تشکل های بازنشستگی در 
خصوص نحوه همسان سازی حقوق بازنشستگان و همچنین خدمات جدید دولت به 

بازنشستگان کشوری از طریق ارتباط زنده صفحه اینستاگرام جزئیاتی را بیان کرد.
و  به حقوق همه شاغلان  اول  این جلسه مقرر شد در مرحله  اینکه در  بیان  با  وی 
بازنشستگان 15 درصد اضافه شود، گفت: در مرحله بعد بازنشستگانی که 30 سال 
سابقه کامل دارند اگر با 15 درصد افزایش به حداقل دریافتی دو میلیون و ۸00 هزار 
تومان نرسیدند همه این عزیزان مشمول افزایش حقوق تا حد نصاب دو میلیون و ۸00 

هزار تومان خواهند بود.
وی با بیان اینکه برای20 گروه شغلی بازنشستگان کشوری حدود10 هزار میلیارد تومان 
توزیع خواهد شد تا همسان سازی به شکل عادلانه انجام شود گفت: برای افرادی که در 
گروه های یک تا پنج قرار گرفتند از یک میلیون و 135 هزار تومان تا یک میلیون و 194 

هزار تومان به دریافتی شان افزوده خواهد شد.
معاون رییس جمهور با بیان اینکه برای گروه دوم که شامل سطوح ۶ تا 11 می باشد 
از 725 هزار تومان تا 7۸1 هزار تومان افزایش پرداختی اعمال خواهد شد، افزود: برای 
گروه سوم که در سطوح 12تا 1۶ می باشند بیش از ۸00 هزار تومان افزایش در نظر گرفته 

شده است.
رئیس سازمان برنامه و بودجه گفت: برای افرادی که در گروه 17 تا 20 قرار گرفته اند از 

نهصد هزارتا 95۶ هزار تومان افزایش پرداختی اعمال خواهد شد.
وی با بیان اینکه بیش از 900 هزار تومان به افرادی که همسان سازی در مورد آنها اعمال 
می شود افزایش پرداخت اعمال خواهد می شود، گفت: این افزایش برای یک میلیون 
و 311 هزار نفر اعمال خواهد شد همچنین برای بازنشستگانی که در سنوات اخیر 

بازنشسته شده اند حدود 700 هزار تومان افزایش پرداختی اعمال خواهد شد.
به گفته نوبخت، این روش به تصویب اکثریت به اتفاق نمایندگان تشکل های بازنشستگی 

کشوری و لشکری رسیده و به نظر می رسد به عدالت نیز نزدیک باشد.
وی با بیان اینکه در فصل دهم قانون مدیریت خدمات کشوری )در مواد ۶۶ و ۶7( شغل 
و شاغل تعریف شده است گفت: در ماده 109 قانون مذکور نیز جدولی مشخص شده 

است که بازنشستگان را بر اساس آخرین وضعیت شغلی دسته بندی کرده است.
وی افزود: بر اساس این دسته بندی گروه های بالاتر امتیازات وحقوق های بیشتری نیز 
دریافت می کند در نتیجه برای رعایت عدالت در توزیع منابع موجود برای همسان سازی 
حقوق بازنشستگان برای پنج گروه اول بیش از یک میلیون و 100 هزار تومان افزایش 

پرداختی لحاظ شد.
سقف بیمه تکمیلی بازنشستگان افزایش یافت

رئیس سازمان برنامه و بودجه در بخش دوم مباحث خود با اشاره به نحوه افزایش 
سقف بیمه تکمیلی بازنشستگان گفت: برای بازنشستگان کشوری سقف ۶0 هزار تومان 
خدمات بیمه تکمیلی در سال 139۸ به 140 هزار تومان در سال جاری افزایش و بر این 
اساس بیمه تکمیلی نسبت به سال 9۸ حدود 2,5 برابر خواهد شد، این افزایش در حالی 

است که نسبت به سال قبل بازنشستگان محترم نباید سهمیه بیشتری بپردازند.
به گفته نوبخت، در ضوابط اجرایی بودجه 1399 ماده ای گنجانده خواهد شد تا 
دستگاه های اجرایی مجاز باشند امکانات رفاهی خود را که به شاغلان ارائه میدهند در 

اختیار بازنشستگان محترم نیز قرار دهند.

معاون رئیس جمهور گفت: فعالیتهای کمیته های مشورتی بازنشستگان ادامه خواهد 
یافت تا کمبودهای این حوزه در بودجه 1400 که روند تدوین آن در یکی دو ماه آینده آغاز 

می شود جبران شود.
رئیس سازمان برنامه و بودجه در بخش نهایی توضیحات خود در صفحه اینستاگرام با 
بیان اینکه این سازمان طرحی را برای کمک به همسان سازی حقوق مشمولان تامین 
حقوق  همسان  سازی  وظیفه  قانونی  لحاظ  به  گفت:  است  کرده  تدوین  اجتماعی 
با توجه  اما  باشد  تامین اجتماعی می  بر عهده سازمان  تامین اجتماعی  مشمولان 
به وظایفی که بر عهده سازمان برنامه و بودجه می باشد این سازمان در روزهای آینده 
مسئولان سازمان تأمین اجتماعی را دعوت خواهد کرد تا آنها برنامه خود برای همسان 

سازی حقوق بازنشستگان این بخش را ارائه کنند.
وی افزود: بر اساس برنامه سازمان برنامه و بودجه این سازمان در نظر دارد برای تامین 
منابع لازم برای همسان سازی حقوق مشمولان سازمان تامین اجتماعی بخشی از بدهی 

دولت به این سازمان را پرداخت نماید.

رییس سازمان برنامه و بودجه  خبرداد
آمادگی دولت برای همسان سازی حقوق بازنشستگان تامین اجتماعی 

 مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب با اشاره به اقدامات 
این شرکت برای مبارزه با کرونا گفت: با این حال تولید نفت در این 

شرکت به صورت پایدار 
با بیانه اینکه در همان روزهای ابتدایی ورود کرونا به کشور،  کمیته 
اضطراری مقابله با کرونا در مناطق نفتخیز جنوب تشکیل شد،  
ادامه داد: در دو محور اقدامات را طبقه بندی کردیم که در محور اول 

پشتیبانی،  پایداری و استمرار تولید به صورت ایمن را مدنظر قرار 
دادیم و تا این ساعت نیز وقفه ای در تولید نفت ایجاد نشده است.

وی افزود:  در محور دیگر اقدامات، مقابله و پیشگیری و توجه به 
بهداشت و مدیریت منابع انسانی در دستور کار قرار گرفت.

به گفته محمدی همچنین با انتشار ویروس کرونا مقابله کردیم و 
تصمیم بر آن شد تا افراد که مشکل زمینه ای دارند از کار ترخیص 

شوند. وی تعریف دورکاری برای برخی از کارکنان و همچنین گردشی 
کردن مشاغل را از دیگر اقدامات برای مقابله با کرونا دانست و افزود: 

تلاش کردیم تا طبق دستورالعمل ستاد مبارزه با کرونا عمل کنیم.
مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب تاکید کرد:  با توجه 
به مسوولیت های اجتماعی نیز 150 محله اطراف تاسیسات این 
شرکت در 5 استان گندزدایی و ضدعفونی شد و بسته های معیشتی 

و بهداشتی در این مناطق توزیع کردیم. وی با اشاره به اینکه جلسه 
کمیته اضطراری مبارزه با کرونا به صورت مستمر برگزار می شود، 
ادامه داد: اقداماتی که انجام دادیم باعث شد تا خلایی در تولید نفت 
پیش نیاید. محمدی با تاکید بر اینکه ایمنی انسان ها و سپس ایمنی 
تاسیسات مهمترین مساله به شمار می رود،  گفت: با وجود رعایت این 

مسایل اما وقفه ای در تولید نبوده و کاهش تولید نفت نداشته ایم.

مدیرعامل شرکت ملی مناطق نفتخیز جنوب :

تولید نفت بی وقفه و پایدار است

آگهی موضوع ماده ۳ قانون و ماده ۱۳ آئین نامه قانون تعیین تکلیف 
وضعیت ثبتی و اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی

 برابر رای شماره 139۸۶033100900317۶ مورخ 9۸/12/13 هیات اول موضوع 
قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در 
واحد ثبتی حوزه ثبت ملک کرج-ناحیه یک تصرفات مالکانه بلامعارض متقاضی اقای 
یوسفعلی محبی فرد فرزند قربانعلی به شماره شناسنامه ۸ به صورت اعیان شش دانگ 
یک قطعه زمین با بنای احداثی به مساحت 7۶/14 مترمربع مفروز و مجزا شده از اعیان 
پلاک 272۶ فرعی از 1۶2 اصلی واقع در کرج خریداری از مالک رسمی آقای علی 
فریدی چرمخوران به صورت قولنامه ای می باشد. که مالکیت نامبرده در صفحه 495 
دفتر 112۸ محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو نوبت به فاصله 
15 روز آگهی می شود در صورتی که اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی 
اعتراضی داشته باشند می توانند از تاریخ انتشار اولین اگهی به مدت دو ماه اعتراض خود 
را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید، ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض، 
دادخواست خود را به مراجع قضایی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت 

مذکور و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد.م/3۶73
 تاریخ انتشار نوبت اول : ۱۳۹۹/۱/۱8
 تاریخ انتشار نوبت دوم : ۱۳۹۹/۲/۲
عباسعلی شوش پاشا رئیس ثبت اسناد و املاک



دوشنبه -هجدهم فروردین ماه 1399-    سال بیست  و سوم -   شماره 5007 ورزشی6

سرمربی ایرانی یا خارجی؟

چالش بزرگ برای نیمکت تیم ملی والیبال

 پس از فسخ قرارداد ایگور کولاکوویچ انتخاب سرمربی تیم ملی والیبال به یکی از چالش های 
جدی فدراسیون تبدیل شده و باید دید در فرصت باقی مانده تا المپیک توکیو، سرمربی ایرانی 

خواهد بود یا خارجی؟
تیم ملی والیبال ایران دی ماه سال گذشته با قهرمانی در مسابقات قاره ای سهمیه حضور در 
المپیک توکیو را کسب کرد و در مرحله گروهی المپیک با تیم های ژاپن، لهستان، ایتالیا، کانادا 

و ونزوئلا به رقابت خواهد پرداخت.
زمانی که ملی پوشان برای دومین بار سهمیه المپیک را کسب کردند و خود را مهیای حضور 
در دومین المپیک می کردند زمزمه به تعویق افتادن المپیک در پی شیوع ویروس کرونا به 
گوش رسید و در نهایت هفته گذشته کمیته بین المللی المپیک )IOC( خبر تعویق المپیک 
را رسماً اعلام کرد. تعویق المپیک منجر به فسخ قرار داد سرمربی تیم ملی شد تا انتخاب 

سرمربی به عنوان جدیدترین چالش تیم ملی تبدیل شود.
تعویق یک سالِ المپیک

پس از کسب سهمیه المپیک ویروسی به اسم »کرونا« در جهان و کشور شیوع پیدا کرد 
که زندگی انسان ها را تحت الشعاع قرار داد. ورزش نیز که جدا از زندگی افراد نیست تحت 
تأثیر ویروس کرونا قرار گرفت و بازی های المپیک که بزرگ ترین میدان ورزشی جهان به شمار 

می رود با تعویق یک سال مواجه شد.
تعویق یک سالِ المپیک توکیو عملًا والیبال را در سکوت یک سالِ فرو برد. به دنبال تعویق 
المپیک توکیو فدراسیون والیبال تصمیم به فسخ قرار داد با ایگور کولاکوویچ سرمربی تیم 
ملی گرفت چرا که قرارداد سرمربی تا پایان المپیک 2020 بود که با توجه به تعویق یک سالِ 
المپیک و همچنین سرنوشت نامعلوم لیگ ملت ها کولاکوویچ دیگر کاری با تیم ملی نداشت.
پس از کسب سهمیه المپیک نیز انتقادات بسیاری به عملکرد سرمربی تیم ملی وارد بود که 
به دلیل فرصت کم باقی مانده تا المپیک قرار بود ایگور همچنان سکان دار تیم ملی تا المپیک 
توکیو باشد اما با شیوع ویروس کرونا و تعویق المپیک ورق برگشت تا پرونده کولاکوویچ در 

ایران بسته شود.
گزینه خارجی یا داخلی؟

پس از فسخ قرار داد کولاکوویچ از سوی فدراسیون این پرسش مطرح است که چه کسی 
هدایت تیم ملی را برعهده خواهد گرفت؟ فدراسیون والیبال با توجه به شرایط پیش آمده دو راه 
مقابل خود دارد. نخست انتخاب یک مربی بزرگ خارجی و یا استفاده از مربی داخلی. با توجه 
به پیشینه و حضور مربیان خارجی در ایران و همچنین پتانسیل ملی پوشان مربی خارجی 
باید حداقل در حد نام و شهرت ولاسکو باشد. پس از جدایی ولاسکو از تیم ملی، کولاکوویچ 
هدایت ملی پوشان را برعهده گرفت اما در مدت حضورش در ایران موفق نشد از پتانسیل 

والیبال ایران به خوبی استفاده کند.
هزینه هنگفت مربی تراز اول خارجی

باید دید فدراسیون می تواند مربی بزرگ خارجی را به خدمت گیرد که بتواند تیم ملی را در 
آوردگاه المپیک به خوبی هدایت کند یا خیر؟ این نکته را نیز باید مد نظر قرار داد که با توجه به 
نوسانات نرخ ارز حضور مربی تراز اول خارجی در والیبال ایران نیازمند مبلغ هنگفتی خواهد 
بود. نکته دیگر اینکه اکثر مربیان مطرح والیبال جهان درگیر تیم های خود و آماده سازی برای 
المپیک هستند. این دو مورد شاید کار را برای فدراسیون سخت کند و پیکان انتخاب را به 

سوی مربیان داخلی نشانه گیرد.
مربیان مطرح ایرانی

بحث مربی داخلی نیز مشکلات خاص خود را دارد. اینکه کدام مربی ایرانی بتواند در رأس 
کار قرار گیرد که بازیکنان از او حرف شنوی داشته باشند و اینکه کدام مربی ایرانی تجربه کافی 
برای حضور در میدان بزرگ المپیک را دارد. این مهم بر کسی پوشیده نیست که المپیک 
بزرگ ترین آوردگاه ورزشی جهان است و جدا از بحث فنی مسائل روانی به شدت در کسب 
نتایج تیم ها تأثیر گذار است. بنابراین مربی که در رأس کار قرار می گیرد باید کوله باری از تجربه 
داشته باشد تا بتواند تیم ملی و بازیکنان را در بهترین شرایط قرار دهد. از میان مربیان ایرانی 
بهروز عطایی و پیمان اکبری از جمله مربیان با تجربه ایرانی به شمار می روند. عطایی سال 
گذشته به همراه تیم جوانان برای نخستین بار بر سکوی نخست قهرمانی جوانان جهان قرار 
گرفت. پیمان اکبری نیز در این سال ها به عنوان مربی در کنار ایگور کولاکوویچ حضور داشته 
است و ارتباط خوبی با بازیکنان دارد. اکبری و عطایی دو گزینه مطرح داخلی هستند که در 

صورت کنار رفتن گزینه خارجی شانس بیش تری برای هدایت تیم ملی دارند.
محمدرضا داورزنی، رئیس فدراسیون والیبال که پس از جدایی ولاسکو تجربه عقد قرارداد 
با کولاکوویچ را دارد این بار باید در انتخاب سرمربی تیم ملی دقت و توجه بیش تری کند چرا 
که المپیک جای آزمون و خطا نیست و داورزنی قول قرارگیری تیم ملی در بین چهار تیم برتر 

المپیک توکیو را به مردم داده است.
برای رسیدن به جمع چهار تیم برتر فدراسیون والیبال باید از امروز برنامه ریزی خوبی ترتیب 

دهد و وهله نخست به دنبال جذب بهترین گزینه برای انتخاب سرمربی باشد.

قهرمان کشتی جوانان جهان:

 تمریناتم را از طریق فضای مجازی
 دنبال می کنم

 دارنده مدال طلای کشتی فرنگی جوانان جهان، گفت: مربیان تیم ملی برنامه های تمرینی 
را در فضای مجازی ارائه می دهند و ما نیز طبق آن، روند آماده سازی خود را ادامه می دهیم. 

»محمدهادی ساروی« ملی پوش وزن 97 کیلوگرم تیم کشتی فرنگی، اظهار داشت: با 
توجه به شرایطی که شیوع ویروس کرونا بوجود آورده و اردوهای تیم ملی برگزار نمی شود، 
تمریناتم را در شهر آمل به صورت شخصی و به طور منظم پیگیری می کنم. دارنده مدال 
طلای بزرگسالان آسیا در هند در مورد عملکردش در این مسابقات اظهار داشت: حضور در 
این رقابت ها به تجربیاتم اضافه کرد، البته با اعتمادی که کادر فنی به من کرد در حالی که تازه 
از رده جوانان به بزرگسالان آمده بودم، در رقابت های جهانی 2019 حضور یافتم و پس از آن 
نیز در رقابت های امیدهای جهان در مجارستان به مدال برنز دست یافتم. ساروی در مورد 
تعویق المپیک 2020 توکیو گفت: قرار بود که در مسابقات کسب سهمیه المپیک شرکت 
کنیم چراکه ما در وزن 97 کیلوگرم، سهمیه نگرفته ایم. اگر شرایط به نحوی شود که بتوانیم 
در اردوهای تیم ملی حضور پیدا کنیم و کادر فنی برنامه های آماده سازی خود را اجرا کند، 
می توانیم عملکرد بهتری داشته باشیم. البته همانطور که گفتم تمریناتم را به صورت منظم 
برگزار می کنم و هر کجا که کادر فنی صلاح بداند در خدمت تیم ملی خواهم بود. دارنده 
مدال طلای جوانان جهان در پایان در مورد لزوم همکاری مردم برای از بین بردن ویروس کرونا 
خاطرنشان کرد: مردم توصیه های پزشکی را جدی بگیرند و نکات ایمنی و بهداشتی را رعایت 

کنند تا امید به خدا هرچه زودتر بتوانیم به شرایط عادی زندگی بازگردیم.
 

مغانلو :

 مهمترین مساله نجات پیکان است 
 مهاجم تیم فوتبال پیکان، گفت: در صورت ادامه یافتن مسابقات لیگ برتر برای کسب 
عنوان آقای گلی تلاش خواهم کرد، اما مهمترین مساله نجات پیکان از انتهای جدول است. 
شهریار مغانلو موفق شد سال 9۸ را با حضور در صدر جدول گلزنان لیگ برتر به پایان برساند. 
این در حالی بود که این بازیکن فصل گذشته هم عنوان آقای گلی و بهترین بازیکن لیگ 

دسته اول فوتبال ایران را  اذعان خود کرد.
وی در خصوص سالی که گذشت  اظهار داشت: اکنون در خانه هستم تا شرایط به حالت 
ایده آل خود بازگردد. باید با کمک یکدیگر مقابل ویروس کرونا ایستاده و دوباره شاهد زندگی 
روزمره و عادی باشیم. مهاجم تیم فوتبال پیکان ادامه داد: سالی که گذشت ازز نظر فردی 
برایم خوب بود، چرا که توانستم با ملوان آقای گل لیگ دسته اول فوتبال همراه با بهترین 
بازیکن فصل این رقابت ها شوم. از طرفی در رقابت برای کسب عنوان آقای گلی لیگ باشم اما 

از نظر تیمی سال چندان خوبی را پشت سر نگذاشتیم.
مغانلو اضافه کرد: ابتدای  فصل می توانستیم حتی مدعی کسب سهمیه لیگ قهرمانان 

آسیا باشیم اما شرایط به گونه ای پیش رفت که به اهدافمان نرسیدیم.
وی در مورد دلایل ناکامی پیکان اضافه کرد: فکر می کنم بدشانسی های متوالی عامل اصلی 
این موضوع بود، چرا که در همه بازی ها عملکرد فنی خوبی داشتیم اما نتیجه نمی گرفتیم. 
تیم ما خوب گل می زد اما نمی توانستیم از گلمان به خوبی دفاع کنیم. همه این عوامل دست 
به دست هم داد تا نتوانیم به اهدافمان برسیم. مهاجم تیم فوتبال پیکان در رابطه با بهترین 
اتفاقی که ممکن است برای او در سال جدید رخ بدهد، اضافه کرد: فعلا به هیچ چیز جز 
نجات و حفظ پیکان در لیگ برتر فکر نمی کنیم. به طور حتم در لیگ برتر می مانیم اما باید هر 
چه زودتر از جایگاه خطر دور شویم. مغانلو در مورد آقای گلی در لیگ برتر اضافه کرد: به طور 
حتم تا آخر برای کسب عنوان آقای گلی خواهم جنگید و پا پس نخواهم کشید البته ماندن 
پیکان در لیگ اولویت اصلی است نه آقای گلی من. وی در مورد انتقالش به تیم های دیگر در 

پایان فصل گفت: در حال حاضر فقط به نجات پیکان فکر می کنم.

مدیرعامل پیشین باشگاه استقلال گفت:مطمئن باشید امیر قلعه نویی از این روحیه ها 
ندارد که بخواهد جای فرهاد مجیدی را در استقلال بگیرد. 

علی فتح الله زاده بعد از استعفا از سرپرستی باشگاه استقلال به بیماری کرونا مبتلا شد 
و مجبور شد حدود دو هفته در قرنطینه بماند.وی البته از روز گذشته از قرنطینه خارج شد 
اما فایل صوتی که وی به مجیدی ارسال کرده امروز سر و صدای زیادی به پا کرد تا جایی 
که این شایعه مطرح شد که فتح الله زاده دوست نداشت مجیدی در کار خود در استقلال 

ادامه دهد.
سرپرست باشگاه استقلال در گفت وگویی ،پیرامون مسائل مختلف و پشت سر گذاشتن 
بیماری کرونا و شایعه اختلاف با فرهاد مجیدی توضیحات کاملی را ارائه کرده که متن این 

گفت وگو را در زیر می خوانیم.
بعد از ذات الریه کرونا گرفتم و ۱8 روز در قرنطینه بودم

وی در خصوص اینکه بعد از گرفتن ذات الریه چگونه به کرونا مبتلا شد، گفت: متاسفانه 
اول آنفلوآنزای شدید و سپس ذات الریه گرفتم. بعد از این اتفاق چون ریه هایم عفونت کرده 
بود به کرونا مبتلا شدم و عذاب زیادی کشیدم. دیدارهایی که در چند روز ابتدایی در 
باشگاه استقلال داشتم باعث شد که کرونا بگیرم و بعد از سه دوره مریضی به این ویروس 
مبتلا شدم. در شرایطی که مبتلایان به این ویروس 14 روز قرنطینه می شوند ولی من 
نزدیک 1۸ روز در قرنطینه کامل بودم و تازه روز گذشته بعد از آزمایشی که دادم از قرنطینه 

خارج شدم.
روزهای سختی را پشت سر گذاشتم

سرپرست باشگاه استقلال ادامه داد: البته من به بیمارستان نرفتم و پزشک معالجم 
اجازه نداد این کار را بکنم اما در منزل حضور داشتم و حتی از اتاقم خارج نمی شدم و 
انصافا روزهای سختی را پشت سر گذاشتم. در این مدت همسرم خیلی سختی کشید. 
از یک طرف نگرانی وجود دارد که خودشان مبتلا نشوند و یک نگرانی دیگر وجود داشت 
که اتفاقی برای ما نیفتد. از طرف دیگر او مجبور بود با توجه به ضعف بدنی من هر روز 
رسیدگی لازم را انجام دهد و این اتفاقات باعث شد که خانواده من هم روزهای سختی 
را سپری کنند.به همین دلیل از او قدردانی می کنم و از همه همسرانی که در این شرایط 
به خانواده خود کمک می کنند، تشکر می کنم. این بیماری تذکری برای کل دنیاست که 
خدا را فراموش نکنند. حالا مشخص می شود که ارتباطات چقدر مهم است و با هم بودن 

چقدر ارزش دارد.
 عدم ادامه کارم در استقلال حکمت خدا بود

فتح الله زاده با اشاره به اینکه نتوانسته به کارش در استقلال به عنوان مدیرعامل ادامه 
دهد، گفت: قطعا این موضوع حکمتی داشته در کار خدا بی حکمتی وجود ندارد  و من 
مطمئن هستم این اتفاق بدون حساب  و کتاب رخ نداده است. طبیعتا با آن دو بیماری و 
در طی آن مبتلا شدن به ویروس کرونا کار برایم خیلی سخت بود و همانطور که اشاره کردم 

حکمتی در نبودن من در مدیریت باشگاه استقلال وجود دارد.
 قرار بود در دبی با شفر جلسه بگذارم ولی بیماری اجازه نداد

وی با اشاره به اتفاقاتی که در روزهای حضورش در این باشگاه رخ داده است، گفت: 
روزی که مسئولیت باشگاه را بر عهده گرفتم با معاونان باشگاه تماس گرفته و از آنها خواستم 
که سریعا با بازیکنان تماس بگیرند. یادم می آید که از بازیکنانی مثل جباروف، باشگاه 
پاختاکور، بویان و .. مهلت گرفتیم. حتی با پسر شفر تماس گرفتم و قرار بود نشستی را با 
سرمربی سابق استقلال برگزار کنیم که کار به آنجا نرسید و من استعفا کردم. یکی از وکلای 
ما در AFC با من تماس گرفت و اعلام کرد الان فرصتی پیش آمده که می توانم بخشی از 
پول های شما را در فیفا دریافت کنم و به همین طریق می توانم طلبم را از فیفا بگیرم. من با 
او صحبت کردم و شرط کردم اگر قرار است این کار را انجام دهد پیگیر پول شفر هم باشد تا 
ما بتوانیم مطالبات این مربی را هم پرداخت کنیم. با یک وکیل دیگر هم صحبت کردم و به 
او گفتم علاوه بر دریافت مطالباتش می تواند پیگیر طلب جباروف باشد. ما برای اینها نامه 

نگاری کردیم ولی بعد از آن نمی دانم چه اتفاقی رخ داد. 

گفتند چون استقلال بدهی داشت فتح الله زاده فرار کرد
سرپرست باشگاه استقلال با اشاره به حضور سعادتمند در باشگاه استقلال گفت: 
متاسفانه در این مدت که از باشگاه جدا شدم یک عده حرف هایی زدند که اخلاقی نبود. 
به جای آنکه بگویند فتح الله زاده مریض شده صحبت های دیگری انجام دادند. من این 
بیماری را از کجا گرفتم؟ من صحیح و سالم بودم و وقتی در آن یک هفته ابتدایی قرارهای 
پیاپی می گذاشتم به این بیماری دچار شدم. از خیلی دوستانم هم تشکر می کنم که با من 
تماس گرفتند و جویای احوالم شدند اما متاسفانه یک عده گفتند چون استقلال بدهی 

داشت، فتح الله زاده فرار کرد. من کسی نیستم که از بدهی بترسم و فرار کنم.
اگر استعفا نمی کردم معلوم نبود سرنوشت استقلال چه می شد

وی عنوان کرد:اگر اینگونه بود سال های گذشته این کار را می کردم. مریضی دست من 
نبود و با وجود اینکه همه می دانند چه عشق و ارادتی به استقلال دارم به خاطر اینکه کار 
باشگاه زمین نماند تصمیم گرفتم استعفا کنم. من که نمی دانستم کرونا همه چیز را تعطیل 
می کند، در آن روزهایی که باشگاه را تحویل گرفتم نامه های متعدد از فیفا برای پرداخت 
مطالبات بازیکنان قبلی می آمد و ما هم باید همه چیز را رفع و رجوع می کردیم. به همین 
خاطر وقتی دیدم مریض هستم و نمی توانم کارها را پیگیری کنم، خودم از باشگاه استعفا 
دادم. جالب است بدانید تازه دیروز از قرنطینه خارج شدم و اگر قرار بود کارهای باشگاه در 

این مدت می خوابید معلوم نمی شد چه سرنوشتی در انتظار استقلال بود.
مشکلات باشگاه نباید به گردن یک نفر بیفتد

فتح الله زاده با اشاره به انتخاب سعادتمند گفت: به هر حال او انتخاب شده و در این شرایط 
همه باید به وی کمک کنند.اگر قرار باشد فقط یک نفر پاسخگو باشد این بی انصافی است. 
درست نیست که مشکلات بر گردن یک نفر بیفتد. همه پیشکسوتان باشگاه، مدیران و ... 

باید کمک کنند استقلال از این شرایط بیرون بیاید و من خیلی امیدوارم این اتفاق بیفتد.
اگر مانع حضور موسوی در استقلال بودم چرا او الان در باشگاه نیست؟

وی  با اشاره به اختلافاتی که با موسوی داشت و بعد از حضور سعادتمند خیلی از 
بازیکنان به این انتخاب انتقاد کردند، گفت: ما باید با منطق و استدلال صحبت کنیم. 
خیلی ها به من گفتند چرا اجازه ندادی موسوی در استقلال بماند. در حالی که من برای 
حضور اعضای هیأت مدیره کاره ای نبودم. مگر من تصمیم می گیرم چه کسی به مدیریت 
استقلال بیاید یا نه. اگر من تصمیم گیرنده بودم پس چرا حالا که نیستم آقای موسوی به 
استقلال برنگشت؟ شما از خود آقای موسوی سؤال کنید که من چند سال است با او رفیق 
هستم. ممکن است در طول کار اختلاف نظراتی هم به وجود بیاید ولی این دلیل نمی شود 

رفاقت 30 ساله با هم را در نظر نگیریم.
 بعد از استعفایم به موسوی گفتم در استقلال بمان

وی یادآور شد:من در یک دوره 300 میلیون تومان از آقای موسوی گرفتم تا به یکی از 
مربیان پرداخت کنم. البته بعد از آن این مبلغ را به ایشان پرداخت کردم. الان هم دوست 
داشتم موسوی در استقلال بماند. وقتی من از استقلال جدا شدم خودم با موسوی تماس 
گرفتم و به او گفتم الان وقت این مباحث نیست و خواهش می کنم شما با وزیر ورزش 
هماهنگ کنید و به استقلال برگردید. او گلایه هایی داشت ولی نباید فراموش کرد که 
او استقلالی است. به هر حال همه باید زیر پرچم استقلال خدمت کنیم و ممکن است 
بعضی مواقع هم اختلافاتی وجود داشته باشد اما همین الان هم اعتقاد دارم اگر واقعا 
شرایط بازگشت موسوی وجود دارد بهتر است او به باشگاه برگردد. درست است که این جزو 
حیطه اختیارات من نیست اما به هر حال نظر شخصی ام این است که موسوی می تواند به 

استقلال کمک کند.
 خبرنگاران به مدیران انتقاد می کنند نیازی به بقیه نیست!

سرپرست باشگاه استقلال در خصوص اینکه قبل از حضور سعادتمند بازیکنان با انتشار 
پست مشترک نسبت به حضور وی انتقاد کردند خاطرنشان کرد: احساس می کنم اگر هر 
کدام از ما در حیطه کاری خودمان صحبت کنیم قطعا کار به بهترین شکل پیش می رود. 
مطمئنا اگر یک مدیر ضعیف عمل کند آنقدر خبرنگار و روزنامه نگار داریم که به او حمله 

کنند و نیازی نیست کسی دیگری این همه از مدیران باشگاه انتقاد کند. مطمئنا اگر در 
بحث فنی کسی ضعیف عمل کند خیلی ها به سرمربی تیم انتقاد می کنند. من یک سؤال 

از شما دارم. مگر در دو دوره ابتدایی که به استقلال آمدم، پولدار بودم؟
اینکه عده ای می گویند مدیر باید پولدار باشد حرف درستی نیست

مدیرعامل سابق استقلال تصریح کرد:اینکه یک عده گفته اند مدیر باید پولدار باشد اصلا 
حرف درستی نیست. در دو دوره ابتدایی که باشگاه بودم می توانید از آقایان هاشمی طبا 
و فائقی سؤال کنید که آیا یک ریال به ما کمک کردند یا خیر. در آن ۶ سال با کمک آقایان 
آقامحمدی، و میرولد باشگاه را چرخاندیم و یک ریال از سازمان تربیت بدنی نگرفتم پس 
همه چیز به پولدار شدن نیست. در آن سال ها پولسازی کردم و یادم می آید در دوره اول 
حتی یک ریال  هم بدهی باقی نگذاشتم. به نظرم الان باید به سعادتمند کمک کنیم و هر 
کسی که مدعی استقلالی بودن است باید کمک کند باشگاه از این شرایط خارج شود. بعد 
از عوض شدن چند مدیر مشخص شده که چه کسانی این بدهی ها را به جای گذاشتند 
و نمی خواهم از کسی هم اسم بیاورم ولی به هر حال این اتفاق افتاده است. حالا هم باید 

همه کمک کنند تا پرچم استقلال بالا برود.
  ۲مدیر استقلال ۲۶ میلیارد تومان را از یک شرکت جلو جلو گرفته اند

فتح الله زاده در پاسخ به این سؤال که آیا در آن 15-1۶ روز حضورش در باشگاه برآورد 
کرده که استقلال چقدر بدهی دارد، گفت: اگر بدهی های مالیاتی را حذف کنیم که فکر 
می کنم حدود 120 میلیارد فقط بدهی مالیاتی وجود دارد، باشگاه استقلال حدود صد 
میلیارد دیگر بدهی دارد و این موضوع باید حتما مدیریت شود. متاسفانه با وجود اینکه این 
همه بدهی وجود دارد بسیاری از ارقام هم پیش خور هم شده است. مثلا بعد از حضورم 
در باشگاه به ایرانسل نامه نوشتم و از آنها خواستم کمک کنند ولی جالب است این شرکت 
پیغام داد باشگاه استقلال 2۶ میلیارد هم جلو جلو گرفته است یعنی آنها حتی از قرارداد 
خود نسبت به باشگاه جلوتر هستند. وقتی پیگیر شدم به من گفتند دو مدیرعامل این 

مبالغ را گرفته اند و استقلال حتی به این شرکت بدهکار هم هست. 
پیام من به مجیدی خصوصی بود

وی در خصوص صحبت هایی که پیرامون ارسال یک پیام صوتی به فرهاد مجیدی در 
زمان حضورش در استقلال مطرح شده است، گفت: من یک وویس معمولی و ساده به 
سرمربی تیمم ارسال کردم. معمولا مدیرعامل و سرمربی با هم ارتباط دارند و به یکدیگر 
پیام می دهند. ظاهرا فرهاد مجیدی فایلی که برای او ارسال کردم به برخی از دوستان خود 
فرستاده است ولی پیام من چیز خاصی نبود. من این پیام را خصوصی به فرهاد دادم که 
محتویات آن مربوط به یک جلسه بود. بعد از ارسال آن پیام هم مجیدی و رمضانی نزد من 
آمدند و با هم کلی برنامه ریزی کردیم و در فضای کاملا دوستانه همه چیز حل شد. نمی دانم 

چه بحثی پیش آمده که این مسئله امروز پررنگ شده است. 
مجیدی خودش اگر دوست داشت در مورد پیام صوتی من صحبت کند

سرپرست باشگاه استقلال در خصوص اینکه ظاهرا در آن پیام صوتی وی خطاب به 
مجیدی گفته از استقلال استعفا بدهد، گفت: چون مجیدی خودش این وویس را در 
اختیار دوستانش قرار داده اگر دوست داشت خودش در موردش صحبت کند، بهتر است. 
مجیدی اگر صلاح دانست می تواند وویس را به اشتراک بگذارد تا همه گوش کنند. در 
حالت مدیریت ارسال چنین پیامی اصلا ایرادی ندارد. من وقتی می خواهم یک مجموعه 
را مدیریت کنم باید تنبیه و تشویق در نظر بگیرم. به هر حال این هم نوعی از کار مدیریتی 
است که باید انجام شود. این مسئله که اتفاق خاصی نیست و پیش از این من با خیلی از 
مربیان مان برخوردهای عجیب و قریب هم داشته ام. در کار ما از این مسائل اتفاق می افتد 
ولی همانطور که اشاره کردم بعد از ارسال آن پیام ما یک جلسه دو ساعته داشتیم که با 

خوبی و خوشی منجر به برنامه ریزی شد.
اصلا قصد برکناری مجیدی را نداشتم و حامی او بودم

فتح الله زاده در پاسخ به این سؤال که آیا او قصد تعویض مجیدی را داشت یا خیر، گفت: 
اصلا چنین مسئله ای نیست. حتی اگر یک مدیرعامل تازه کار هم مدیریت استقلال را بر 
عهده می گرفت می دانست باید به یک مربی جوان که او هم تازه کارش را شروع کرده، 
فرصت بدهد. من تجربه سالها مدیریت در استقلال را دارم وهرگز چنین نیتی نداشتم. چرا 
باید مجیدی را تعویض کنم. آن هم در شرایطی که مجیدی سال ها شاگرد خودم بوده و با 
هم زندگی کرده ایم. اینکه من روی اصول مدیریتم یک پیامی ارسال کردم و خواسته ام یک 
مسئله را سفت بگیرم دلیل بر این است که می خواستم مجیدی را عوض کنم؟ به نظرم این 

مسئله شایعه غیرمنطقی بود که مطرح شده است.
خوب نیست زیر پای مجیدی را خالی کنیم

وی در خصوص اینکه بعد از مطرح شدن پیام صوتی وی به فرهاد مجیدی، بحث بازگشت 
قلعه نویی به استقلال مطرح شده است، گفت: من و شما بهتر می دانیم این صحبت ها 
مسائلی است که بعضی ها در قالب شیطنت مطرح می کنند و پشت آن اهداف وجود دارد. 
ممکن است فرهاد مجیدی وویس من را به کسی ارسال کرده و آن فرد هم چنین مسائلی 
را مطرح کرده باشد البته اینها همه گمانه زنی است. امیر قلعه نویی از مربیان بزرگ کشور 
است که  خودِ من با او چند جام گرفته ام اما نباید فراموش کنید وقتی ما یک مربی جوان و 
جویای نام را به عنوان سرمربی تیم انتخاب کرده ایم به دور از جوانمردی است که بخواهیم 
زیر پای او را خالی کنیم. من در پیامی که به فرهاد مجیدی ارسال کردم با او حرف معمولی 
و کاری زدم ولی امکان نداشت اجازه بدهم به او آسیب وارد شود. بحث من و مجیدی کاملا 
مدیریتی بوده اما اینگونه نیست که از مجیدی به عنوان سرمربی استقلال حمایت نکنم. 
این ناجوانمردانه است که یک مربی جوان را تنها بگذاریم و بخواهیم زیر پای او را خالی 
کنیم.من قبل از اینکه سرپرست باشگاه استقلال شوم از مجیدی حمایت کردم و وقتی 

مسئولیت گرفتم بیشتر پشت او ایستادم. تا جایی هم که لازم باشد از او حمایت می کنم.
 قلعه نویی از این روحیه ها ندارد که جای مجیدی را بگیرد

سرپرست باشگاه استقلال خاطرنشان کرد: فرهاد مجیدی سرمایه استقلال است و 
نباید با او رفتاری صورت بگیرد که این سرمایه را بسوزانیم. اتفاقا رفتاری که با منصوریان 
صورت گرفت مناسب نبود و ما با او هم نباید چنین برخوردی می کردیم.  مطمئن باشید 
امیر قلعه نویی از این روحیه ها ندارد که بخواهد جای فرهاد مجیدی را بگیرد. تصورم این 

است که یک عده می خواهند رابطه ها را خراب کنند.

قلعه نویی از این روحیه ها ندارد که جای مجیدی را بگیرد 

فتح الله زاده: اصلا قصد برکناری مجیدی را نداشتم

مهاجم اهل مالی استقلال ممکن است با همان شرایطی روبرو 
شود که دیگر ستاره های خارجی این تیم در سال های گذشته 

با آن مواجه شدند؛ جدایی تلخ!
آ  آندره  خوب  خارجی  خرید  دو  از  یکی  دیاباته  شیخ 
استراماچونی برای استقلال که بعد از یکی دو ماه ناامیدکننده 
در بدو ورود به ایران در مصاف با تراکتور در تبریز اوج گرفت و 
ظرف مدت کوتاهی به محبوب ترین چهره خارجی آبی ها در 
لیگ نوزدهم تبدیل شد ممکن است با سرنوشتی مواجه شود که 
در سال های گذشته برای سایر خارجی های موفق این تیم  رقم 
خورد، اتفاقی که حالا انتظار می رود مدیران جدید باشگاه برای 

ممانعت از آن نهایت تلاش خود را انجام بدهند.
مهاجم تنومند و بلندقامت اهل مالی که با سابقه ای نسبتا 
درخشان در فوتبال اروپا به خصوص در فرانسه و ایتالیا سر از 
استقلال در آورد تا در 31 سالگی تجربه بازی برای یکی از بزرگ 
ترین باشگاه های ایران و آسیا را در کارنامه اش ثبت کند چنان 
درخشید که بسیاری خاطرات بازی های مامه بابا تیام سنگالی 
را از یاد بردند، بازیکنی که جدایی اش استقلال را با چالش های 
تلخ بسیاری مواجه کرد و حالا در کاظیم پاشا در سوپرلیگ ترکیه 

می درخشد.
در شرایطی که طرفداران استقلال در این سال ها خاطرات تلخ 
زیادی از جدایی آسان ستاره های خارجی خود تجربه کردند 
این بار هم بعید نیست این سرنوشت برای شیخ دیاباته تکرار 
شود چون با ابهامات فراوان در پرداختی های مالی و بندهای 
موجود در قرارداد این بازیکن حتی باشگاه را نیز در مقطعی با 
ناامیدی زیادی در راه حفظ این بازیکن در استقلال مواجه کرد. 
شیخ که چند هفته قبل به عنوان آخرین خارجی ایران را به 
خاطر کروناویروس ترک و راهی فرانسه شد حالا برای بازگشت 
حسابی تن استقلالی ها را به لرزه درآورده چون شنیده می شود 
با لغو احتمالی لیگ برتر طرفداران باید خود را برای خداحافظی 

با او آماده کنند.
بنا به اعلام یکی از مسئولان استقلال با وجود این که قرارداد 
شیخ دیاباته با باشگاه دو ساله است اما بندی وجود دارد که سال 
دوم این قرارداد به صورت توافقی و با مذاکرات مجدد اعتبار 
خواهد داشت ضمن این که بندی نیز مثل تمام قراردادهای 
خارجی دیگر وجود دارد که او با اولین تاخیر دو ماهه در پرداخت 
های مالی و دستمزدهای توافقی می تواند به صورت یکطرفه 
فسخ و بازیکن آزاد قلمداد شود درست مثل اقدامی که چند روز 
پیش نیکولای بودروف بلغاری انجام داد و هیچ بعید نیست هروه 

میلیچ کروات نیز همین راه را برود.
قرارداد سال اول شیخ دیاباته با استقلال مبلغی در حدود 550 
هزار دلار +آپشن هایی در حدود 100 هزار دلار است که از این 

مبلغ استقلالی ها بیش از دو ماه است در پرداختی های خود به 
این بازیکن با وقفه و تاخیر روبرو شده اند. این مبلغ در صحبت 
های اولیه برای سال دوم می توانست تا 750 هزار دلار برای 
مهاجم اهل مالی افزایش داشته باشد اما از صحبت هایی که 
این بازیکن با رسانه های فرانسوی داشت او پیشنهادات به مراتب 
بهتری از کشورهای عرب حاشیه خلیج فارس بعد از درخشش 
با استقلال در لیگ قهرمانان دریافت کرده که شاید برای او نیز 

سرنوشتی جزء جدایی تلخ نمی شود متصور شد.
 شیخ بعد از پایان روند درمانی اش در کلینیک باشگاه استقلال 
به پاریس بازگشت تا در کنار خانواده اش روزهای کرونایی را 
پشت سر بگذارد. او در گفتگویی که با فرانس فوتبال داشت عملا 
از دریافت پیشنهادات از کشورهای عرب حاشیه خلیج فارس 

پرده برداشت و حتی مدعی شد دوست دارد یک سال بازی 
در عربستان را نیز تجربه کند، پیامی تلخ برای استقلالی ها که 
چندان روی حفظ او برنامه ریزی نداشته باشند چون شیخ بعد 
از یک سال بازی در تیمی عربستانی یا عرب در حاشیه خلیج 
فارس قصد بازگشت به فرانسه و خداحافظی در یکی از باشگاه 

های این کشور را دارد.
احمد سعادتمند مدیرعامل جدید استقلال روز شنبه  در اولین 
روز کاری خود در باشگاه نشست های زیادی با معاونت ها داشت 
از جمله نشستی چندساعتی با معاون مالی در خصوص بررسی 
قراردادهای مالی و پرداخت های معوق که یکی از مباحث نیز 
شرایط پرداختی ها به سه ستاره خارجی بود که بودجه ای بالغ 
بر 250 تا 2۸0 هزار دلار)بیش از چهار میلیارد تومان(نیاز داشت 
که بیشترین پرداختی نیز برای شیخ دیاباته بود که چیزی نزدیک 
به 120 هزار دلار است. سعادتمند بعد از اولین روز کاری ترجیح 
داد صحبتی پیرامون شرایط این بازیکنان از جمله شیخ انجام 
ندهد اما آن چه به گوش می رسد استقلال با دشواری های 
زیادی در تامین منابع مالی روبرو است و همین شرایط شانس 

ادامه همکاری با بازیکنی مثل دیاباته را کم می کند.
با این تفاسیر باید منتظر ماند و دید سرنوشت ادامه رقابت 
های لیگ برتر به کجا می انجامد. چون در صورتی که رقابت 
ها تعطیل شود دیگر بعید است طرفداران استقلال دوباره شیخ 
دیاباته مهاجم محبوب خود با آن شادی معروف"پنجه شیر"را در 
تیم ببینند تا او نیز به سرنوشتی مشابه با مامه بابا تیام و ... در 
سال های گذشته دچار شود، ستاره ای که از او به عنوان میراثی 
ارزشمند از سوی استراماچونی نام برده می شد و بسیاری از 
باشگاه های متمول عربی از حالا برای صید او تور خود را پهن 
کرده اند تا باز هم سر باشگاه استقلال در ماجرای جدایی او بی 
کلاه بماند آن هم تنها به خاطر همان کم و کاستی ها مدیریتی 

و مالی!

تکرار تاریخ برای میراث ارزشمند استراماچونی ؛

از"شیخ" استقلال " تیام" دوم نسازید! 

 سرپرست دبیرکلی فدراسیون فوتبال گفت: اختلاف نظر یا هرگونه سوء برداشتی که در 
مکاتبات دو جانبه فدراسیون و کنفدراسیون مطرح شده، قطعا حل و مرتفع می شود. 

 مهدی محمد نبی اظهار داشت: فدراسیون فوتبال ایران همواره تعامل و ارتباط نزدیکی با 
کنفدراسیون فوتبال آسیا داشته و مبادله نامه یا ایمیل ها درباره تشریفات و ساز و کار اداری 
موضوعات امری کاملا عادی در این ارتباط است اما متاسفانه سوء رفتارهایی در داخل کشور 

صورت گرفته که با مقاصد خاص منافع و موقعیت فوتبال کشور را در نظر نمی گیرند.
وی اضافه کرد: بنده با سابقه حدود ٨ سال دبیرکلی در فدراسیون همچنین ارتباطات و 
کرسی هایی که در AFC داشته ام بارها شاهد اختلاف نظر و برداشت های متفاوت قانونی 

درباره موضوعات گوناگون بودم اما تاسف برانگیز است که در چنین مسئله ای شاهد 
انعکاس جزئی ترین مکاتبات ای اف سی و فدراسیون فوتبال هستیم. این اتفاق تلخی است 
که موجب شده در مذاکرات و مکاتبات بین المللی فدراسیون فوتبال ایران مواجه با حاشیه و 

رفتارهای غیر معمول و نادرست کردد.

سرپرست دبیرکلی فدراسیون اضافه کرد:کنفدراسیون در این نامه ها موضع گیری له یا 
علیه شخص خاصی نداشته و تنها ایراد شکلی به تشریفات و رویه اداری عنوان کرده که 
اینگونه موارد در تعامل فدراسیون فوتبال با یک نهاد بالادستی مثل کنفدراسیون کاملا 

طبیعی و مرسوم است. در عین حال متاسفانه باید بگوییم از داخل کشور بی تقوایی هایی 
صورت گرفته و در راستای منافع فردی اطلاعات نادرستی منتقل شده است.

 AFC نبی همچنین افزود: حضور و فعالیت هر ایرانی در بخش ها و کمیته های مختلف
باعث افتخار است و ما هم ارتباط بسیار خوبی با کمیته های مختلف کنفدراسیون از جمله 
دپارتمان فدراسیون های عضو afc داشته و داریم. در این موضوع هم فدراسیون طبق 
مقررات و ضوابط اساسنامه عمل کرده است. با این وجود از رسانه ها درخواست می کنیم 
با توجه به حساسیت موضوع با در نظر گرفتن مصالح و منافع فوتبال کشور مثل همیشه در 

این مسیر هوشمندانه عمل کنند.

نبی سرپرست دبیرکلی فدراسیون فوتبال :
اختلاف نظر با کنفدراسیون فوتبال آسیا مرتفع می شود
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تبعات چرخش پول کثیف چیست؟

سیاست و ویروس پول های کثیف

یکی از اهداف طرح مسئله شفافیت و نظارت بر تامین مالی هزینه های انتخاباتی، 
جلوگیری از ورود پول های کثیف به چرخه انتخابات، عرصه سیاست و مناسبات قدرت 

است. 
»حکمرانی خوب« دارای الزامات مختلفی است. یکی از این الزامات شفافیت در ابعاد 
مختلف حکمرانی است. ناگفته پیدا است که شفافیت در حوزه انتخابات که مسیر و 
مجرای انتخاب کارگزاران اصلی هر نظام دموکراتیک است از ضروریات اداره کارآمد هر 

جامعه ای است. این دغدغه و الزام در ایران هم مورد توجه قرار گرفته است.
طرح مسئله شفافیت

شفافیت و نظارت بر تامین هزینه های انتخاباتی با سخنان وزیر کشور در سال 93 بار 
دیگر در فضای سیاسی و رسانه ای کشور طرح شد. در این سخنان کلیدواژه ای به کار 
رفته بود که اشاره به یکی از اهداف اصلی شفافیت در حوزه انتخابات دارد. در کنار 
نظام مند و چارچوب مند کردن محل تامین مالی هزینه های انتخاباتی و نظارت پذیر 
کردن آن، یکی از اهداف اصلی که شفافیت هزینه ها دنبال می کند جلوگیری از ورود 

پول های آلوده و یا کثیف به عرصه انتخابات است.
وزیر کشور دوم اسفند 93 و در ماه های منتهی به انتخابات دوره دهم مجلس شورای 
اسلامی در مورد مسئله شفافیت و ورود پول های کثیف به عرصه سیاست بیان داشت: 
گردش مالی قاچاق موادمخدر باعث اعمال قدرت قاچاقچیان در حوزه سیاست نیز 
می شود. بی شک بخشی از پول کثیف قاچاق موادمخدر در حوزه سیاست، انتخابات و 
انتقال قدرت سیاسی در کشور وارد می شود. به عنوان مثال فردی که به عنوان کاندیدای 
شورای شهر وارد این عرصه شده بود، برای جریان انتخاباتی خود دو میلیارد تومان هزینه 
کرده و مدعی است دوستان و رفقایش این هزینه ها را متقبل شده اند ولی سوال اینجا 
است که دوستان و رفقای وی چه نذری داشته اند که این پول را برای انتخابات این فرد 
هزینه کردند... برای پاک نگه داشتن قدرت از این آلودگی باید تلاش کرد تا پول های 

کثیف قاچاق موادمخدر وارد حوزه سیاست و قدرت نشوند.
 در پی این سخنان، وزیر کشور به مجلس فراخوانده شد و توضیحات بیشتری در مورد 
سخنان خود در مورد پول های کثیف داد: من در سخنرانی خود در 2/12/93 در جمع 
فرماندهان مبارزه با موادمخدر بر آثار و عواقب قاچاق و درآمدهای ناشی از آن صحبت 
کردم و تاثیر این پول در ابعاد مختلف را توضیح دادم...  در حوزه سیاسی این مسئله را 
مطرح کردم که اگر ما مراقب نباشیم قاچاقچیان و کسانی که به دنبال پول های کثیف 
هستند محتاج به حامی هستند و حامی خود را در حوزه قدرت جست وجو می کنند و 
اگر هوشیار نباشیم امکان دارد تا این افراد از طرق مختلف در حوزه سیاسی من جمله 
از طریق انتقاد قدرت که انتقال قدرت در قالب انتخابات صورت بگیرد اعمال نظر و 
اعمال نفوذ داشته باشند... چنانچه گردش ناسالم مالی موادمخدر در هر حوزه ای از 
جمله سیاست ورود کند منجر به فساد و قدرت گرفتن عوامل قاچاق در مناسبات آن 

حوزه خواهد شد.
وزیر کشور در تشریح گردش مالی قاچاق مواد مخدر هم در مجلس گفت:  3 میلیارد 
دلار از طریق مواد مخدر وارد عرصه اقتصادی کشورمان شده است، در 3 ماه اخیر با 
کیسی مواجه شدیم که فردی 35 ساله با 5 کلاس سواد در عرض 2 سال 200 تن جابجا 
کرده، برای اولین بار در طول تاریخ مبارزه پولشویی در کشور شبکه ای را شناسایی کردیم 
که در آن 2 هزار نفر با دارایی های یکسان به این فعالیت می پردازند... ما در شرایطی که 
به انتخابات نزدیک می شویم باید برای ایجاد اطمینان بیشتر به مردم از طریق لایحه یا 
طرح قانونی را بگذرانیم تا منشا کلیه هزینه های انتخاباتی مشخص و قابل نظارت باشد 
تا نشان دهیم ما خود دستمال پاکی هستیم چرا که شیشه های کثیف را باید با دستمال 

پاک تمیز کرد.
مفهوم و تبعات چرخش پول کثیف

پول کثیف یا پول سیاه بیش از آن که از مفاهیم حوزه سیاست باشد از مفاهیم علم 
اقتصاد است. در واقع فعالان عرصه سیاست این مفهوم را از علم اقتصاد وام گرفته اند. 
مطالعات گسترده ای پیرامون این مفهوم و شاخص های شناسایی آن در دنیا انجام  و در 
ایران هم قوانینی در این زمینه تصویب شده است. طبق استانداردهای جهانی اگر پولی 

دارای سه شاخص باشد از آن به عنوان پول کثیف نام برده می شود.
اولین شاخصی که باعث تفاوت  تمایز پول کثیف و سیاه می شود مسئله پرداخت 
مالیات است. اگر پول و درآمدی وجود داشته باشد که مالیات آن پرداخت نشده باشد، 
 پول سیاه نامیده می شود. دوم شاخص مسئله ثبت در دفاتر حسابداری اشخاص است 
به این معنا که دومین شرط برای تمیز بودن پول تمیز از کثیف، ثبت درآمد است. هر 

درآمدی که به ثبت نرسیده باشد پول سیاه نامیده می شود.  
مسئله سوم شفاف بودن ماهیت معامله مطابق قوانین موجود در این زمینه است. 
برای تمیز بودن پول منشاء آن  باید شفاف باشد. منشاء هر درآمدی باید شفاف و قابل 
رسیدگی باشد تا مشخص شود که از راه غیرقانونی بدست نیامده است. پولی که این 
قابلیت را نداشته باشد مشکوک است به اینکه از راه های غیرقانونی کسب شده است؛ 
معاملات نامشروع و غیرقانونی مانند رشوه، اختلاس، فروش اسلحه، مواد مخدر یا اموال 
مسروقه که پول حاصل از این امور پول کثیف است و سیستم بانکی باید مانع ورود این 

پول به نظام اقتصادی و تمیزشدن آن شوند.
طبق تعریفی که از شفافیت اقتصادی در دنیا وجود دارد، بخش هایی قابل توجه از 
اقتصاد ایران نیز وضعیت زیرزمینی دارد. برای فعالیت زیرزمینی لازم نیست که حتما 
فعالیت غیرمشروع انجام شود، همین که درآمدی منشاء مشخص و ثبت شده ای 
نداشته باشد یا در سیستم مالیاتی به ثبت نرسیده باشد، زیرزمینی و پول حاصل از 
آن کثیف نامیده می شود. حتی مراکزی که طبق قانون از مالیات معافند برای ایجاد 
شفافیت باید این درآمد را به اداره مالیات اظهار دارند و سپس مالیات آن ها صفر در 

نظر گرفته شود.
تصویب قانون شفافیت و نظارت بر تامین مالی منابع تبلیغات انتخاباتی در انتخابات 
مجلس شوری اسلامی اقدام مثبتی است، اگر قوانین مبارزه با پولشویی که در واقع 
بستر تولید پول های کثیف را از بین می برد، اجرایی شود. بدون اجرایی شدن این 
قوانین و تولید پول های کثیف، صاحبان این پول ها در صدد تاثیرگذاری در فرایندهای 
سیاسی خواهند بود و این وضع مسئله شفافیت و نظارت بر منابع انتخاباتی را سخت 

خواهد کرد.

 سخنگوی جامعه روحانیت مبارز می گوید:نگاه رهبری معظم انقلاب هم این نیست که 
دولت باید برود و رئیس جمهور باید استیضاح شود یا استعفا بدهد. نگاه رهبری این است که 

رئیس جمهور باید تا روز آخر بایستد و کار خودش را انجام دهد. 
معتقد به تغییر ساختار سیاسی است، تغییری که در نتیجه آن نقش احزاب پررنگ تر و جدی 
تر شود، احزابی که هم کادرسازی کنند، هم نماینده و رئیس جمهور انتخاب کنند هم برنامه 
بلندمدت داشته باشند هم مسئولیت بپذیرند، احزابی که به دنبال مصالح و منافع ملی باشند 
نه هوا و هوس لیدرهای خود. این ها را حجت الاسلام و المسلمین غلامرضا مصباحی مقدم 
می گوید، روحانی اصولگرا که سابقه چندین دوره حضور در پارلمان را دارد و تاکید می کند 

مردم اگر نارضایی دارند از بخش انتخابی حاکمیت است نه انتصابی. 
مصباحی مقدم معتقد است عقلای دو جریان باید دورهم جمع شوند و در همین راستا 
خبر از جلسات ویژه شمخانی دبیر شواری عالی امنیت ملی با چهره های شاخص اصولگرا 
و اصلاح طلب می دهد.از او می خواهیم نوع مناسبات مجلس آینده با دولت را پیش بینی 
کند که در پاسخ می گوید» مجلس یازدهم شبیه مجلس هفتم است نه نهم و با دولت تعامل 

خواهد کرد.«
آنچه می خوانید، مشروح گفتگو با غلامرضا مصباحی مقدم سخنگوی جامعه روحانیت 

مبارز است؛
آقای مصباحی مقدم! بعد از ۴۰ سال از عمر انقلاب فکر می کنید نظام و حاکمیت 

از کدام ناحیه آسیب پذیر است و نیازمند تغییر روش و حتی ساختار است؟
مهم این است که درکشور یک اصلاح ساختار از نظر سیاسی رخ دهد. اصلاح ساختار براین 
مبنا که مثلا ما به جای یک مجلس دو مجلس داشته باشیم و یا شاهد تغییری در ساختار 
مدیریتی کشور باشیم، به این معنا که مثلا به جای ریاست جمهوری نخست وزیری داشته 
باشیم که توسط پارلمان تعیین شود و از طرفی پارلمان بتواند نخست وزیر را انتخاب کند و از 
طرف دیگر بتواند او را استیضاح و برکنار کند و انتخاب مجددی برای نخست وزیری داشته 

باشد. 
باید تغییری در ساختار سیاسی صورت گیرد

این کار در جمهوری اسلامی شدنی است؟
با اصلاح قانون اساسی شدنی است. البته معتقدم اگر بنا شد نظام پارلمانی اولویت پیدا 
کند باید تغییری در ساختار سیاسی شکل بگیرد و آن شکل گیری احزاب است. ما الان شاهد 
تعدد بسیار زیاد احزاب هستیم اما هیچ کدام از آنها به معنای واقعی کلمه حزب نیستند؛ 
احزابی که مردم را نمایندگی کنند و مردم خواسته های خودشان را از طریق ورود به فعالیت 
های احزاب و شکل گیری احزاب دنبال کنند. اگر نظام پارلمانی مبتنی بر احزاب شکل بگیرد 

خیلی از هزینه هایی که ما الان می پردازیم کاهش پیدا خواهد کرد. 
ضعف در مدیریت کشور ناشی از نبود احزاب توانا و پرقدرت است

به  بیشتر  سیاسی  جریانات  و  احزاب  عملکرد  نوع  که  هستید  اعتقاد  براین 
اعتمادزدایی منجر شده است تا اعتماد زایی؟

من چون اعتقاد ندارم که الان حزبی وجود دارد، می توانم مساله را به این شکل بگویم که 
ما جریانات سیاسی یا جبهه های سیاسی داریم که گاهی بر شکل گیری مدیریت کشور 
اثرگذارند اما تاثیرشان هم آنچنان نیست که مسئولیت پذیر باشند، چون حزب نداریم. از این 
جهت مردم از مدیریت اجرایی کشور نارضایتی دارند. مردم از رهبری، امنیت ملی و قدرت 
نظامی ما نارضایتی ندارند. این ها دستاورد رهبری پرقدرت نظام جمهوری اسلامی است. 
آنچه که مردم را ناراضی کرده است عملکرد مدیریت اجرایی چه در بخش اقتصاد، چه در 
بخش مسائل اجتماعی، چه در بخش مسائل فرهنگی و چه در سیاست داخلی است. این 
هاست که مردم را ناراضی کرده است. این معلول این است که ما نه یک مجلس منسجم داریم 
و نه یک دولت پرقدرت منسجم. نبود این دو از ضعف ما در ساختار مدیریت کشور حکایت 
دارد که ناشی از نبود احزاب توانا و پرقدرتی است که مردم را نمایندگی کنند. اگر احزاب مردم 
را نمایندگی کنند مردم حرف هایشان را در حزب می زنند و اعتراضات شان را در حزب بیان 

می کنند نه اینکه این اعتراضات کف جامعه بیاید. 
چون فاقد حزب هستیم، ناکارآمدیم

پس شما اعتقاد دارید که اعتراضات و نارضایتی های مردم از بخش انتخابی 
حکومت است و نه انتصابی ...

دقیقا. ما چون فاقد احزاب هستیم ناکارآمدیم. اگر احزاب قوی داشتیم کارآمدی مان بالا 
می رفت. استدلال من این است که احزاب که در دنیا جایگاه روشنی دارند کادر می سازند 
و برای آینده کشور– یک یا دو دوره -برنامه ارائه می کنند. وقتی برنامه ارائه می کنند مردم به 

برنامه های آنها رای می دهند و احزاب برنامه های خود را به اجرا درمی آورند.اگر ناراضی بودند 
بعدا به حزب دیگری اعتماد می کنند که برنامه های بهتری را ارائه کند یا در اجرا تواناتر باشد.
احزاب چون کادر می سازندپیشاپیش می توانند رئیس جمهور را انتخاب کنند او را در سایه 
نگه دارند و برای دور آینده معرفی کنند. این نه تنها در ارتباط با رئیس جمهور بلکه در ارتباط 
با هیات همراه او، وزیران و مدیران اوست که به صورت حساب شده بر روی آنها کار می شود 

تا برای دور بعد آماده شوند.
با مجلس هم همین است. مجلس ما 290 نماینده دارد؛این نمایندگان ما  در ارتباط 
290 نفر تک آدم هستند نه 290 نفر همکار، هماهنگ، همفکر، هم اراده و تربیت شده. 
چون چنین چیزی وجود ندارد ما دچار آفت و روزمرگی هستیم و نگاه ها، نگاه های باری 
به هرجهت است.اگر ساختار حزبی داشتیم نگاه ها بلند مدت و زیربنایی می شد نه حل 
مشکلات روزمره. نگاه رهبری که سیاست ها را تدوین می کنند به مجمع تشخیص مصلحت 
می فرستند مشورت و ابلاغ می کنند بلندمدت است. به سیاست های کلی نظام نگاه کنید، 
همه آنها بلندمدت است. رهبری الگوی ایرانی اسلامی پیشرفت را برای 50 سال آینده معرفی 

می کنند. این نگاه بسیار بلندمدت است. 
احزاب نباید هوا و هوس لیدرهای خود را دنبال کنند

اگر نگاه کنید 70 – ۸0 درصد نمایندگان مجلسی که شکل گرفته در دوره بعدی حضور 
ندارند. این یعنی مردم به آنها اعتماد نکرده اند که آنها را برای دور بعد انتخاب کنند. چون 
انتخاب درست نبوده و اتفاقی که رخ داده پخته نبوده است. این اشکال عمده و اساسی است 
که در ساختار نظام سیاسی کشور وجود دارد. اما اگر احزابی قوی، قدرتمند، مدیریت شده و 
هماهنگ روی کار بیایند و کادر تربیت کنند،این احزاب مسئولیت پذیرند و مسئولیت هر دوره 
ای را که مجلس توسط آنها اکثریت پیدا کرده باشد را به عهده می گیرند و می توانند کشور را 
درست مدیریت کنند. احزاب باید در چارچوب قانون اساسی و سیاست های ابلاغی رهبری 

شکل بگیرند، نه احزابی که هواها و هوس های لیدرهای خود را دنبال کنند.
نگاه احزاب باید به منافع ملی و مصالح ملی باشد،نه اینکه به غرب و شرق باشد؛نباید دنبال 
وابستگی کشور به بیگانگان باشند.بنابراین ما باید تعریف مجددی از حزب داشته باشیم 
که حتما با تعاریف دنیا فرق می کند. این احزاب باید احزابی باشند که اصول و مبانی نظام 
جمهوری اسلامی را قبول کرده باشند و بر اساس این اصول خط و مشی مرامنامه و اساسنامه 
خود را شکل دهند. اگر چنین احزابی وجود داشته باشد حتما از وضعیت فعلی کشور موفق 

تر اداره می شود. 
بافت  که  اعتراضاتی  بودیم،  اعتراضات  برخی  بروز  شاهد  اخیر  سال  دریک 
معیشتی و اقتصادی داشتند اما منفک از اعتراضات سیاسی هم نبودند؟ پیام این 

اعتراضات در دهه چهارم انقلاب از نگاه شما چیست؟
عمده پیام اعتراضات پیام های مربوط به شرایط اقتصادی مردم است،هرچند که ممکن 
است پاره ای از محتوای سیاسی هم درآنها وجود داشته باشد.همه نظرسنجی هایی که در 
دهه اخیر از افکار عمومی صورت گرفته از این حکایت دارد که مهمترین مشکلات مورد نظر 
مردم مشکلات معیشتی، مشکل بیکاری جوانان، خصوصا جوانان تحصیل کرده , مشکل 
تورم است؛ خصوصا در مواردی که جهش تورمی صورت می گیرد و افزایش نرخ ارز را به دنبال 
دارد که اثر روانی بر روی همه کالاها و خدمات منعکس می شود. همچنین مشکل بی ثباتی 

در قیمت ها، در اوضاع اقتصادی و قوانین و مقررات است.
این ها بسیار بر افکار عمومی اثرگذار است. اما اینکه اثر سیاسی هم دارد، خودش 
را در واکنش مردم در انتخابات نشان می دهد. یعنی اگر ببینند مدیریت اجرایی و 
سیاسی کشور ناتوانی هایی دارد خودش را در انتخابات مجلس و ریاست جمهوری 
نشان می دهد. اما چون از انتخابات ریاست جمهوری فاصله گرفته ایم در انتخابات 

مجلس شورای اسلامی خودش را نشان داد. 
در صحبت های خودتان از تغییر ساختار سیاسی صحبت کردید. آیا بعد از گذشت چهار 
دهه از انقلاب نباید عقلای جریانات سیاسی چپ و راست کنار هم جمع شوند و برای بازسازی 

افکار عمومی یا نظام ساختاری چاره اندیشی کنند؟
بسیار خوب است که چنین اتفاقی بیفتد. البته این را بگویم که آقای شمخانی دبیر شورای 
عالی امنیت ملی قبل از ماجرای شیوع ویروس کرونا جلساتی را دو هفته یکبار برگزار می کردند 
و از دو طیف اصولگرا و اصلاح طلب برای تحلیل اتفاقاتی مثل اعتراضات مردم بعد از افزایش 

قیمت بنزین دعوت می کردند که جلسات خوبی بود. 
در جلسات چه مباحثی مطرح می شد و چه کسانی در آن حضور داشتند؟

اگر دنبال اشخاص هستید مفصل است. باید از خود دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی 

بخواهید که لیست آنها را در اختیارتان قرار دهند. اما افراد شاخصی در هردو جریان سیاسی 
در آن حضور پیدا می کردند و دیدگاه های خود را درباره علت و عامل اعتراضات مردم را هم 
نسبت به سال قبل و هم نسبت سال جاری مطرح می کردند. چنین محفلی می تواند به ایده 

ای که شما تعقیب می کنید کمک کند.
ناکارآمدی مجلس را نباید به پای ساختار گذاشت

در  از دخالت  بود.  نقد  اخیر در چند بخش مورد  نظام سیاسی در یک سال 
به  عملکرد مجلس از سوی نهادهای بالا دستی صحبت می شد، بعضی معتقد 
برگزاری رفراندوم بودند، بعضی افراد هم مثل شما از تشکیل نظام پارلمانی صحبت 
کرده اند، عده ای هم معتقد به افزایش اختیارات رئیس جمهور بودند و ... . فکر نمی 
کنید تغییری در قانون اساسی باید صورت بگیرد که این چالش ها را یکباره حل کند؟ 
هرکدام از مسائلی که شما مطرح کردید باید به صورت جداگانه مورد گفت و گو قرار بگیرد.
این چند مطلب و سوال بود نه یک مطلب. مساله ناکارآمدی مجلس در این دوره ظهور و بروز 
بسیار روشنی داشت.بالتبع وقتی مجلس ناکارآمد باشد نهادهای بالادستی اشکال می گیرند 
و موافقت و مخالفت می کنند. این را نمی شود پای ساختار گذاشت. گاهی اوقات ساختار 
درست است اما به گونه ای مناصبی که به میدان آمده اند نتوانسته اند از پس تکالیفی که 
مردم از آنها مطالبه می کنند برآیند. این لزوما ما را به تغییر ساختار نمی رساند بلکه آنچه پدید 
آمده آن است که عده ای بدون آنکه مردم از آنها شناخت کافی داشته باشند بر اثر یک سری 

تبلیغات روی کار آمدند.
درباره نمایندگان دوره کنونی مجلس شورای اسلامی تهران یک نظرسنجی صورت گرفت 
اما فقط عده ای نام دو نفر را بیان کردند.این یعنی این جورانتخابات و روی کار آمدن ها، روی 
کار آمدن درستی نیست.بالتبع کارکردش این خواهد شد کهمجلس در راس امور قرار نمی 
گیرد. مجمع تشخیص یا هیات عالی نظارت آن سیاست های رهبری را با مصوبات تطبیق 
می دهد و می گوید مصوبات با این سیاست ها نمی خواند، آن را اصلاح کنید. نمایندگان 
در می ماند که چه کار کنند. آنچه شما گفتید لزوما ما را به تغییر ساختار نمی رساند. آنچه من 
گفتم برای سوال قبلی شما کافی بود. ما نیازمند اصلاح ساختاریم و این اصلاح ساختار می 
تواند با حفظ قانون اساسی فعلی یا تغییر قانون اساسی فعلی انجام شود. آنچه مهم است 
مساله فقدان احزاب کارآمد است. این موضوع به دولت مجلس ناکارآمد و دولت ناکارآمد منجر 

می شود. 
نه آمریکا به برجام بازخواهد گشت نه آبی از اروپایی ها گرم می شود

آقای مصباحی مقدم! شما مهمترین چالش دولت به طور عام در سال ۹۹ را در 
چه حوزه ای می بینید؟ فکر می کنید از ناحیه فشارهای داخلی و معیشتی باشد یا 

فشار خارجی و مسائل دیپلماسی؟
ما در ارتباط با مسائل خارجی به حداکثر فشارها رسیدیم و از آنها عبور کردیم.آمریکا همه 
توانی که برای فشار علیه نظام جمهوری اسلامی داشت را به کار گرفت. هیچ اهرم قدرت 
دیگری ندارد که بخواهد فشار جدید وارد کند. مساله کرونا هم مساله تازه ای شد. اما از 
انشاءالله بعد از اینکه این اپیدمی پشت سر گذاشته شود سال 99 با چالش جدیدی رو به رو 
نیستیم چرا که به یک شرایط نسبتا با ثباتی خواهیم رسید.بنگاه های اقتصادی ما در سال 
9۸ به این نتیجه رسیدند که نه از اروپا آبی گرم می شود و نه آمریکا به برجام بازخواهد گشت. 
بنابراین بنا را بر این گذاشته اند که دست شان را روی زانوی خود بگیرند و بلند شوند. تجربه 

کرونا هم از نظر به کار گیری ظرفیت های داخلی تجربه مثبتی بود.
ظرفیت های داخلی در این تجربه بیشتر به کار گرفته شدند و نشان داده شد که ما می توانیم 
روی پای خودمان بایستیم و مشکلات مان را حل کنیم. این باور بسیار ارزشمند است و اثرات 
مثبتی را گذاشته است. نتیجه اش هم این شده که بنا بر گزارش رئیس محترم بانک مرکزی 
اقتصاد ما وضعیت رو به شرایط مثبت را می گذراند، به این معنا که اقتصاد ما دارد به تدریج 
از شرایط رکود خارج می شود. ما در بخش پوشاک و لوازم خانگی تولید بیشتری داشتیم. 
صادرات ما صادرات خوبی بود. گزارش های گمرکات ما هم تا روزهای گذشته نشان می دهد 
که نزدیک 40 میلیارد دلار صادرات کالاهای غیرنفتی داشته ایم. کمااینکه به همین اندازه 
واردات موارد اولیه و کالاهای واسطه و اولیه داشته ایم. این نشان دهنده یک اتفاق مبارک 
است که در اقتصاد ما رخ می دهد. از این جهت سال 99 به نظر من سال امیدبخشی است، 
نرخ تورم که الان حدود 40 درصد است در سال 99 رو به کاهش خواهد گذاشت و شرایط 
تولید بهبود پیدا خواهد کرد. مهم این است که دولت، بخش خصوصی و مردم بتوانند بر روی 
ظرفیت های داخلی کشور کار کنند و اگر بر روی ظرفیت های داخلی بیشتر کار کنند شرایط 

ما بهبود هم پیدا می کند. 
نگاه رهبری این نیست که رئیس جمهور استیضاح شود یا استعفا بدهد

کمتر از دو ماه دیگر شاهد روی کار آمدن مجلس یازدهم هم هستیم. مجلسی که 
اکثریت آن را منتقدین دولت تشکیل می دهد. آیا روی کار آمدن چنین مجلسی ممکن 

است باعث به وجود آمدن روابط پرتنش بین دولت و مجلس شود؟
من این را پیش بینی نمی کنم. چون کسانی که به مجلس راه پیدا کرده اند شخصیت های 
عاقلی هستند و می دانند که دولتی نیست که منبعث از دیدگاه آنهاست اما بالاخره این دولت، 
دولت مستقر است و باید با این دولت کار کرد. نگاه رهبری معظم انقلاب هم این نیست که 
دولت باید برود و رئیس جمهور باید استیضاح شود یا استعفا بدهد. نگاه رهبری این است 
که رئیس جمهور باید تا روز آخر بایستد و کار خودش را انجام دهد. اما انتظار این است که 
دولت بسیار فعال شود و در مدت باقی مانده زحمت بیشتری بکشد. مجلس اگر مجلس قابلی 
باشد می تواند دولت را به کار بکشد و این نگاه درست است. معنای این حرف کنار گذاشتن 
انتقادات نیست. ما انتقاد را چالش نمی دانیم. انتقاد آن گاه چالش خواهد بود که همراه 
با راهنمایی و ارائه طریق نباشد. من تصور می کنم که مجلس آینده به کمک دولت خواهد 
آمد. تجربه های قبلی ما هم این را نشان می دهد. مجلس هفتم با دولت آقای خاتمی رو به 
رو شد و هیچ چالش جدی با دولت نداشت  و کمک کرد که دولت بتواند شرایط اقتصادی را 

بهبود دهد. 
مجلس یازدهم شبیه مجلس هفتم است نه نهم

ممکن نیست مجلس یازدهم شبیه مجلس نهم باشد؟
تصور می کنم به مجلس هفتم بیشتر شبیه باشد. چون نگاه سیاسی شان به مجلس هفتم 
خیلی شباهت دارد. کسانی که به مجلس راه پیدا کرده اند از طیفی هستند که مجلس هفتم 

را پوشش داده اند.
فکر می کنید رفتارهای نماینگان در این دوره می تواند در پیروزی اصولگرایان در 

انتخابات ۱۴۰۰ اثرگذار باشد؟
این برمی گردد به اینکه این رفتارها منشاء رضایت مردم واقع شود یا نه. اگر بتوانند رضایت 

خاطر مردم را جلب کنند حتما تاثیر گذار خواهد بود. 

غلامرضا مصباحی مقدم:

نگاه رهبری استعفا یا استیضاح رئیس جمهور نیست

تحقیق و تفحص از عملکرد دستگاه ها و سازمان ها و پیگیری چرایی و 
چگونگی حوادث و تخلفات بخشی از رسالت مجلس شورای اسلامی است، 
اما تراکم کمّی و نبود ضمانت اجرایی از چالش های این بعد نظارتی نهاد 

قانونگذاری کشور است. 
علی لاریجانی رییس مجلس شورای اسلامی در نشست خبری که در 
بهمن ماه 9۸ برگزار شد، در خصوص وظایف نظارتی مجلس دهم گفت: 
مجلس دهم 1۶2 قانون، 1۶5 سؤال، ۶ استیضاح، ۶ تحقیق و تفحص و 
احصاء 13 تخلف اجرایی و ۶4 جلسه غیرعلنی و یک سؤال از رئیس جمهور 
داشت. به گفته وی نمایندگان در این دوره دو هزار و 452 جلسه نظارتی با 
حضور مسوولان دستگاه های اجرایی داشته اند که منجر به ارائه 3۸ گزارش 
از عملکرد دستگاه ها شد که 34 مورد آن در صحن علنی قرائت شده است.
 تحقیق و تفحص از عملکرد دستگاه ها یکی از ارکان بعد نظارتی نهاد 
قانونگذاری است. تحقیق و تفحص از عملکرد سازمان خصوصی سازی، 
نحوه واگذاری ماشین سازی تبریز، واگذاری پالایشگاه کرمانشاه،  و واگذاری 
معادن از مهمترین موضوعاتی بود که نمایندگان با سازوکار تحقیق و تفحص 
به دنبال برخورد با تخلفات صورت گرفته و یا جلوگیری از بروز تخلف شدند.

تحقیق و تفحص از سازمان خصوصی سازی
نخستین  در  خصوصی سازی  سازمان  عملکرد  از  تفحص  و  تحقیق 
هفته های سال 9۸ در مجلس شورای اسلامی کلید خورد؛ نمایندگان در 
جلسه علنی دوشنبه)19 فروردین( با تحقیق و تفحص از عملکرد سازمان 
خصوصی سازی با محورهای از جمله میزان رعایت قوانین خصوصی سازی 
در واگذاری ها، عملکرد سازمان در خصوص میزان رشد و پویایی شرکت های 
واگذار شده، عملکرد سازمان در واگذاری ماشین سازی تبریز، پالایشگاه 

کرمانشاه، هپکو اراک و ... موافقت کردند.
سازمان  از  تفحص  و  تحقیق  ضرورت  این  با  مجلس  موافقت  از  پس 
خصوصی سازی گزارش این تحقیق و تفحص در محورهای جداگانه در در 

جلسات علنی مجلس شورای اسلامی ارائه شد.
تحقیق و تفحص نحوه واگذاری ماشین سازی تبریز

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی سه شنبه)20 فروردین 
9۸( با تحقیق و تفحص از نحوه واگذاری شرکت ماشین سازی تبریز و 
املاک مربوطه و همچنین شرکت آذر چلیک توسط سازمان خصوصی 
سازی موافقت کردند. بررسی نحوه تامین مالی و تعهدات خریدار در حین و 
پس از واگذاری؛ بررسی نحوه ارزیابی، قیمت گذاری و واگذاری؛ چگونگی 
احراز صلاحیت و اهلیت خریدار؛  نحوه اجرای قانون در خصوص نگهداری 
کارکنان شرکت؛ قوانین و مقررات در خصوص ثبت سفارش ها، واردات و 
صادرات شرکت؛ بررسی چگونگی و نحوه تخصیص ارز به شرکت و تعهدات 

بانکی از مهمترین محورهای این تحقیق و تفحص عنوان شد.
مجلس  نمایندگان  انتقاد  مورد  مختلف  شکل های  به  واگذاری ها  این 
شورای اسلامی قرار گرفت که در نطق ها و تذکرات خود عنوان کردند که این 

اقدامات نه واگذاری که تاراج اموال عمومی بوده است.
امور  وزیر  از  سوالی  در  آباد  پارس  نماینده  شقلان  پورحسین  شکور 
اقتصادی و دارایی درباره واگذاری شرکت ماشین سازی تبریز گفت: این 
بنگاه به فردی واگذار شد که اهلیّت لازم را نداشت و سرمایه اولیه برای 

خرید این بنگاه را از سودهای حاصل از ارز یارانه ای تأمین کرده بود و امروز 
این بنگاه در شرایط بدی قرار دارد. از این رو با تصمیم گیری صورت گرفته 
ماشین سازی تبریز به صندوق فولاد واگذار شده که متأسفانه مدیرعامل این 

صندوق نیز سابقه تولیدی ندارد.
با این حال به گفته احمد علیرضابیگی نماینده تبریز و عضو هیئت تحقیق 
و تفحص از واگذاری ماشین سازی تبریز با توجه به کشف فساد عدیده در 
این واگذاری، پس از محاکمه قربانعلی، این واگذاری ابطال شد. با وجود 
پیگیری نمایندگان مبنی بر واگذاری مجدد این شرکت به صندوق فولاد، 
با مصوبه اخیر هیئت واگذاری، ادعای صندوق فولاد مردود و ماشین سازی 
تبریز به سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران بازگشت بنابراین ادامه 
تعلق حقوق مالکانه شرکت از صندوق بازنشستگی فولاد، سلب و به دولت 

ارجاع شد.
واگذاری پالایشگاه کرمانشاه به فردی بدون اهلیت

گزارش تحقیق و تفحص از پالایشگاه نفت کرمانشاه در تاریخ 29 تیر 9۸ 
در مجلس قرائت شد، این پالایشگاه در سال 95 واگذار شده بود، اما شیوه 
قیمت گذاری و ماجرای فروش قسطی آن پای این واگذاری را به مجلس باز 

کرد و نمایندگان مجلس خواستار پیگیری موضوع واگذاری شدند.
به گفته سید جواد حسینی کیا نماینده سنقر و کلیایی و عضو کمیسیون 
نفت  پالایشگاه  تخلف  پرونده  اسلامی  شورای  مجلس  معادن  و  صنایع 
کرمانشاه در مجلس پس از مشمولیت ماده 234، به قوه قضاییه ارسال شده 

منتظر رای قضایی درباره متخلفان آن است.
که  است  ای  مساله  واگذاری،  شرایط  از  یکی  عنوان  به  اهلیت  نبود 
حسینی کیا به عنوان یکی از نمایندگان استان کرمانشاه به آن اشاره کرده 
و گفته بود: خریدار پالایشگاه اهلیت مدیریتی ندارد چراکه 10 درصد 
اقساطی -که باید در مرحله نخست پرداخت می کرد را از بانک دی وام 

دریافت کرده است- لذا پشتوانه مالی برای اداره پالایشگاه ندارد.
این نماینده از مسئولان درخواست کرد به دنبال واگذاری غیرعادلانه این 
پالایشگاه، اقداماتی جهت مقابله با هدر رفت سرمایه آن انجام دهند، به این 
منظور باید پالایشگاه کرمانشاه یا به دولت بازگردانده شود یا آن را به قیمت 

مناسب و اعمال شرایط جدید مجددا واگذار کنند.
بنابر مصوبه 29 تیر 9۸ مجلس شورای اسلامی؛ گزارش بررسی تحقیق 
و تفحص از واگذاری پالایشگاه کرمانشاه، که بنابر ماده 234 آیین نامه  
داخلی مجلس شورای اسلامی درباره عدم اجرای ماده 21 قانون اجرای 
سیاست های کلی اصل 44 قانون اساسی و عدم رعایت شئونات در ماده 4 
آیین نامه  اجرایی شیوه قیمت گذاری بنگاه ها در واگذاری این شرکت تهیه 

شده بود، به قوه قضاییه ارجاع شد.
تحقیق و تفحص از عملکرد وزارت صمت

 در خصوص واگذاری معادن
دیگر  از  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزارت  عملکرد  از  تفحص  و  تحقیق 
موضوعاتی بود که مجلس دهم پیگیری کرد.  بررسی وضعیت موجود 
معادن کشور وارائه تصویر کلان بخش معدن بر اساس اطلاعات موجود، 
بررسی فرآیندهای دریافت حقوق  دولتی  معادن، نحوه  محاسبه  جرایم  
متخلفین، مصوبات  جرایم  میزان مبالغ جرایم اخذ شده به تفکیک استانها، 

بررسی اقدامات به عمل آمده در استان ها به منظور جلوگیری از خام فروشی 
موادمعدنی و سیاستگذاری در خصوص تکمیل زنجیره ارزش محصولات 
معدنی و فلزی، بررسی رسیدگی به اعتراضات و شکایات در خصوص نحوه 
واگذاری ها و ثبت محدوده ها و موارد دیگر از مهمترین محورهای این تحقیق 

و تفحص بود.
گزارش این بررسی در جلسه علنی 27 فروردین 9۸ به قوه قضاییه ارجاع 
شد؛ به گفته نادر قاضی پور نماینده ارومیه در این باره؛ عدم وجود سامانه 
متمرکز برای ارائه اطلاعات و آمار حوزه معادن کشور در وزارت صنعت، معدن 
و تجارت یکی از مهم ترین چالش های تحقیق و تفحص بود به طوری که آمار 
ارائه شده توسط سازمان های استانی عموما دارای تناقضات متعدد بوده و 

کامل و جامع نیست.
عملکرد بانک مرکزی؛ روی میز مجلسی ها

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی 15 اردیبهشت 9۸ 
تحقیق و تفحص از بانک مرکزی را با 13 محور تصویب کردند؛ عدم نظارت 
صحیح بر بانک ها و موسسات مالی و اعتباری اعم از مجاز یا غیرمجاز که 
موجب شده نرخ های سود غیرمتعارف به سپرده ها پرداخت نمایند؛ نقش 
و تأثیر نیروهای ضعیف جهت مدیریت عاملی و عضویت در هیأت مدیره 
بانک ها و موسسات مالی و اعتباری که باعث اتلاف میلیاردها تومان از 
از  منابع مردم شده است؛ عدم تصمیم گیری در خصوص عده کثیری 
سپرده گذاران که سپرده های آنان در موسسات بانکی بلاتکلیف مانده و 
موجب بدبینی به نظام مقدس جمهوری اسلامی ایران شده است؛ عدم 
اعمال سیاست های پولی و عدم هماهنگی با نظام مالی و ارزی موجب 
خروج سپرده ها از بانک ها علی الخصوص بانک های دولتی شده  از جمله 

محورهای این تحقیق و تفحص به شمار می رود.
عدم رتبه بندی بانک ها و موسسات اعتباری؛ انتقال تعدادی از مدیران 
بانک های مرکزی از بانک های مرکزی و بر عکس در زمان اشتغال؛ عملکرد 
بانک مرکزی در اجرای قانون پولی و بانکی کشور و دیگر قوانین در خصوص 
عملیات بانکی بدون ربا، مبارزه با پولشویی و تأمین مالی تروریسم و همچنین 
نحوه محاسبه نرخ سود تسهیلات و نحوه تعلق جرایم تأخیر و بخشودگی ها؛ 
بررسی نحوه تخصیص ارز و نحوه مدیریت بازار ارز؛  نحوه صدور مجوز برای 
بانک ها، موسسات مالی و اعتباری، لیزینگ ها و صرافی ها و نظارت بر آنها و  
نحوه پرداخت حقوق و مزایا به مدیران ارشد بانک مرکزی و بانک های عامل 

از سال 13۸0 تاکنون از دیگر محورهای این تحقیق و تفحص بود.
حسینعلی حاجی دلیگانی از نمایندگان درخواست کننده تحقیق و 
تفحص از عملکرد بانک مرکزی با بیان اینکه این تحقیق و تفحص از زمان 
مسائل موسسات مالی مطرح شده، گفته بود: به دلیل اینکه مشکلات 
بسیاری از هموطنان در خصوص موسسات مالی حل نشده بود و این 
بود  گرفته  صورت  مرکزی  بانک  قبلی  ریاست  مدیریت  زمان  در  مسائل 
اتفاقات تازه ای صورت نگرفت که با تصویب این تحقیق و تفحص می توان 

خلاء ها و زوایای پنهان در این موضوع را مورد بررسی قرار داد.
تحقیق و تفحص از شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی 20 آبان 9۸  با تحقیق 
و تفحص از عملکرد شرکت شهر فرودگاهی امام خمینی موافقت کردند. 

درخواست این تحقیق و تفحص در راستای اجرای ماده 212 آیین نامه 
داخلی مجلس شورای اسلامی مطرح شد؛ بررسی نحوه رعایت صرفه 
و صلاح عمومی در قراردادهایی مانند »سی آی پی« پارکینگ ها، هتل، 
غرف، صرافی، تابلوهای تبلیغاتی، محوطه سازی ترمینال سلام، برف روبی 
و واگذاری اراضی و نحوه ی وصول و هزینه کرد درآمدها و منابع شرکت  از 

مهمترین محورهای این تحقیق و تفحص عنوان شد.
محمد علی پور مختار  نماینده کبودرآهنگ یکی از درخواست کنندگان 
این تحقیق و تفحص درباره دلایل این درخواست گفته بود: با وجود تحولات 
در مدیریت این شرکت و انجام اصلاحاتی باید عملکرد مدیران قبل مورد 
بررسی قرار می گرفت. قراردادی به مدت 23 سال برای واگذاری خدمات و 
تبلیغات و خدمات فروشگاهی و بخش سی آی پی فرودگاه امام منعقد شده 
که طرف این قرارداد یکی از کارکنان بازنشسته همان جا است. مبلغ قرارداد 
11 میلیارد تومان است که فقط از چند بخش در یک سال 90 میلیارد تومان 
کسب درآمد کرده و صرفا از محل درآمد پارکینگ در یک سال 10 میلیارد 

تومان درآمد به دست آورده است.
به گفته این نماینده نحوه واگذاری بخش سی آی پی فرودگاه امام نیز 
محل ابهام بوده و با وجود انجام اصلاحاتی باز هم وضعیت بخش هایی 
همچون واحدهای خدماتی و نظافتی و تعمیر و فنی و تبلیغاتی ابهام 
دارد. همچنین عملکرد هزینه ای و درآمدی فرودگاه امام مشخص نیست 
و اطلاعاتی در این باره نداریم. وضعیت ساختمان ها و سالن های فرودگاه 
بسیار حقیر و نامناسب است. بیش از دو دهه از فعالیت این شرکت می گذرد 

اما عملکرد بسیار ضعیف است.
عملکرد سازمان هلال احمر کشور زیر ذره بین نظارت مجلس

تحقیق و تفحص از عملکرد سازمان هلال احمر در جلسه 2 دی 9۸ در 
مجلس شورای اسلامی تصویب شد. این تحقیق وتفحص با اما و اگرهایی 
در مجلس مواجه بود تا اینکه نمایندگان سرانجام با آن موافقت کردند؛ 
بررسی سفرهای خارجی به لحاظ ضرورت و هزینه های مترتب آن؛ درآمدها 
و هزینه های کمک های مردمی؛ بررسی کارآیی اقدامات پیشگیرانه و آموزش 
همگانی؛ بررسی نحوه خریده های انجام شده توسط جمعیت؛ بررسی 

وضعیت انبارهای جمعیت هلال احمر؛ بررسی عملکرد بیمارستان دبی و  
بررسی پروژهای شرکت سرمایه گذاری هلال احمر مهمترین محورهای این 

تحقیق و تفحص است.
تحقیق و تفحص و نبود ضمانت اجرا

تحقیق و تفحص از نحوه اجرای هدفمندی یارانه ها، سقوط هواپیمای 
یاسوج، عملکرد سازمان تامین اجتماعی و همچنین تحقیق و تفحص از 
عملکرد برخی دیگر از سازمان ها و دستگاه ها از جمله مواردی است که 
هنوز بلاتکلیف است؛ این بررسی ها به عنوان بخشی از عملکرد نظارتی 
مجلس شورای اسلامی پس از اخذ نتیجه برای پیگیری به دستگاه قضا 

ارجاع می شوند.
نگاهی به کارنامه مجلس دهم درباره تحقیق و تفحص ها نشان می دهد 
که بیش از آنکه به تعیین تکلیف این موارد و بررسی ها توجه شود، کمیت 

آنها مدنظر بوده است.
 داود محمدی رییس کمیسیون اصل نودم قانون اساسی در این باره گفته 
است: در هر دوره تعداد تحقیق و تفحص ها نسبت به دوره قبل رشد بی رویه 
ای داشته اما این افراط در به کارگیری این ابزار نظارتی به معنای کارآمدی آن 
نبوده است. بسیاری از تحقیق و تفحص ها در مراحل اولیه رها می شود یا به 
اهداف پیش بینی شده خود نمی رسد در حالی که هزینه زیادی به مجلس 
تحمیل می کند بر همین اساس باید در انتخاب موضوعات و همچنین نوع 

پرداختن به آن دقت بیشتری شود.  
از طرفی چنانکه رییس کمیسیون اصل نود نیز گفته است؛ ضمانت 
اجرایی برای این نتایج این تحقیق و تفحص ها وجود ندارد؛ »پس از آنکه 
از مجلس خارج می شود به خوبی توسط دستگاه های ذی ربط پیگیری 
بر  مجلس  نظارتی  بعد  است  گفته  محمدی  که  طور  آن  نمی شود.« 
عملکرد دستگاهها صرفا یک حلقه از زنجیر برخورد با فساد و تخلفات در 
دستگاه هاست و این اقدامات زمانی می تواند نتیجه بخش باشد که این 
گزارش ها هم از سوی دستگاه هایی که موضوع تحقیق و تفحص هستند 
به عنوان ابزاری برای کارآمدی در نظر گرفته شود و هم  سایر دستگاه های 

نظارتی برای بازدارندگی در این خصوص اقدام کنند.

چرا تحقیق و تفحص ها به نتیجه نمی رسد؟

تراکم و نبود ضمانت اجرایی؛ پاشنه آشیل تحقیق و تفحص ها

جعفر برزگر*



  آیا کنکور ۹۹ به تعویق می افتد؟ 
مشکلاتی که جامعه متأثر از ویروس کرونا متحمل شده، حالا برای بسیاری از داوطلبان آزمون سراسری 
سال جاری این پرسش را به وجود آورده که بالاخره زمان دقیق کنکور 99 چه زمانی است؟ آیا کنکور 
امسال به تعویق می افتد یا خیر؟درهمین رابطه محمدمهدی زاهدی رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات 
مجلس شورای اسلامی گفت: تصمیم گیری در رابطه با کنکور در حیطه وظایف شورای سنجش 
و پذیرش دانشجو است و به تعویق افتادن زمان برگزاری کنکور هم باید در شورای سنجش و پذیرش 
دانشجو بررسی شود. اما منطقی است که تعویق زمان برگزاری امتحانات نهایی مدارس سبب تاخیر در 
برگزاری کنکور سراسری 99 شود.زاهدی افزود: در اولین فرصت آغاز دوباره سیستم کاری، موضوع در 
کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس بررسی خواهد شد و باز هم به داوطلبان این آزمون اطمینان خاطر 
می دهیم که بین برگزاری امتحانات نهایی و کنکور سال 99 فرصت کافی وجود داشته باشد.وی گفت: 
ابتدا باید وضعیت آغاز کار مدارس و دانشگاه ها مشخص شود سپس زمان برگزاری کنکور تعیین شود 
که به نظر می رسد در وضعیت فعلی امکان برگزاری کنکور سراسری 99 در تاریخ مشخص شده نباشد و 
کنکور 99 به تعویق بیافتد. البته اگر شرایط برگزاری کنکور فراهم نشد درباره کنکور قانونی وجود دارد که 
می توان  اختیار پذیرش دانشجو براساس سوابق تحصیلی را به دانشگاه ها داد. اما در این بین گمانه زنی ها 

برای آزمایش ایده گزینش دانشگاه ها صرفا براساس سوابق تحصیلی هم وجود دارد. 

طعنه کرونایی محسن هاشمی به روحانی
رییس شورای شهر تهران با بیان اینکه خوب نیست در این دوره انقدر محافظه کاری نسبت به خودمان 
داشته باشیم، تاکید کرد:یک زمانی هست به اجبار می گویند اعضای شورا انسان هایی وزین هستند و اگر 
مشکلی برایشان پیش بیاید کار های کشور زمین می ماند ودر نتیجه باید قرنطینه شوند مثل آقای رییس 
جمهور که کسی ایشان را نمیبیند. محسن هاشمی در جریان بررسی پیشنهاد الهام فخاری عضو شورا و 
12تن دیگر مبنی بر مجازی شدن جلسات صحن گفت:برای آنکه در شرایط بحرانی شورا امکان برگزار 
کردن جلسات به صورت مجازی را داشته باشد هیئت رییسه شورا از طریق هیئت وزیران این موضوع را 
پیگیری می کند، اما فعلا طبق قانون ما باید 2بار در ماه جلسه صحن داشته باشیم. او ادامه داد:در نتیجه 
پیشنهاد می دهم که 4جلسه در هرماه برگزار و جلسات فوق العاده مجازی برگزار شود. او ادامه داد: البته 
معتقدم صلاح نیست وقتی ما ٧0هزار نیرو در شهرداری داریم و موظف کردیم حداقل یک سوم حضور 
داشته باشند به عنوان نماینده مردم مجازی کار کنیم هاشمی با بیان اینکه خوب نیست در این دوره انقدر 
محافظه کاری نسبت به خودمان داشته باشیم، تاکید کرد:یک زمانی هست به اجبار می گویند اعضای 
شورا انسان هایی وزین هستند و اگر مشکلی برایشان پیش بیاید کار های کشور زمین می ماند ودر نتیجه 

باید قرنطینه شوند مثل آقای رییس جمهور که کسی ایشان را نمیبیند.

زمان جلسه رای اعتماد به وزیر پیشنهادی جهاد 
احمد امیرآبادی فراهانی، عضو هیأت رئیسه مجلس درباره زمان رأی گیری در مورد وزیر پیشنهادی جهاد 
کشاورزی اظهار داشت: بر اساس برنامه ریزی های صورت گرفته قرار است روز چهارشنبه هفته جاری 
)20 فروردین( رأی گیری در باره وزیر پیشنهادی جهاد کشاورزی انجام شود. برنامه های کاظم خاوازی 
روز سه شنبه به جلسه صحن علنی مجلس ارائه شده و نمایندگان این برنامه ها را بررسی خواهند کرد. 
به گزارش فارس، 5 اسفند سال گذشته رئیس جمهور، کاظم خاوازی را که معاون وزیر و رییس سازمان 
تحقیقات آموزش و ترویج کشاورزی بود به عنوان وزیر پیشنهادی وزارت جهاد کشاورزی به مجلس معرفی 

کرد.

درگیری سپاه و اشرار مسلح در مرز سراوان
روابط عمومی قرارگاه قدس جنوب شرق اعلام کرد: به دنبال درگیری اشرار مسلح در منطقه مرزی »بم 
پشت« شهرستان سراوان با نیرو های بسیجی، یکی از بسیجیان منطقه به شهادت رسید. به گزارش روابط 
عمومی قرارگاه قدس جنوب شرق نیروی زمینی سپاه، در درگیری رزمندگان قرارگاه قدس نیروی زمینی 
سپاه سراوان با اشرار مسلحی که قصد ورود به خاک کشور را داشتند یک نفر از کارکنان بسیجی طرح 
امنیت بومی این منطقه به نام "اسماعیل قلندرزهی" به شهادت رسید. اشرار مسلح که با آتش سنگین 
رزمندگان قرارگاه قدس نیروی زمینی سپاه مواجه شده و توان ایستادگی و رویاروی را نداشتند با استفاده 

از تاریکی شب به داخل خاک کشور همسایه متواری شدند.

چاق ترین پسر ایران درگذشت 
محسن پورمحمدی که در سن 17 سالگی عنوان چاق ترین پسر ایران را داشت ظهر شنبه 1۶ فروردین 
1399 در سن 29 سالگی دار فانی را وداع گفت. این پسر قمی از دو سالگی افزایش وزن داشته و همواره 
از این وضعیت جسمانی خود رنج می برد. وی از هواداران سرسخت تیم فوتبال پرسپولیس بود و در یک 
بازی خانگی تیم صبا مقابل پرسپولیس که در بهمن ماه 1390 برگزار شد، به ورزشگاه یادگار امام رفت و 

مورد استقبال هواداران و بازیکنانی از جمله مهدی مهدوی کیا و علی کریمی قرار گرفت. 

کنایه معنادار دستیار ویژه لاریجانی به پمپئو
دستیار ویژه رئیس مجلس در توئیتی نوشت: تروریست های سازمان سیای آمریکا در سمت وزیر خارجه و 
دیپلمات های آمریکایی قرار گرفته اند.حسین امیرعبداللهیان دستیار ویژه رئیس مجلس در امور بین الملل 
در صفحه شخصی خود به اظهارات اخیر وزیر امور خارجه آمریکا واکنش نشان داد و نوشت؛»آقای پمپئو! 
جهان شاهد است که تروریست های سازمان سیای آمریکا در سمت وزیر خارجه و دیپلمات های آمریکایی 

قرار گرفته اند، اما دیپلمات های ایرانی در حرفه »دیپلمات« هستند.«

سیاسی، اجتماعی، فرهنگی، علمی، ورزشی و هنری
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هیچ نعمت و زندگانی خرّمی از میان نرفت، مگر به 
سبب گناهانی كه ]مردم[ انجام دادند؛ به راستی كه 

خدای هرگز به بندگان ستم نمی ورزد .

دوشنبه -هجدهم فروردین ماه 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5007

استاندار قم گفت: براساس مصوبه ستاد ملی مبارزه با 
کرونا ، فعالیت حضوری همه مراکز آموزشی دانشگاهی و 

حوزوی تا پایان فروردین تعطیل است.
با  ویدئوکنفرانسی  جلسه  پایان  از  پس  سرمست  بهرام 
افزود: مراکز  با کرونا  رئیس جمهور در ستاد ملی مبارزه 
زیارتی قم نیز مانند حرم مطهر و جمکران تا پایان فروردین 
تعطیل خواهد بود. استاندار همچنین از ادامه اجرای طرح 
فاصله گذاری اجتماعی با کنترل ورودی ها و خروجی های 

قم تا پایان فروردین خبر داد و گفت: همچنان از تردد افراد 
غیربومی و غیرساکن جلوگیری خواهد شد. سرمست خاطر 
نشان کرد: حمل و نقل عمومی بین شهری نیز تا پایان ماه 
جاری تعطیل است.  استاندار در بخش دیگری از سخنان 
خود فعالیت ادارات را از هفته آینده تا پایان فروردین مورد 
توجه قرار داد و گفت: از 23 تا پایان فروردین، دو سوم نیروها 
باید در ادارات حاضر و یک سوم به صورت شیفتی سرکار 
حاضر شوند و یا از مرخصی استفاده کنند که مرخصی 
استحقاقی محسوب نخواهد شد و اولویت با افراد بیمار، 

مسن و بانوان است.
فعالیت برخی اصناف کم خطر از هفته آینده 

بلامانع است
استاندار با اشاره به اینکه فعالیت برخی واحدها مانند 
همچنان  شود  تجمع  موجب  که  مراکزی  و  ها  رستوران 
ممنوع است گفت: از هفته آینده فعالیت برخی اصناف کم 

خطر که لیست آن ها اعلام می شود بلامانع است.
سرمست در عین حال تصریح کرد: شرط فعالیت این 
واحدها رعایت پروتکل های بهداشتی و عدم تجمع است.  
وی همچنین فعالیت پروژه های عمرانی و کارگاه های تولید 
مصالح ساختمانی را نیز به شرط رعایت مسایل بهداشتی 

بلامانع اعلام کرد.
سرمست در بخش دیگری از سخنان خود گفت: براساس 
های  آزمایشگاه  همه  کرونا،  با  مبارزه  ملی  ستاد  مصوبه 
تشخیص پزشکی مکلفند نتیجه کرونای مثبت مراجعان را 

به خود افراد، خانواده و محل کار آنان اطلاع دهند.

از  استفاده مردم  به ضرورت  اشاره  با  پایان  استاندار در 
کسب و کارهای اینترنتی و خدمات الکترونیکی از مردم 
و  عمومی  مراکز  در  غیرضروری  تردد  هرگونه  از  خواست 

خیابان ها بپرهیزند.
ضرورت تسریع در بازگرداندن باقیمانده

 اتباع هندی 
استاندار قم  همچنین در دیدار با گدام دارمندرا سفیر 
هنددرایران بر ضرورت تسریع در بازگرداندن باقیمانده اتباع 

هندی حاضر در قم تاکید کرد.
دو کشور  روابط دوستانه ی  به  اشاره  با  بهرام سرمست 
مختلف  های  عرصه  در  هندوستان  و  ایران  کرد:  اظهار 
همکاری های مشترک دارند.استاندار قم در ادامه با اشاره 
به کشف نخستین موارد ابتلا به ویروس کرونا در قم گفت: 
مسئولان استان قم با ظهور نخستین علائم این بیماری 
تدابیر ویژه ای را برای حفظ سلامت شهروندان و نیز اتباع 
سلامت  حفظ  به  اشاره  با  اندیشیدند.سرمست  خارجی 
اتباع  به  یکسان  صورت  به  بهداشتی  خدمات  ی  ارائه  و 
خارجی از آغاز شیوع بیماری در قم افزود: علیرغم اینکه 
دولت ها شهروندان خود را در اولویت خدمات رسانی قرار 
می دهند، اما چنین رویه ای در قم و جمهوری اسلامی رخ 
ندادسفیر هندوستان اولویت هند را بازگرداندن شهروندان 
هندی دانست و افزود: به دنبال این هستیم تا بار درمان 
شهروندانمان از دوش ایران برداشته شود.وی از همراهی 
مدیریت استان در میزبانی و درمان اتباع هندوستانی در 

استان قم تقدیر کرد.

معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم خبرداد

تسویه ۴00میلیارد تومان بدهی بانکی 
شهرداری قم 

معاون شهردار قم از پرداخت و تسویه حدود 400 میلیارد تومان بدهی سنگین 
بانکی توسط شهرداری قم خبر داد. 

سیدمرتضی حسام نژاد در گفت وگو با خبرنگاران، با اشاره به اقدامات حوزه 
و  مالی  اظهار داشت: حوزه  اقتصادی شهرداری در سال 9۸  و  مالی  معاونت 
اقتصادی پشتیبانی از حوزه های اجرایی را بر عهده داشته و در قسمت مالکیت و 

تملک های شهرداری به عنوان مجری در حال خدمت رسانی است.
معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم افزود: در قسمت های اجرایی، معاونت های 
عمرانی، حمل ونقل و ترافیک، خدمات شهری و مناطق عملیات اجرایی که انجام 
می شود نیاز به منابع مالی، ملکی، قراردادی و حقوقی دارد که معاونت اقتصادی 

وظیفه پشتیبانی در این حوزه را بر عهده می گیرد.
وی با اشاره به اقدامات در حوزه تسویه حساب مالی شهرداری افزود: در این مورد 
تسویه بدهی های گذشته با سیاست گذاری های انجام شده به صورت پرداخت 
ریالی و برگزاری مزایده های واگذاری املاک به طلبکاران دنبال شد و تعدادی از 

طلبکاران شهرداری به صورت غیر نقدی مطالبات خود را وصول کردند.
حسام نژاد تصریح کرد: این مطالبات طلبکاران به صورت واگذاری املاک و در 
قالب مزایده هایی در حدود 300 میلیارد تومان اقدام شد که در جهت تسویه دیون 

بسیار مؤثر بود.
وی با تأکید بر اینکه در بخش درآمد استنباط این بوده که بیش از 90 درصد از 
درآمد تا پایان سال 9۸ محقق شود، عنوان کرد: این امر در ایجاد حس مثبتی که 
در توسعه شهر رخ می داد مؤثر است و مجریان شهر به احساس پشتیبانی قوی و 

مؤثری دست پیدا می کنند.
معاون مالی و اقتصادی شهرداری قم ادامه داد: در سال 99 نیز با شرایطی که 
در سال 9۸ ایجاد شد و پشتوانه ای که داریم، تسویه دیون در دست اقدام است و 
اقدامات مؤثری صورت می گیرد و بدهی ها به روز می شود و تلاش می کنیم بدهی 

سنواتی نداشته باشیم.
وی خاطرنشان کرد: بدهی های سنگینی به صورت بانکی وجود دارد که در 
این چند سال به آن پرداخته شده و در سال 9۸ نیز در حدود 400 میلیارد تومان 
تسویه قطعی داشتیم و اسناد در راه نیز در اوایل سال 99 قطعی می شود که 
اقدامی مؤثر است و در سال جدید می تواند پیشرفت خوبی در تسویه دیون به 

وجود بیاورد.

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم  خبرداد

واگذاری بخشی از خدمات شهرسازی 
به دفاتر پیشخوان

معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم گفت: با برنامه ریزی صورت گرفته 
کنترل نقشه های ساختمانی در سال 99 در بخش الف و ب از طریق مناطق انجام 

می شود.
غلامرضا جانقربان با بیان اینکه با برنامه ریزی صورت گرفته کنترل نقشه های 
ساختمانی در سال 99 در بخش الف و ب از طریق مناطق انجام می شود، اظهار 
کرد: این مساله عمده تردد برای ارائه و کنترل نقشه به شهرداری مرکز را کاهش 

می دهد.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با اشاره به اقدامات صورت گرفته در 
این زمینه، بیان کرد: آموزش های لازم در این خصوص به واحدهای شهرسازی 
و معماری مناطق داده شده تا خدمات کامل و بدون مشکل به شهروندان ارائه 

شود.
جانقربان همچنین با اشاره به واگذاری خدمات شهرسازی به دفاتر پیشخوان با 
همکاری سازمان برنامه و بودجه و سازمان فناوری اطلاعات، تصریح کرد: واگذاری 
خدمات دو بخش کاری ثبت درخواست مراجعین و ثبت پرونده را آغاز کردیم و در 
سال 99 نیز بخش دیگری از خدمات را به دفاتر پیشخوان دولت واگذار خواهیم 

کرد. 
وی اذعان کرد: انتظار داریم این دفاتر نیز تدابیر لازم را در خصوص ارائه خدمات 
مطلوب به شهروندان اندیشیده و فرآیندی به فرآیندهای شهرداری اضافه نکنند 

بلکه خدمات الکترونیکی را توسعه دهند.
معاون شهرسازی و معماری شهرداری قم با تاکید بر اینکه عمده دفاتر پیشخوان 
هم آموزش داده شده و فعال شدند و در حال ارائه خدمات به مردم هستند، گفت: 
به دنبال این هستیم که مرحله صدور پروانه و خلافی را به صورت الکترونیکی انجام 

دهیم.
 

سرپرست سازمان قطار شهری شهرداری قم خبرداد

پیشرفت ۵۵ درصدی بخش
 عمرانی و تجهیزاتی مترو قم 

سرپرست سازمان قطار شهری شهرداری قم گفت: بحث عمرانی و تجهیزاتی 
قطار شهری قم حدود 55 درصد پیشرفت داشته است.

منصور درویشی با اشاره به عملکرد سال 9۸ سازمان قطار شهری، اظهار کرد: 
با توجه به خط مشی شورای سازمان و اهداف مشخص شده برای تکمیل فاز اول 
قطار شهری قم، اظهار کرد: بحث عمرانی و تجهیزاتی قطار شهری قم حدود 55 

درصد پیشرفت داشته است.
سرپرست سازمان قطار شهری شهرداری قم با تاکید بر اینکه پیشرفت وضعیت 
عمرانی پروژه قطار شهری درگیر مشکلات متعددی بوده است، تصریح کرد: 
شیوع کرونا در کشور به معضلی برای پروژه های عمرانی، نه تنها پروژه های عمرانی 

بلکه تمام بخش های کشور تبدیل شده است.
درویشی با اذعان به اینکه تقریبا در اسفندماه در پی شیوع کرونا پیشرفتی در 
عملیات عمرانی قطار شهری اتفاق نیفتاد، گفت: به همین خاطر تلاش کردیم 
از این فرصت استفاده کرده و بحث های فنی و مهندسی و پیگیری و انتخاب 

تجهیزات را پیش ببریم و جلسات کارشناسی با مشاور را برگزار کنیم.
وی با بیان اینکه مطالعات خط دوم مترو قم در حوزه مطالعات بیش از 50 درصد 
پیشرفت دارد، گفت: در منوریل نیز که قرار است 4.7 کیلومتر تکمیل شود پست 

برق را آماده کردیم.
سرپرست سازمان قطار شهری شهرداری قم با اشاره به خرید 4 هزار تن ریل 
با اعتبار 220 میلیارد ریال، افزود: تکمیل اسناد مهندسی و فنی، نازک کاری و 
عملیات اجرایی میدان مطهری، تکمیل سازه اصلی ۶ ایستگاه فاز اول، انتشار 3 
هزار میلیارد اوراق مشارکت، تامین ۸0 دستگاه واگن مترو به ارزش 70 میلیون یورو 

از جمله اقدامات انجام شده در سازمان قطار شهری است.
 

باهدف یاری بیماران کرونایی کم برخوردار صورت گرفت

اجرای طرح "نذر زندگی" در قم
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم گفت: خیرین و داوطلبان هلال احمر 
با اجرای طرح "نذر زندگی" به کمک بیماران متاثر از بیماران کرونایی و صعب 

العلاج می روند.
و  با مشارکت خیرین  فرشتگان رحمت  کرد: طرح  اظهار  محمد گل فشان 

همکاری داوطلبان همزمان با اعیاد شعبانیه در قم اجرایی شد.
با اشاره به اهداف هلال احمر افزود: تلاش برای تسکین آلام بشری و  وی 
حمایت از زندگی و سلامت انسانها از اهداف جمیعت هلال احمر به شمار می 
رود، و با توجه به شرایط موجود در جامعه خانواده های بیماران کرونایی و صعب 

العلاج در این طرح تحت پوشش قرار گرفتند.
مدیرعامل جمعیت هلال احمر استان قم بیان کرد: در این راستا، 500 وعده 
غذای گرم به مناسبت میلاد حضرت علی اکبر)ع( و در قالب طرح فرشتگان 
رحمت بین خانواده های بیماران کرونایی و بیماران صعب العلاج به ارزش 70 

میلیون ریال توزیع شد.
 گل فشان خاطرنشان کرد: در این طرح که با مشارکت خیرین اجرایی شد، پس 
از تهیه با همکاری اعضا و داوطلبان در منازل بیمارانی که از قبل شناسایی شده 

بودند توزیع شد.
وی با اشاره به نقش اثرگذار خیرین و داوطلبان در تحقق خدمت رسانی بویژه 
در شرایط موجود جامعه و افزایش مشکلات خانواده های بیماران برای تهیه اقلام 
معیشتی و تغذیه ای از خیرین دعوت کرد، در اجرای طرح "نذر زندگی" با اهدای 

کمک های نقدی و غیرنقدی خانواده های کم برخوردار را حمایت کنند.
 

احمد ترکمن خبرداد

اتمام ممیزی املاک در سطح منطقه یک قم
شهردار منطقه یک قم از اتمام عملیات ممیزی املاک در سطح منطقه یک خبر 

داد.
احمد ترکمن با اشاره به اجرای ممیزی املاک در منطقه یک، اظهار داشت: 
ممیزی املاک  و معابر و مشاغل منطقه یک اعم از تطبیق و تلفیق آنها، بدون عقد 

قرارداد با بخش خصوصی توسط پرسنل منطقه انجام گردید.
شهردار منطقه یک قم خاطرنشان ساخت: در این عملیات تعداد ۸2 هزار واحد 

ملک در سطح منطقه، مورد تطبیق، تلفیق و ممیزی قرار گرفت.
ترکمن ممیزی املاک را گامی اساسی و بنیادین در تحقق امر درآمد پایدار 
شهری در شهرداری دانست و افزود: این گونه اقدامات منجر به دسترسی به بانکی 
از اطلاعات املاک می شود که جهت برنامه ریزی و تصمیم گیری ها در مدیریت 

شهری به کار می آید.

استاندار قم اعلام کرد

تعطیلی مراکز آموزشی و زیارتی تا پایان فروردین
مردم فاصله گذاری اجتماعی را رعایت کنند

ترخیص پدر شهید افشاری از بیمارستان فرقانی؛ 

بیمار 100 ساله قمی کرونا را شکست داد

پس از حاج علی اکبر ۸9 ساله و پیرمرد 10۶ ساله قمی، حالا پدر شهید افشاری نیز در 100 سالگی 
توانست با شکست کرونا از بیمارستان مرخص شود تا نشان دهند که همچنان دود از کنده بلند می شود و 

می شود شاخ این غول بی شاخ و دم کرونا را شکست. 
پدر شهید محمد علی افشاری که در 100 سالگی مبتلا به کرونا شده بود، پس از یک دوره درمان در 
بیمارستان فرقانی قم بهبود یافت و از بیمارستان ترخیص شد. وی هنگام ترخیص از بیمارستان، ضمن 

قدردانی از کادر درمانی بیمارستان فرقانی قم برای تمامی پزشکان و پرستاران دعای خیر کرد.
پیش از این نیز در 1۶ فروردین ماه، بیمار 10۶ ساله قمی که مبتلا به ویروس کرونا شده بود، از بخش 

داخلی بیمارستان فرقانی این استان ترخیص شد.این بیمار پس از 14 روز با بهبودی مرخص شد.
یک بیمار قمی نیز در ۸9 سالگی با تلاش مدافعان سلامت توانست ویروس کرونا را شکست داده و 
سلامتی خود را به دست آورد؛ حاج علی اکبر شیرین کلام نیمه اسفندماه پس از مشاهده علائمی همچون 
تب، ضعف شدید بدن و بی اشتهایی توسط فرزندان خود به بیمارستان فرقانی قم منتقل و پس از بررسی 

وضعیت جسمانی از سوی پزشکان با تشخیص احتمال ابتلا به ویروس کرونا بستری شد.
بیماری حاج علی اکبر حدود 20 روز به طول انجامید، اما خوشبختانه درنهایت با بهبودی و ترخیص وی 
از بیمارستان همراه گشت و همین موضوع باعث خوشحالی کادر درمان از این موفقیت و انتشار تصاویر 

پزشکان و پرستاران در کنار این بیمار بهبودیافته در رسانه های استان قم شد.

فرمانده انتظامی استان قم ؛

مسیر های منتهی به جمکران در نیمه شعبان
 بسته می شود

فرمانده انتظامی استان قم گفت: تمامی مسیر های منتهی به مسجد جمکران از روز قبل از نیمه شعبان 
توسط پلیس راهور استان قم بسته خواهد شد، از هموطنان خواست همکاری لازم را با پلیس داشته 

باشند.
سردار عبدالرضا آقاخانیاظهارداشت: هر سال همزمان با جشن نیمه شعبان، خیل عظیم زائران و 
میلیون ها دلداده حضرت، ولی عصر )عج( برای حضور در مسجد مقدس جمکران عازم شهر قم می شوند.
فرمانده انتظامی استان قم اضافه کرد: امسال با توجه به شیوع بیماری کرونا و برابر تصمیمات صورت 

گرفته کنگره عظیم نیمه شعبان در قم برگزار نخواهد شد.
مجوز دایر کردن ایستگاه صلواتی داده نخواهد شد 

او با اشاره به اینکه تمامی مسیر های منتهی به مسجد جمکران از روز قبل از نیمه شعبان توسط پلیس 
راهور استان قم بسته خواهد شد، از هموطنان خواست همکاری لازم را با پلیس داشته باشند.

سردار آقاخانی از همشهریان نیز خواست، از تردد غیر ضرور در سطح شهر پرهیز کرده تا با قطع زنجیره 
انتقال بیماری، شاهد کاهش افراد مبتلا به بیماری کرونا در استان باشیم.

فرمانده انتظامی استان قم با تاکید بر اینکه مجوز دایر کردن ایستگاه صلواتی داده نخواهد شد، تصریح 
کرد: مردم عزیز نیز ضمن رعایت موارد بهداشتی از دریافت هرگونه نذورات خوراکی خودداری کنند.

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم:

100 بیمار بدحال مشکوک به کرونا 
در بیمارستان ها بستری هستند 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: متاسفانه هنوز حدود 100 بیمار بدحال در بیمارستان ها بستری 
هستند. 

محمدرضا قدیر در گفت وگو با خبرنگاران، با بیان اینکه طی 24 ساعت گذشته و تا ساعت 14روز هفدهم 
فروردین ماه، 120 نفر در مراکز درمانی قم با تشخیص احتمالی ابتلا به کرونا پذیرش شدند اظهار کرد: 
55 نفر از این تعداد در بخش های بیمارستان ها بستری و مابقی پس از معاینه و بررسی در بخش اورژانس 

مراکز با دستورات دارویی و بهداشتی مرخص شده اند
وی تصریح کرد: در شبانه روز گذشته ، 43 نفر از بیماران بستری در بخش ها پس از  بهبودی توسط 
پزشکان معالج از بیمارستان ترخیص شدند و متاسفانه هنوز حدود 100 بیمار بدحال در بیمارستان ها 

بستری هستند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: از مردم درخواست می کنیم که همچنان ویروس کرونا را جدی 

گرفته و در زمینه قطع زنجیره انتقال ویروس تلاش کنند.

الخصال ص ٦٢٤ ح 10

طرح: محمدعلی رجبی

چهره واقعی آمریکا؛ غرب وحشی، دزد مدرن!!

 فرماندار قم گفت: خطر کرونا در استان به شدت جدی است و نباید احساس شود که 
وضعیت کنترل این بیماری در قم سامان یافته است. 

مرتضی حیدری روز یکشنبه در جلسه بسیج ملی مبارزه با کرونا بیان کرد: اشتباه بزرگی 
که امروز می تواند به وجود بیاید، عادی جلوه دادن اوضاع به دلیل بازگشایی برخی ادارات و 

واحدهای صنفی است.
سپس  و  تمدید  فروردین ماه  تا 23  اجتماعی  فاصله گذاری  طرح  افزود:  قم  فرماندار 
فاصله گذاری هوشمند آغاز می شود. حیدری اظهار داشت: در فاصله گذاری هوشمند 
سخت گیری های جلوگیری از شیوع ویروس کرونا بیشتر از طرح فاصله گذاری اجتماعی 
خواهد بود. وی گفت: مدارس و دانشگاه ها تا آخر فروردین ماه تعطیل خواهد بود اما فعالیت 
واحدهای تولیدی و صنوف با عمل به پروتکل های بهداشتی بعد از 23 فروردین ماه بلامانع 
است. وی اضافه کرد: حرم مطهر حضرت معصومه)س(، مسجد مقدس جمکران و هرگونه 

مکانی که امکان تجمع در آن ها وجود داشته باشد تا آخر فروردین ماه تعطیل خواهد بود.
حیدری افزود: فروشگاه های بزرگ قم باید به نحوی به مردم خدمات رسانی کنند که 
زمینه های سرایت این ویروس را از بین برود. فرماندار قم بیان داشت: نحوه کنونی فعالیت 
فروشگاه های زنجیره ای قم مطلوب نیست و امکان کنترل و پیشگیری از کرونا در آن ها وجود 
ندارد. حیدری عنوان کرد: فروشگاه های زنجیره ای به دلیل تردد بسیار زیاد مردم یکی از 
مراکز مهم تجمع و انتقال ویروس کووید 19 است و باید به گونه ای برنامه ریزی شود که امکان 
تجمع در پشت صندوق پول و ورودی آن تشکیل نشود. وی اظهار داشت: باوجوداین که 
غرفه های عرضه مواد غذایی در فروشگاه های زنجیره ای تعطیل شده اما همچنان انتظارات 
لازم برای پیشگیری از کرونا در آن ها به وجود نیامده است. وی ابراز کرد: فعالیت شبانه روزی، 
خط کشی برای رعایت پروتکل های بهداشتی و جلوگیری از ورود دسته جمعی خانواده ها به 
این فروشگاه ها باید باقدرت دنبال شود. فرماندار قم گفت: فروشگاه های بزرگ قم از فرصت 

جولان ویروس کووید 19 باید برای رونق کسب وکارهای اینترنتی و نوین استفاده کنند.
حیدری گفت: برای کاهش تجمع مردم در قم در فروشگاه های زنجیره ای تا روز 23 

فرودین ماه ساعت کاری این فروشگاه ها از ساعت 9 تا 21 فعال خواهد بود.

وی همچنین اظهار کرد: وظیفه شورای اطلاع رسانی استان فراتر از اطلاع رسانی مسائل 
روزمره است و باید قدرت اقناع افکار عمومی در برابر پرسش ها و ابهامات و فرهنگ سازی 
با کرونا را داشته باشد. معاون بهداشتی دانشگاه  سبک رفتاری مطلوب مردم در رابطه 
علوم پزشکی قم نیز در این جلسه گفت: تاکنون 49۸ هزار و 493 قمی در سامانه خود 
اظهاری سلامت ثبت نام کردند. سیامک محبی افزود: ازاین بین 50 هزار و 112 نفر نیازمند 
پیگیری مقدماتی و 12 هزار و 15۸ نفر نیازمند پیگیری فوری هستند که در کمتر از 24 
ساعت مراقبین سلامت با آن ها تماس می گیرند. وی اضافه کرد: با ۸9 درصد از نیازمندان 
پیگیری در سامانه خود اظهاری قم تماس گرفته شده است که 2 درصد ازاین بین نیازمند 
پیگیری های فوری بودند. محبی گفت: یک میلیون و 240 هزار نفر از جمعیت قم تاکنون در 
سامانه سیب ثبت نام کردند که ازاین بین یک میلیون و 31 هزار نفر مورد مراقبت قرارگرفته اند. 
تاکنون ۸3 درصد از جمعیت تحت پوشش قم در این سامانه غربال شده اند. معاون بهداشتی 
دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: غربال گری سامانه سیب در روستاهای قم بیش از 90 درصد 
است. محبی همچنین یادآور شد: بالغ بر 200 هزار تبعه خارجی در قم ساکن هستند که 
ناقص بودن اطلاعات آن ها مشکل اصلی در غربال گری تمام جمعیت است و بااین وجود 

تاکنون 73 درصد از این افراد غربال شده اند.
وضعیت فروشگاه های بزرگ قم نگران کننده است

مدیرکل مدیریت بحران قم نیز در ادامه بیان کرد: عکس ها و تصاویری که از فروشگاه های 
قم در دو روز گذشته منتشرشده به شدت نگران کننده است.

محسن اوروجی بیان داشت: در فروشگاه های زنجیره ای استان فاصله گذاری ایمن و 
استفاده از ماسک مشاهده نمی شود. وی اضافه کرد: فروشگاه جانبازان یکی از مراکز اصلی 
خرید شهر قم است که در دو روز گذشته وضعیت بسیار نگران کننده ای داشته است. اوروجی 
افزود: تا زمانی که باور واقعی نسبت به خطرات ویروس کرونا در بین فروشگاه های زنجیره ای 

به وجود نیاید، امکان کنترل و پیشگیری از این ویروس در قم ممکن نخواهد بود.
وی ابراز کرد: عملکرد روزهای اخیر فروشگاه های زنجیره ای قم و عدم رعایت پروتکل های 

بهداشتی، به زودی بخش دیگری از تخت های بیمارستانی قم را پر خواهد کرد.

فرماندارقم:
 وضعیت پرخطر کرونا در قم پابرجاست

ابتدای سال  از  انتقال خون استان قم گفت:  مدیرکل 
جدید تا 15 فروردین ماه جاری اهدای خون در این استان 

نسبت به سال گذشته 40 درصد کاهش داشته است. 
اهدای خون در  باوجود کاهش  افزود:  نوریان  مرتضی 
استان  درمانی  مراکز  در  خون  مصرف  میزان  نوروز 99، 
از ابتدای سال تا 15 فروردین ماه جاری نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته 23 درصد افزایش داشته است. وی 
ادامه داد: در 15 روز ابتدایی سال جاری 770 شهروند 
نوع دوست قم اقدام به اهدای خون کردند، این در حالی 
است که در این مدت 2 هزار و 200 خون و فرآورده خونی 
در مراکز درمانی استان مصرف شده است. مدیرکل انتقال 
خون قم با تاکید بر این که ذخیره خونی استان باید همواره 
در یک سطح استاندارد قرار داشته باشد، افزود: باوجود 
کاهش اهدای خون در روزهای اخیر و تشدید این موضوع 
به دلیل شیوع بیماری کرونا، ذخیره خون استان در سطح 

قابل قبولی قرار دارد. نوریان بابیان این که این استان برای 
باوجود کاهش اهدای  12 روز ذخیره خون دارد گفت: 
قم  خون  ذخیره   ، بیمارستانی  مصرف  افزایش  و  خون 
صد درصد نیاز مراکز درمانی و 90 درصد نیاز این مراکز به 
پلاکت را تامین کرده است. وی با تاکید بر این که وضعیت 
می شود،  پایش  لحظه ای  به صورت  استان  خون  ذخیره 
گفت: ذخایر خونی قم در شرایط کنونی پاسخگوی نیاز 
مراکز درمانی است ولی به دلیل این که زمان ماندگاری 
خون محدود است، امکان ذخیره خون در مدت طولانی 
به صورت  خون  اهدای  باید  دلیل  همین  به  ندارد  وجود 
مرتب و مستمر صورت گیرد. مدیرکل انتقال خون قم با 
تأکید بر این که خون و فرآورده های آن جایگزین مصنوعی 
مختلف  بیماران  مستمر  نیاز  به  توجه  با  افزود:  ندارد 
ازجمله بیمارانی دیالیزی و تالاسمی و مجروحان ناشی 
از تصادف های رانندگی، از مردم نوع دوست استان که از 

سلامت برخوردار هستند، درخواست داریم تا این بیماران 
و  توصیه  داد:  ادامه  نوریان  نگذارند.  تنها  ایام  این  در  را 
سلامت  از  که  مردمی  و  اهداکنندگان  به  ما  درخواست 
برخوردار هستند و علائم بیماری را ندارند، این است که 
و  مراجعه  قم  خون  انتقال  مراکز  به  خون  اهدای  جهت 
نسبت به اهدای خون اقدام کنند. مدیرکل انتقال خون 
قم با تأکید بر رعایت مسائل بهداشتی در مراکز انتقال 
خون این استان تأکید کرد: این مرکز به صورت مستمر 
ضدعفونی و گندزدایی می شود ضمن این که پیش از ورود 
اهداکنندگان به این مراکز، وسایل مراقبتی فردی شامل 
دستکش و ماسک نیز در اختیار آنان قرار داده می شود. 
با تأکید بر لزوم به همراه داشتن کارت ملی توسط  وی 
داوطلبان اهدای خون، افزود: تمام افراد بالای 1۸ سال 
که از سلامت کامل برخوردار بوده و هیچ گونه علامتی از 
آنفلوانزا یا سرماخوردگی ندارند، امکان اهدای خون دارند.

مدیرکل انتقال خون استان قم خبرداد

کاهش ۴0 درصدی اهدای خون در نوروز

سخنگوی کانون کارگران ساختمانی استان قم با ابراز نگرانی از وضعیت بد معیشتی کارگران 
ساختمانی با توجه به شیوع ویروس کرونا در کشور گفت: تا امروز هیچ کاری صورت نگرفته و هر چه 

بوده وعده ووعیدهای توخالی بوده است. 
 عباس شیری با ابراز نگرانی از وضعیت بد معیشتی کارگران ساختمانی با توجه به شیوع ویروس 
کرونا در کشور اظهار داشت: تا امروز هیچ کاری برای این قشر از جامعه صورت نگرفته و هر چه 
بوده وعده ووعیدهای توخالی بوده است. بازرس کانون کارگران ساختمانی سراسر کشور با بیان 
وعده ووعیدهای مسئولان به کارگران گفت: چند روز مانده به نوروز اعلام کردند که به کارگران فصلی، 
یک وام یک میلیون تومانی برای یک نفر و یک نفر به بالا وام دو میلیون تومانی اختصاص می یابد که 
تاکنون اجرایی نشده است. وی با تأکید بر اینکه از هیچ نقطه ای تا امروز کوچک ترین کمکی از طرف 
دولت به کارگران فصلی و ساختمانی تعلق نگرفته است، تصریح کرد: از طرفی می گویند که به خاطر 
شیوع این ویروس در خانه بمانید، آیا کسی که مایحتاج زندگی خود را نمی تواند تأمین کند، می تواند 
در خانه مانده و کار نکند؟. شیری تأکید کرد: شاید به جرأت بتوان گفت اجحافی که در حق کارگران 
فصلی و ساختمانی با توجه به شیوع ویروس کرونا در کشور شد، در حق هیچ قشر دیگری نشد. قبول 
داریم که باید با رعایت قرنطینه خانگی به مقابله با این ویروس برویم اما با چه تمهیداتی؟ الآن بیش 

از 45 روز است که کارگران فصلی خانه نشین شده اند. عضو هیئت مدیره کانون کارگران ساختمانی 
استان قم از توزیع 10 هزار ماسک سر میادین محل استقرار کارگران ساختمانی و در پروژه هایی که 
مشغول کار هستند خبر داد و گفت: این تعداد ماسک ها  از طریق نامه نگاری های صورت گرفته با 
فرمانداری تهیه و در میان کارگران توزیع شد. وی در گفت وگو با تسنیم با اشاره به نامه نگاری های 
صورت گرفته با دفتر ریاست جمهوری و وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی و سایر مقامات و مسئولان 
کشوری ادامه داد: به دو هزار نفر از کارگران روزمزد و فصلی از طریق خیرین و قرارگاه هایی که در 

استان خراسان رضوی مستقر هستند سبد کالا تعلق گرفته و این کمک ها ارتباطی با دولت ندارد. 
سخنگوی کانون کارگران ساختمانی استان قم با بیان اینکه سبد کالا تاکنون به هیچ کدام از 
کارگران تعلق نگرفته است، افزود: کارگران فصلی مشمول قانون کار می شوند، اما متأسفانه به دلیل 
اینکه کارفرمای مستقل نداریم درنتیجه بیمه بیکاری هم شامل کارگران ساختمانی نمی شود، دولت 

باید تمهیداتی در این رابطه بیندیشد که این قشر از جامعه کارگری بیش از این آسیب نبینند.
بازرس کانون کارگران ساختمانی سراسر کشور آسیب های اجتماعی پیش روی کارگران فصلی و 
ساختمانی را مورداشاره قرار داد و گفت: دولت باید سبد حمایتی و معیشتی برای کارگران روزمزد در 

نظر می گرفت که متأسفانه در حد شعار باقی مانده و تاکنون هیچ اتفاقی نیفتاده است.

سخنگوی کانون کارگران ساختمانی استان قم مطرح کرد

وضعیت بدمعیشتی کارگران ساختمانی 


